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V Čilu se nadaljuje gonjas°sla*na obsodba
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proti predstavnikom levice
Skupina juristov sestavlja novo ustavo - Generali se bojijo študen
tovskih protestov - Delavci se še vedno upirajo vojaški strahovladi

SANTIAGO DE CHILE, 21. — V Čilu se nadaljuje gonja fošistič- 
nih generalov proti predstavnikom in pripadnikom levičarskih strank. 
Vojaška junta preganja vse, ki so imeli kakršnekoli stike z levi
čarskimi strankami za časa triletne Altendejeve vlade. Predsednik 
štiričlanskega vojaškega odbora gen. Pinochet Ugarte je ponovil, da 
I® trdno odločen »izkoreniniti marksizem«.

Še vedno poročajo o jedrih od
pora, prejšnjo noč so močni od
delki vojske opravili vrsto preiskav 
v Santiagu in so baje zaplenili 
dokajšnjo količino orožja in razstre
liva. Po poročilih vojaške junte so 
aretirali nekaj »marksističnih pred
stavnikov«, kot imenujejo vojaki 
vse tiste, ki nasprotujejo njihovim 
protizakonitim in zločinskim me
todam.

V rudnikih premoga v pokrajini 
Concepcion, kakih 500 kilometrov 
od glavnega mesta, so rudarji za
čeli protestno stavko. Posegli so 
■nočni vojaški oddelki, ki so stavko 
Zadušili in aretirali več sto ru
darjev, ki so jih nato odpeljali na 
otok Quiriquina, kjer so zaprti tudi 
drugi »marksistični« elementi.

Čilske meje so še vedno zaprte, 
razen meje z Argentino pri mestu 
Bariloche. Prehod pa je dovoljen sa- 
tno Argentincem. Vojaške oblasti so 
napovedale, da bodo šole ostale še 
nekaj časa zaprte, saj se generali 
bojijo študentovskih protestov. Naj
bolj pereče je vprašanje univerze 
v Concepcionu, kjer so študentje 
pred osmimi leti ustanovili revolu
cionarno gibanje MIR.

Nadaljuje se tudi akcija, ki spo
minja na predvojno fašistično Ita
lijo, ko so Mussolinijeve oblasti pri
silile Italijane, da so darovali zla
to in nakit za financiranje oboro
ževanja cesarske armade. Čilske ob
lasti so si domislile nekaj podob
nega: pobirajo namreč «prostovolj
ne« prispevke v zlatu, denarju in 
nakitu, za kar so v mestih odprli 
Posebne urade, kamor prihajajo dr
žavljani, ki hočejo, kot pravijo ge
nerali, pripomoči k obnovitvi drža
ve. Gotovo je, da med darovalci ni 
delavcev in kmetov, ki se borijo za 
kos kruha in jim trenutno ni do 
Podpiranja vojaških oblastnikov.

Junta je sporočila, da je že na 
delu skupina juristov, ki mora se
staviti novo ustavo, ki bo popolno
ma izključila prisotnost levičarskih 
šil v bodočih vladah. Besedilo nove 
ustave bodo predložili čilskemu ljud
stvu, ki pa ne bo imelo nobene mo
či, da bi jo spremenilo, saj ne bo 
nobenega plebiscita.

Kljub temu, da je vojaška vlada 
slovesno izjavila, da ni nihče od 
demokrščanskih Voditeljev aretiran, 
poročajo, da je eden vidnih pred
stavnikov čilske demokrščanske le
vice Radomiro Tomič, ki je bil leta

1970 AUendejev nasprotnik na pred
sedniških volitvah, v hišnem pripo
ru. Tomiča ne sme nihče obiskati, 
sam pa ne more, občevati z zuna
njim syetom.

Prav tako je v hišnem priporu ve
liki čilski pesnik, Nobelov nagraje
nec Pablo Neruda, ki je bil Allen- 
dejev prijatelj ter dalj časa velepo
slanik čilske zakonite vlade v Pa
rizu. Pesnik je že nekaj dni bo
lan, njegovo hišo pa nadzoruje sku
pina orožnikov, ki preprečujejo do
stop. Omeniti je treba, da so ob
lasti prekinile telefonsko zvezo z 
Nerudovo hišo.

Vodja demokratske večine v a

meriškem senatu Mike Mansfield je 
zahteval uvedbo temeljite preiskave 
o morebitnih ameriških odgovorno
stih pri strmoglavljenju zakonite vla
de predsednika Allendeja. Nixono- 
va uprava je sploh čedalje v večji 
zadregi pred obtožbami, da je ak
tivno sodelovala pri čilskem držav
nem udaru in pri smrti predsednika 
Allendeja. Visok funkcionar ameri
škega zunanjega ministrstva je pred 
senatno komisijo izjavil, da ne more 
javno odgovarjati na vprašanja, ki 
zadevajo domnevno ameriško finan
ciranje čilske opozicije. «Na ta vpra
šanja, je dejal, lahko odgovorim sa
mo za zaprtimi vrati«. Njegove izja
ve so kajpada okrepile prepričanje 
ameriške demokratične javnosti, da 
so imele ameriške vohunske agen
cije ob podpori velikih multinacio- 
nalnih družb svoje prste pri strmo
glavljenju zakonite vlade, ki jo je 
izvolilo čilsko ljudstvo.
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SEJA OSREDNJEGA VODSTVA PSI

Tajnik De Martino 
o delovanju vlade

Ostra obsodba zločinov čilskih generalov

RIM, 21.! — Na seji osrednjega 
vodstva PSI, ki je bila danes v 
Rimu, je imel tajnik De Martino 
obširno poročilo o notranjem in 
mednarodnem političnem položaju.
Najprej je spregovoril o tragičnih 
dogodkih v Čilu in dejal, da bo 
treba še dolgo premišljevati o teh 
dogodkih, da se bodo lahko ''ceni
le posledice te tragične izkušnje.
Kljub temu pa .je poudaril, da ti 
dogodki ne morejo v nobeni meri 
vplivati na prizadevanja, da se do
seže socializem po demokratični 
poti.

Po besedah De Martina je sedaj 
naloga socialistov, da podprejo boj 
čilskih naprednih in demokratičnih 
sil na notranjem in mednarodnem 
torišču in da se preprečijo nadalj
nji pokoli. V tej zvezi je tajnik 
PSI omenil tudi sovjetske intelek
tualne oporečnike in poudaril, da , . . .. . Drotjfa4i.

^"°..=°tuje <<kBten k°' stičnega stališča ob dogodkih v Pi-

darskega položaja, ko ne bo več 
v veljavi zamrznitev cen in pred
lagal, da bi bilo treba čimprej prc 
učiti nove oblike nadzorstva nad 
cenami. Povedal je, da bo vlada 
sprejela nekatere gospodarske in 
socialne ukrepe, da bodo povišali 
najnižje pokojnine in prilagodili 
ostale pokojnine na osnovi slndi 
kalnih zahtev, da1 b6 vlada posre
dovala za razvoj Juga in da bodo 
kmalu , sestavili posebno komisijo, 
ki se bp ukvarjala z reformo radia 
in televizije. Obenem, je dejal De 
Martino, bo vlada začela uresniče
vati tudi univerzitetno in zdravstve
no reformo. Nato je predlagal, da 
bi morali čimprej sklicati sejo cen
tralnega komiteja, da se prouči 
notranji položaj stranke

V razpravo je prvi posegel Lom 
bardi, ki je kritiziral vlado, da ni

li omejitvi svobode«
Glede notranje politike je opozo 

ril na nevarnost zaostritve gospo-

stičnega stališča ob dogodkih 
si, poudaril je, da PSI ne more 
enostavno osvojiti gospodarske po
litike La Malfe, še posebno ne nje
gove proračunske politike,

Ob zaključku današnje seje so 
soglasno sprejeli resolucijo o čil
skih dogodkih, v kateri med dru 
gim zahtevajo od vlade, naj ne 
prizna vojaške junte in naj pod
pre pobude, v okviru OZN za za
ščito čilskih antifašistov in politič
nih beguncev. Seja se bo nadalje
vala 25. t.m.

ZZB NOB posredovala pri zveznem tajništvu za zunanje zadeve
BEOGRAD, 21. — Predsedstvo Nixonovega potovanja v zvezi z

RO ZRVS Srbije je na svoji seji 
najostreje obsodilo zločinsko deja
nje fašističnih elementov, ki so po
drli partizanski spomenik na Ro- 
bežu. Od avstrijskih oblasti priča
kujejo in prav tako tudi od na
prednih sil v Avstriji, da za dobre 
sosedske stike najenergičneje ukre
pajo proti storilcem.

Z današnje seje je občinska skup
ščina ' v Celju poslala protestno 
pismo naslovljeno na slovensko 
skupščino, izvršni svet in republi
ški komite socialistične zveze de
lovnega ljudstva.

Protestirajo proti ponovnim iz
gredom na račun slovenstva na Ko
roškem mladi delavci Maribora 
ter aktiv komunistov mladih delav
cev. Okrajni komite zveze mladi
ne Maribor je poslal z ustanovne 
konference mladih delavcev pro
testno pismo vsem najvišj‘m fo
rumom slovenskih družbeno - po
litičnih organizacij.

Obsojajo dejanje neonacističnih sil 
na Koroškem in razstrelitev spome
nika na Robežu, zahtevajo izpolnje
vanje 7. člena avstrijske državne 
pogodbe. Mestni odbor ZZB NOV 
Zagreba ter rajonski odbori so po
slali zveznemu sekretariatu za zu
nanje zadeve pismo, v katerem pra
vijo, da čez 30 tisoč borcev NOB, 
ki žive v Zagrebu obsoja fašistič
no dejanje na Koroškem.

Z uničenjem spomenika padlim 
partizanom na Koroškem, se poudar
ja v pismu, fašistični zločinci napa
dajo in žalijo vse narode Jugosla
vije in udeležence narodnoosvobo
dilne borbe, kajti mi smo strpno za
interesirani, da naši bratje, ki ži
vijo v Avstriji uživajo iste pravice, 
kot jih uživajo nacionalne manjši
ne v naši domovini, tako poudar
jajo borci iz Zagreba v svojem pro
testnem pismu. Borci podpirajo po
bude tajništva za zunanje zadeve, 
jugoslovanske vlade in Zveze komu
nistov za zagotovitev zaščite jugo
slovanske manjšine v Avstriji.

Senat odobril 
Kissingerjevo 
imenovanje 
za zunanjega ministra

VVASHINGTON, 21. - Ameriški 
senat je z 78 glasovi proti 7 odo
bril imenovanje Henryja Kssinger- 
ja za novega ameriškega državne
ga tajnika.

Kissinger je zagotovil, da se bo 
v bodoče bolj pogostomn posveto
val s senatom in poslansko zborni
co, vsaj kar zadeva važnejša vpra
šanja. Vodja demokratske opozi
cije v senatu Mansfied je takoj po
zval novega zunanjega ministra 
naj sproži »mirovno ofenzivo« v 
Kambodži, da bi končno že zaklju 
čili indokitajsko vojno.

Ameriško javnost zanima sedaj, 
kakšni bodo bodoči odnosi med 
ZDA in Evropo ter kaj je res v 
glasovih, ki zagotavljajo, da do 
predsednik Nixon odložil svoje po
tovanje v države zahodne Evrope, 
ki naj bi bilo še v teku novembra. 
Kaže, da so glasovi o odložitvi

dokumentom, ki ga je danski vele
poslanik predložil ameriški upravi 
v imenu članic EGS. Gre za evrop
sko reakcijo na Kissingerjev pred
log o preosnovi atlantske zveze.

Predsedstvo SFRJ o konferenci neuvrščenih

Tridnevna stavka 
urednikov
«Corriere della Sera»

MILAN, 21. —- Uredniški odbor 
založništva «Corriere della Sera« 
je proglasil tridnevno stavko časni
karjev 'Corriero della Sera« in 
«Corrisre dMnformazione«. Sklenil 
je, da jutri ne bosta izšla oba li
sta. Za ostale dfceve stavke pa 
se bodo še dogovorili. Časnikarja 
stavkajo, ker so lastniki prekinili 
pogajanja o dopolnilni delovni po
godbi v podjetju, s katero časni
karji zahtevajo predvsem večje 
pravice za uredniški odbor zlasti 
pri odločanju o imenovanju ravna
teljskih namestnikov in odgovornih 
urednikov.

OB ENOTNI MANIFESTACIJI ZA RAZVOJ ITALIJANSKEGA JUGA

Fašistične škvadre napadle 
delavce v Reggio Calabrii

Desničarski izzivači so napadli dva časnikarja » Protest Federatije 
italijanskih časnikarjev • Vdor fašistov v svetišče matere božje

REGGIO CALABRIA, 21. - Da
nes je bila v glavnem mestu Ka
labrije velika delavska manifesta- 

-'4 cija v okviru množičnega zboro
vanja za gospodarski in industrij
ski razvoj italijanskega juga. Ma
nifestacijo so priredile vse tri sin
dikalne organizacije, se pravi CGIL, 
CISL in UIL ter se je je udeležilo 
več tisoč delavcev iz vse pokraji
ne. Na manifestaciji je bil navzoč 
vsedržavni tajnik CGIL I.uciano 
Lama skupaj z drugimi pokrajinski
mi sindikalnimi predstavniki. Mani
festacija ni potekla mirno, ker so 
fašistične škvadre napadle sprevod 
ter ranile več oseb. Med temi sta 
tudi časnikarja Arturo Gismondi od 
»Paese Sera« ter Agnello Coppola 
od komunistične revije «Rinascita».

Delavska manifestacija je zelo 
zbodla krajevne konservativne in 
fašistične kroge, ki so organizirali 
pravcate fašistične škvadre. Tem 
so zaupali nalogo, da skušajo raz
biti sprevod delavcev. Te škvadre 
so bile med seboj dobro povezane 
ter so bile nameščene na vseh 
ključnih položajih ob poti po kateri 
je šel sprevod. Fašistični izzivači 
so lučali na demonstrante kamenje 
in druge predmete. V določenem 
trenutku so napadli skupino kala
brijskih županov, ki je šla skoraj 
na čelu sprevoda. Manjša skupina
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RESEN INCIDENT V SREDOZEMLJU

LIBIJSKA LETALA NAPADLA 
ITALIJANSKO VOJNO LADJO

Italijanska ladja je spremljala ribiške čolne, ki ribarijo v mednarodnih vodah 
nedaleč od libijske obale - Libijska vlada obžalovala neljubi dogodek

Ob sprejemu v OZN sta predstavnika Zahodne in Vzhodne Nemčije pre
jela vrsto čestitk. Na sliki: filipinski zunanji minister CaTlos Romnlo 
čestita vzhodnonemškemu zunanjemu ministru Ottu VVinzerju pred pred

stavništvom NDR v New Yorku

RIM, 21. — Kot poroča časopis
na agencija ANSA so nekatera li
bijska vojaška letala »mirage« na
padla italijansko korveto «De Cri- 
Stofaro«, ko je plula 33 milj od li
bijske obale v mednarodnih vodah 
v bližini nekaterih italijanskih ribi
ških čolnov. Libijska letala so ob
streljevala italijansko vojno ladjo 
s strojnicami in dva mornarja sta 
bila laže ranjena. Vojna ladja je 
opravljala v tistem delu medna
rodnih voda, kjer ribarijo italijan
ski ribiški čolni svojo običajno had- 
zorno službo.

Ko so v Rimu zvedeli za incident, 
je glavni tajnik zunanjega ministr
stva veleposlanik Gaja povabil k 
sebi libijskega odpravnika poslov 
ter odločno protestiral proti dogod
ku in zahteval ustrezna pojasnila. 
Libijski odpravnik poslov je zago
tovil, da bo takoj obvestil svojo 
vlado.

Tudi italijanski veleposlanik v Li
biji se je zanimal za stvar in od
ločno protestiral pri libijski vladi. 
Sprejel ga je predsednik vlade ža- 
lud, ki je italijanskemu diplomatu 
pojasnil, da je prišlo do tega ne
ljubega incidenta, ker so libijske 
oborožene sile stalno v pripravnem 
stanju Žalud je povedal, da so 
libijske oblasti takoj ko so ugoto
vile, da gre za italijansko ladjo, 
naročile svojim letalom, naj preki

nejo vsako akoijo. Obenem je pred
sednik libijske vlade zaprosil itali
janskega veleposlanika, naj posre
duje italijanski vladi iskreno ob
žalovanje in izrazil željo, da ta do
godek ne bi škodoval nadaljnjim 
dobrim odnosom med obema drža
vama.

Vietnamska 
delegacija 
odpotovala iz SFRJ

BEOGRAD, 21. — Delegacija za
časne revolucionarne vlade Južne
ga Vietnama, ki jo je vodil predsed
nik sveta modrih Nguhem Huu Tho, 
je včeraj odpotovala s puljskega 
letališča. Od vietnamskih gostov so 
se na letališču poslovili predsednik 
Tito in njegovi najožji sodelavci.

O včerajšnjih pogovorih na Brio
nih in o prejšnjih pogovorih, ki so 
jih imeli južnovietnamski gostje z 
Mitjo Ribičičem in drugimi jugo
slovanskimi predstavniki, je bilo ob
javljeno skupno poročilo, ki pravi, 
da sta obe strani preučili splošni 
mednarodni položaj in možnosti kre
pitve medsebojnih odnosov. Jugoslo
vanska vlada in ZRV zahevata, naj 
sajgonski režim in ZDA spoštujejo 
pariški sporazum, protestirata proti

vmešavanju ZDA v notranje zadeve 
Kambodže, podpirata boj Palestin
cev za njihove pravice in obsojata iz
raelsko imperialistično politiko. O- 
benem sta tudi izrazila zaskrblje
nost za dogodke v Čilu in ostro 
obsodila krvavo represijo generalov 
proti naprednim čilskim silam.

RABAT, 21. — Romunski pred
sednik Ceausescu je prispel v Ma
roko, kamor ga je povabil kralj 
Hasan II. Ceausescu se vrača v do
movino po potovanju po 8 latinskoa- 
ameriških državah.

pobesnelih žensk se je skušala po ; oblasti dovolile sindikatom sprevod
lastiti mestnega prapora, ki je bil 
na čelu sprevoda.

Demonstranti so. kljub napadom 
fašistov prehodili pot od Trga De 
Nava do trga pred stolnico, kjer 
je bilo zborovanje. Pokrajinski taj
nik CISL Giovanni Lazzeri je v 
svojem nagovoru obravnaval razna) 
vprašanja pokrajine ter sploh vse 
Kalabrije. Sledil je kratek nagovor 
župana Licandra, nakar je sprego
voril vsedržavni tajnik CGIL Lama, 
ki je polemiziral z izjavami mini
stra blagajne za jug Donat Catti- 
nom. Lama je izjavil, da morajo 
sindikati biti stalno povezani z de
lavci, da bi prišlo do rešitve njiho
vih problemov s konkretnimi de
janji.

Pri izgredih, ki so jih izzvale 
fašistične škvadre, je bilo ranjenih 
vsaj devet ljudi, ne vštevši levi
čarska časnikarja, ki smo ju zgo
raj omenili. Osebe, ki so bile ra
njene pri napadu, se bodo morale 
zdraviti v bolnišnici od sedem do 
deset dni. ,

Na kraju naj še omenimo, da je 
bilo več množičnih manifestacij tudi 
v drugih krajih Kalabrije. V Co- 
senzi in v Catanzaru je govoril 
generalni konfederacijski tajnik 
UIL Luciano Rufino.

Takoj potem, ko se je zvedelo 
za napad na časnikarja Gismondi- 
ja, je uredniški odbor lista »Paese 
Sera« poslal protestne brzojavke 
vsedržavni časnikarski zbornici in 
Federaciji italijanskega lista. Ne
koliko pozneje je Federacija itali
janskega tiska objavila sporočilo, 
v katerem pravi, da je poslala 
notranjemu ministru Tavianiju brzo
javko, ki sta jo podpisala pred
sednik Falvo in tajnik Ceschia. V 
brzojavki Federacija italijanskega 
tiska ostro protestira zaradi napa
da na časnikarja ter zahteva naj 
oblasti v najkrajšem času identi
ficirajo krivce ter jih kaznujejo 
po zakonu. Vsedržavni svetnik Ni- 
colč, ki je bil v Reggiu Calabrii, 
je obiskal Gismondija in Coppolo 
ter jima izrazil solidarnost fede
racije tiska.

Fašistična izzivanja pa se niso 
omejila samo na napad na spre
vod. Kakih sto ljudi je pod vod
stvom misovskega senatorja Ciccia 
Franca vdrlo v neko svetišče blizu

po mestu. Policija je razgnala na
padalce.

Spopad med policijo 
in brezposelnimi 
delavci v Neaplju

NEAPELJ, 21. — Deset ranjenih 
in znatna materialna škoda so ob
račun spopada med policijo in brez
poselnimi delavci, ki so demonstri
rali pred uradom za delo v Ulici 
Duomo v Neaplju.

Delavci so sedli na ulico pred 
uradom za delo in ustavili promet. 
Posegla je policija, ki je skušala 
razgnati demonstrante. Delavcem se 
je pridružila večja skupina mlade
ničev, ki so začeli obmetavati po
liciste s kamenjem. Po nepotrjenih 
vesteh, naj bi bili med demonstranti 
tudi številni provokatorji, ki so po
vzročili izgrede.

Takoj po spopadu je delegacija 
sindikalistov in predstavnikov poli
tičnih strank, ki sta jo vodila sena
tor GattOni in poslanec Pirolo, pro
testirala pri prefektu in kvestorju 
zaradi policijskega posega.

Zaradi izgredov je policija priprla 
osem ljudi.

BEOGRAD, 21. - Na Brionih je 
bila seja predsedstva SFRJ, na ka
teri so proučili poročilo jugoslo
vanske delegacije na 4. konferenci 
neuvrščenih v Alžiru. Sejo je vo
dil predsednik Tito.

Predsedstvo je ocenilo delo de
legacije kot zelo uspešno. Poudarili 
so izredno vlogo, ki jo je imel na 
konferenci Tito, ki so mu udele
ženci konference izrazili priznanje 
kot enemu pobudnikov in voditeljev 
politike neuvrščenosti. Na seji pred
sedstva SFRJ so izrazili mnenje, 
da je konferenca pomenila nadaljnji 
korak na poti h krepitvi enotnosti 
neuvrščenih držav, ki je zasnovana 
na zelo širokih naprednih temeljih. 
Politika neuvrščenosti je trajna po
litična pridobitev jugoslovanske sa
moupravne socialistične družbe ter 
je izraz njenih življenjskih intere
sov ter jamstvo za njeno varnost 
In neodvisnost.

Po mnenju predsedstva je sedaj 
potrebno v zvezi, republikah, pokra
jinah in v delovnih organizacijah te
meljito analizirati sklepe 4. konfe
rence ter sprejeti s tem v zvezi 
ustrezne ukrepe. Potrebno je zato, 
da organi zveze, še zlasti predsed
niški svet pripravijo program ak
cije, ki naj zajame ukrepe, ki bodo 
pripomogli k nadaljnji delavnosti Ju
goslavije v okviru neuvrščenih držav.

Da bi okrepili razvoj gospodar
skega in finančnega sodelovanja 
med neuvrščenimi državami v nji
hovih prizadevanjih za gospodarsko 
in politično" neodvisnost, predlaga 
SFRJ ustanovitev posebnega sklada 
solidarnosti. Predsedstvo nadalje so
di, da je potrebno podvzeti v ok
viru zveze ukrepe za stalno in u- 
činkovito koordiniranje vseh oblik 
zunanjepolitičnih in gospodarskih de
javnosti v zvezi z uresničenjem skle
pov 4. konference. V ta namen bo 
treba ustanoviti posebni zvezni or
gan.

(Na sliki: z leve proti desni pod
predsednik predsedstva SFRJ Mitja 
Ribičič, predsednik Tito in tajnik IB 
predsedstva ZKJ Stane Dolanc med 
sejo predsedstva SFRJ na Brionih).
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RESOLUCIJA IZVRŠNEGA ODBORA CGIL

Delavci podpirajo 
boj proti draginji

RIM, 21. — Ob zaključku sinočnje 
seje izvršnega odbora CGIL, na ka
terem je imel poročilo pomožni tajnik 
Boni, so odobrili resolucijo, v kate
ri najprej ugotavljajo: da je gospo
darski položaj v državi še vedno 
»nestalen«. Resolucija pravi, da okre
pitve proizvodnje ni mogoče posplo
šiti, da je mednarodni gospodarski 
položaj še vedno negotov in da vladno

mesta ter hotelo odnesti s seboj gospodarsko politiko označujejo samo
sliko matere božje, da bi meščani 
Reggia Calabrie lahko praznovali 
vsakoletno slovesnost malega šmar
na kot je v običaju. Letos se cerk
vene oblasti odložile praznovanje 
zaradi kolere. Fašisti so vdrli v 
svetišče trdeč, da je mogoče praz
novati mali šmaren, ker so pač

pobude proti inflaciji in draginji. Po
tem ko CGIL poudarja, da podpira 
politiko proti draginji, pravi, da od
ločno nasprotuje podražitvi bencina in 
gorilnega olja. Toda sindikalne orga
nizacije, pravi resolucija, zahtevajo, 
da je treba vse sedanje protikonjunk 
turne ukrepe povezati z ukrepi o iz-
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V Čilu se nadaljuje gonja pro
ti pripadnikom levižarskih strank. 
Vojaška junta je sporočila, da 
je že na delu skupina juristov, 
ki bo sestavila novo čilsko usta
vo, s katero bodo prepovedali 
vse marksistične stranke. Ustave 
ne bodo predložili ljudstvu v o- 
dobritev, bodo pa seznanili z 
njo sindikalne organizacije, stran
ke itd. Delavci se še vedno upi
rajo vojaški junti. Stavkali so ru
darji premogovnikov pri Concep
cionu, kjer je morala poseči voj
ska, ki je aretirala več sto de
lavcev in jih odpeljala na otok 
Quirquina, kjer so še številni 
drugi politični letniki. Predstav-

DANES
nik levice čilske KD Radomir To
mič in veliki čilski pesnik Ne
ruda sta v hišnem priporu in ne 
smeta imeti stikov z zunanjim 
svetom. Vse meje z drugimi dr
žavami, razen z Argentino, so še 
vedno zaprte.

Tajnik PSI De Martino je imel 
na včerajšnji seji vodstva stran
ka poročilo o notranjem polo
žaju in o dogodkih, v Čilu.

Ostro je obsodil zločine vojaške 
junte. Poleg tega je govoril o 
dosedanji vladni politiki tar o 
njenih ukrepih na gospodarskem 
in socialnem področju. Ob koncu 
včerajšnje seje je osrednje vod
stvo sprejelo resolucijo, ki po
ziva vlado, naj ne prizna vojaške 
junte v Čilu.

Libijska vojna letala so vča- 
raj napadla italijansko vojno 
ladjo, ki je spremljala ribiške 
čolne nedaleč od libijske obale. 
Italijanska vlada je takoj ostro 
protestirala pri libijski vladi. 
Predsednik libijske vlade je ob
žaloval neljubi dogodek in za
gotovil, da je šlo za pomoto.

vajanju osnovnih socialnih in gospo
darskih reform.

r CGIL pravi, da je treba pred 
zapadlostjo odlokov o zamrznitvi 
cen sprejeti učinkovite predpise o 
nadzorstvu nad.cenami in o dolo
čitvi političnih cen za resne su
rovine, socialne storitve in javne 
prevoze. Skratka CGIL zahteva, da 
vlada prepreči podražitev blaga ši
roke potrošnje po 31. oktobru, ko 
bodo cene sproščene.

Obenem resolucija CGIL poziva 
vlado, naj se čimprej loti stano
vanjske, šolske in drugih reform, 
zahteva, da se povišajo pokojni
ne, družinske doklade in podpora 
brezposelnim. CGIL dodaja, da so 
sindikalne organizacije pripravlje
ne podpreti vlado pri izvajanju 
socialnih reform in da bodo delav
ci sodelovali v vseh tistih pobu
dah, ki so v občo korist prebi
valstva. Poleg tega resolucija go
vori o potrebi po čimorejšnjih u- 
krepih za podporo Jugu, zahteva 
novo proračunsko politiko ter po
ziva delavce na enotnost pri vseh 
siirKfkalnih in drugih delavskih po
budah.

PARIZ, 21. — Glasnik francoske
ga obrambnega ministrstva je zani
kal glasove, po katerih naj bi Fran
cija prodala Saudovi Arabiji lovska 
letala «mirage», ki naj bi jih ta 
potem odstopila Egiptu.
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0 PRCDL06U USTANOVITVI ITAUIANSKC6A OTROŠKEM VRTCA

Protest Lonjercev in Katinarcev 
zaradi raznarodovalnega pritiska
Delegucija vaščanov bo seznanila župana s protestno resolucijo ■ Poslopje, kjer 
je slovenski vrtec, je nestabilno, saj so v njem celo prepovedali nedeljsko mašo

Na sinočnjem sestanku so vaščani 
Lonjerja in Katinare odločno prote
stirali zaradi poskusa občinskega od
bora in ONAIRC, da v Lonjerju u- 
stanovijo italijansko sekcijo otroškega 
vrtca, da bi vanjo namestili sveto- 
ivanske otroke, ki jih niso mogli 
sprejeti v krajevni vrtec. Odgovor
nost za to nosi občinski odbor, ki ni 
znal v zadnjih letih rešiti vprašanja 
otroških vrtcev v mestu in še pose
bej pri Sv. Ivanu, kjer je sicer na 
razpolagajo večja stavba (bivše begun
sko zavetišče). Ta stavba je primer
na za namestitev pet sekcij otroškega 
vrtca in to rajonska konzulta dobro 
ve. saj je nanjo opozorila občinski 
odbor že pred leti.

Odbor je izrabil krajšo pot in spre
jel predlog ONAIRC, naj bi otroke 
prepeljali s «šolski m avtobusom* v 
Lonjer. Čeprav domačini nočejo pri
zadeti svetoivanskih prebivalcev, star
šev otrok, ki so v glavnem delavci, 
pa vendar menijo, da je predlog ob
činskega odbora neumesten, medtem 
ko so možne druge rešitve.

Sestanka so se, med drugimi, udele
žili tudi predsednik svetoivanske kon- 
zulte De Pretiš, katinarski župnik Mi
klavec, občinski svetovalec Stojan Spe
tič (KPI), deželni svetovalec Drago 
Štoka (SS), rajonski svetovalec Ivan 
Kokorovec (SS), občinska svetovalka 
Zorzini (KPI), rajonska svetovalka 
Crevatinova (KPI).

Po uvodnem poročilu rajonskega 
svetovalca KPI Sergija Pečarja, se

Obvestilo izletnikom 
v Leningrad in Moskvo
Izletnike v Leningrad in Mo

skvo obveščamo, da bo odhod z 
dvema avtobusoma na letališče 
Brnik v sredo, 26. t. m. ob 13. 
uri s Trga Ulpiano (pred so
diščem). Cenjene izletnike pro
simo, da so na Trgu Ulpiano 
vsaj pol ure prej, ker bo od
hod avtobusa točno ob 13. uri. 
Sporočamo tudi, da lahko izlet
niki že danes, v ponedeljek in 
torek dvignejo v našem uredni
štvu letalsko vozovnico in potni 
list. Kdor tega ne bo storil, bo 
dobil oboje v avtobusu ob odhodu, 

S podrobnim programom izleta 
in s potrebnimi navodili bomo iz
letnike seznanili v nedeljski šte
vilki našega dnevnika

je razvnela diskusija, v katero so po
segli ravnatelj Stanko Škrinjar, pred
stavnik staršev pri upravi ONAIRC 
Stopar, zastopnica lonjerskih staršev 
Magda Madotto - Čok, Vera Žerjal, 
župnik Miklavec, občinski svetovalec 
Spetič, deželni svetovalec Štoka, Lu
cijan Malalan, Edvin Švab in drugi.

Ob koncu razprave, v kateri je 
prevladah ogorčenje zaradi zadržanja 
občinske uprave, kar pa ni prepre
čilo, da bi nakazali tudi konkretne 
rešitve za postavljena vprašanja.

Kako je mogoče, da namerava ob
čina odpreti nov vrtec v prostorih, 
ki so nestabilni? Sam župnik je po
vedal, da so mu občinske oblasti od
svetovale opravljanje nedeljske maše 
za priletne Lonjerce v prostorih o- 
troškega vrtca, češ da so prostori 
nertabilni. Zato je moral maševanje 
prekiniti.

Ta in drugi razlogi so narekovali 
sestavo resolucije, ki jo objavljamo. 
Županu jo bodo ponesli Sergij Pečar, 
Magda Madotto - čok, Vera Žerjal, 
Stanko Škrinjar, Stojan Spetič ter Fan- 
ci Cirillo. Po vsej verjetnosti bo de- i 
legacijo k županu spremljal tudi pred- j 
sednik svetoivanske konzulte De Pre- j 
tis, ki je izjavil, da se strinja s po 
misleki vaščanov.

Pismo županu in rajonski konzulti 
ugotavlja, da «je do tega predloga 
prišlo, ker se občinska uprava sploh 
ni zganila, da bi preuredila za šolski 
pouk poslopje begunskega zavetišča v 
Ul. delle Docce, kot je to stalno zah
tevala konzulta*.

Nadalje vaščani izjavljajo, da bi ta 
zahteva »dala italijansko sekcijo v 
upravo ONAIRC, kar vzbuja povsem 
upravičene pomisleke zaradi protide
mokratičnega značaja te ustanove, ki 
je bila in ostaja sredstvo za razna
rodovanje na področju, kjer žive Slo 
venci*. Zate vaščani zahtevajo naj 
otroški vrtci ONAIRC »preidejo v jav
no upravo, medtem ko je treba ONA 
IRC razpustiti, kot se je to zgodilo 
na Južnem Tirolskem*.

Zaradi vsega tega vaščani »odločno 
protestirajo, ker so priča prefinjene 
mu raznarodovanju, ki bi prišlo tem
bolj do izraza, če bi začasnost tra 
jala dlje kot eno šolsko leto*.

V svoji resoluciji vaščani ugotavlja
jo nevarnosti, ki jih predstavlja (po
sebno pozimi) prevažanje otrok. Zato 
ugotavljajo še, da bi »taka neustrez
na rešitev bila podrejena natančnim 
jamstvom občinskega odbora glede 
začetka preurejevalnih del v poslop
ju v Ul. delle Docce še v tem šol
skem letu, kar, iia*' bi /zagotovilo 'Čtov

prejšnji povratek ločene sekcije sve- 
toivanskega vrtca v svoj rajon,- k 
Sv. Ivanu*.

Vendar so vaščani »ugotovili, da je 
poslopje v Lonjerju neprikladno v 
zgornjih prostorih, »kot dokazuje dej
stvo. da so občinske oblasti odsveto
vale opravljanje nedeljske maše. Za
to so vaščani izkoristili priložnost in 
občinsko upravo opozorili, da je tre
ba poslopje v Lonjerju temeljito po
praviti.

Končno so vaščani ugotovili, da «o- 
pazovanja v demografskem razvoju na- 
uašem področju dokazujejo, da otro
ški vrtec v Lonjerju potrebuje ves 
razpoložljivi prostor v poslopju*.

PETRILLI NA SEDEŽU POKRAJINSKEGA VODSTVA KD

Razprava o suhem doku 
in pomorskih progah PIN

V razgovoru z Rinaldijem so obravnavali 
nekatera pereča gospodarska vprašanja

Predsednik IRI Petrilli, se je včeraj 
sestal s pokrajinskim tajnikom KD 
Rinaldijem, s katerim je govoril o 
nekaterih važnih gospodarskih vpraša
njih, ki zanimajo Trst. Sestanku sta 
prisostvovala tudi namestnik tajnika 
Decarli in poslanec Bologna.

Rinaldi je opozoril predsednika IRI 
na nekatera vprašanja, o katerih so 
razpravljali že med obiskom ministra 
za trgovinsko mornarico Pieraccinija 
in predvsem na nujnost dograditve su
hega doka, postaje za razplinjevanje 
ter o reorganizaciji pomorskih prog 
PIN na osnovi načrta CIPE.

Predsednik IRI je glede doka za
gotovil, da bo IRI takoj pričela po
novno z gradnjo, brž ko bo parla
ment z zakonom zagotovil ustrezna 
sredstva. Glede pomorskih prog pa

je Petrilli zagovarjal tezo, da je 
treba pri modernizaciji upoštevati na
čela produktivnosti in da so prav za
radi tega potrebne nove investicije.

Na razgovor je kasneje prišel tudi 
predsednik deželnega odbora Comelli, 
ki je opozoril predsednika IRI na 
nujnost hitre izgradnje avtoceste Vi
dem - Trbiž. Comelli je izrazil zado
voljstvo, ker so oddali dela na pod
ročju do Amara, zahteval pa je, da 
se čimprej prične graditi tudi na 
drugem odseku do avstrijske meje, 
saj bo ta cesta izrednega pomena za 
povezavo Italije z Avstrijo

Petrilli je ob zaključu dejal, da bi 
bilo najbolje, da bi vsa omenjena 
vprašani« ooglobili v Rimu na se
stanku s predstavniki dežele in trža
ških političnih krogov.

MLADINSKI KROŽEK 
Trs«

Ulica Ginnastlca ib 72
bo priredil v nedeljo, 30. sep
tembra izlet v Kočevje ob prilož
nosti tamkajšnjega slavja. Prijave 
po telefonu štev. 31119 od 15. do 
18. ure vsak dan razen ob so
botah.
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V RIMU SESTANEK PREDSTAVNIKOV DEŽEL Z MINISTROM PIERACCINIJEM

Treba je uresničiti načrte 
za posodobljenje pristanišč
Našo deželo je zastopal odbornik Stopper - Pomorstvo naj bi osredotočili na štiri središča 
Ustanovljen medministrski posvetovalni organ, v katerem so zastopane tudi deželne uprave

Včeraj je bil v Rimu sestanek 
predstavnikov deželnih uprav z mi
nistrom za trgovinsko mornarico se
natorjem Pieraccinijem. Našo de
želno upravo je zastopa! odbornik za 
industrijo in trgovino Stopper, ki je 
imel tako že drugič v kratkem času 
možnost, da seznani ministra z vpra
šanji, ki se tičejo tržaškega prista
nišča. Skupaj s predstavniki Ligu
rije, Lombardije, Toskane, Veneta, 
Kalabrije in drugih dežel je odbor 
nik Stopper ponovil zahtevo, naj bi 
začeli izvajati programirane načrte. 
Gre za dolgoročni načrt, po kate
rem naj bi pomorstvo osredotočili 
na štiri pristaniška središča: se
verni in južni Jadran ter severno 
in južno Tirensko morje.

Odbornik Stopper je izrazil boja
zen, da se bodo nizki prispevki, ki 
jih predvidevata prvi in drugi »mo
dri načrt*, porazgubili v razne maj
hne izboljšave. Zato je poudaril, da 
bi bilo potrebno tako načrtovanje, 
ki bi poleg pristaniških infrastruk
tur predvidevalo tudi primerno cest
no omrežje v zaledju. Istočasno je, 
po Stopperjevem mnenju, treba pre
urediti tudi' ■ uatfoj i,<pristaniških u-
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OB PJt^pDU ČILSKEGA VELEPOSLANIKA V TRST ' <-

Drevi pri Sv. Jakobu zborovanje 
solidarnosti s čilskim ljudstvom

Govoril bo predstavnik čilske republike v Alžiru, socialist Eduardo 
Salum - Pozdravili ga bodo Calabria, Barbo in Nadja Pahor

Vse kaže, da se napovedana de
monstracije na šentjakobskem trgu, 
v znak solidarnosti z bojem čil
skega ljudstva za svobodo, proti 
vojaškemu državnemu udaru in fa
šističnemu divjanju notranje reakci
je in soldateske, sprevrača v mno
žično manifestacijo demokratične 
enotnosti tržaških antifašističnih sil 
okoli osebnosti Eduarda Saluma, čil
skega veleposlanika v Alžiru.

Poleg organizacij in strank, ki 
so združene v mestnem protifaši
stičnem odboru, občinskih uprav in 
antifašističnih svetov okoliških ob
čin, so se pozivu demokratov pri
družili tudi mladinci republikanske 
stranke, katoliški delavci ACLI, sin
dikalne organizacije CISL, CGIL in 
več tovarniških svetov.

Ob 18. uri bo na Trgu sv. Ja
koba zborovanje, na katerem bo 
glavni govornik čilski veleposlanik 
v Alžiru Eduard Salum. član cen
tralnega komiteja čilske socialistič
ne stranke, ki jo je vodil Allende.

Poleg čilskega veleposlanika bo 
govoril predsednik pokrajinskega 
združenja ANPI in deželni tajnik 
CGIL Arturo Calabria, predstavnik 
ACLI Tarcisio Barbo in, v sloven
ščini, Nadja Pahor (PSI). Svoj 
pristop je napovedal tudi tržaški 
podžupan, socialdemokrat prof. Lu- 
cio Lonza.

Po zborovanju se bodo demon
stranti odpravili v sprevodu po 
mestnih ulicah.

javo, v kateri obsoja vsakršno 
obliko intervencije, ki ogroža svo
bodo tiska in mišljenja. To sta
lišče izhaja iz obsodbe dramatič
nih dogodkov v Čilu, kjer so z 
nasiljem prepovedali novinarjem 
izvrševanje njihovega poklica, ter 
iz obsodbe ravnanja oblasti v dru
gih državah, kjer preganjajo tiste 
časnikarje in intelektualce, ki za
htevajo postopno liberalizacijo ti
ska ter pravico izražanja mnenja.

Stavka uslužbencev ZTT 
iz solidarnosti s Čilom

Kakor v vseh tovarnah in pod
jetjih, se je tudi osebje kolektiva 
Založništva tržaškega tiska pridru
žilo petnajstminutni stavki v znak 
solidarnosti z delavci, demokrati 
in vsem ljudstvom Čila, ki se kr
čevito upira zločinskemu in reak 
ciomimemu udaru vojske in desni
čarskih sil, ki bi delavskemu raz
redu rade odvzele tiste pravice, 
ki si jih je pridobil v zadnjih letih.

Sindikat časnikarjev F-JK 
obsodil kratenje 
svobode tiska in mišljenja

Izvršni svet sindikata časnikar 
jev dežele Furlanije - Julijske kra
jine, kd se je sestal včeraj, sku
paj s sindikalno konzulto, je o- 
bravnaval vprašanje zadnjih do
godkov v Čilu ter izglasoval iz-

Zaradl povišanja obrestne mere

Coloni se je sestal 
s podtajnikom Morlinom

Deželni odbornik za finance Co
loni se je v prejšnjih dneh v Rimu 
pogovarjal o posledicah, ki bi lahko 
nastale zaradi povišanja obrestne 
mere. Colonija, ki ga je spremljal 
predsednik rotacijskega sklada Gal- 
lopin. je sprejel podtajnik finanč
nega ministrstva sen. Morlino, ka
terega je naprosil, naj ministrstvo 
nemudoma izda tiste ukrepe, ki bo
do omogočili že predvidena dela go
spodarskega značaja, ki so za našo 
deželo neobhodno potrebna.

Coloni se je tudi sestal z glavnim 
ravnateljem ustanove «Cassa depo- 
siti e prestiti*, ki nadzoruje finanč
no poslovanje po vsej državi, dr. 
Tiralossijem. Govorila sta o ukre
pih, ki bi jih bilo treba po zadnjem 
vladnem odloku sprejeti, da bi ne 
padlo vse breme višje obrestne me
re na krajevne uprave.

ZARADI STAVKE

Vojaški tovornjaki 
namesto avtobusov

Prevozniški avtobusni sektor je 
bil včeraj za tri ure popolnoma pa
raliziran zaradi stavke uslužbencev 
javnih in zasebnih avtobusnih pod
jetij, kar je, kot običajno, povz
ročilo marsikatero težavo. Včerajš
nja triurna stavka je bila še po
sebno občutna, ker se po nedavnih 
ukrepih občinske uprave za spro
stitev- prometa v mestnem sredi
šču več ljudi poslužuje avtobusov. 
Kakor pa je po drugi strani tudi 
že običaj, je za delno olajšanje 
nevšečnosti, ki jih je prinesla stav
ka poskrbela prefektura ob sode 
lovanju vojaških oblasti, ki so av
tobuse na nekaterih progah nado
mestili vojaški tovornjaki. Vožnja 
ni ravno najbolj udobna, kakor je 
razvidno s slike, vendar za silo 
gre.

Včerajšnja stavka, ki jo je v

stanov, ki bi morale imeti več av
tonomije pri gradnji novih infra
struktur.

Odbornik Stopper je nadalje gra
jal dejstvo, da stara zakonodaja in 
nejasna razdelitev pristojnosti omo
gočata pristaniškim ustanovam, da 
smotrno in hitro izkoristijo denar, 
ki jim ga je država nakazala za 
investicije. Kot primer je navedel, 
da so v tržaškem pristanišču do
slej začeli z deli le za 1.900 milijo
nov lir od skupnih 2.500, ki jih je 
pripadlo Trstu po prvem «modrem 
načrtu* iz leta 1960.

Potem ko je odbornik Stopper po
novno orisal pomen tržaškega pri
stanišča za Italijo — naše prista
nišče je edino v Italiji, ki deluje 
predvsem za tujino — je obrazložil 
načrte, ki jih ima deželna uprava, 
da bi ponovno vključila pristaniško 
dejavnost Furlanije - Julijske kra
jine v evropsko stvarnost. Obraz
ložil je načrte za obnovitev infra
struktur, sodelovanje Trsta s Trži
čem in Benetkami, pristaniški kanal 
Soča - Sile in rečno plovno pot Soča - 
Sava - Donava. O teh zadnjih in
frastrukturah je govoril tudi pred
sednik deželnega odbora Lombardije 
Bassetti, ki je poudaril potrebo, da 
se Italija vključi v evropski rečni 
plovni sistem. Dejal je,, da se prav 
zaradi pomanjkanja rečnih poti ne
katere industrije, med njimi tudi 
Zanussi, vse pogosteje poslužujejo 
severnoevropskih pristanišč.

Ob zaključku včerajšnjega sestan
ka so se domenili, da bo odslej de
loval stalni posvetovalni organ, ki 
ga bodo poleg ministra za trgovin
sko mornarico in predstavnikov de
želnih uprav sestavljali še ministri 
za javna dela, prevoze, zdravstvo, 
okolje in drugi; ta organ naj bi 
razpravljal o pomorski politiki.

Pred koncem sestanka je odbor
nik Stopper še enkrat poudaril, da 
je naša deželna uprava že sama 
posegla na področje pristanišč in 
da pričakuje, da bo v kratkem sa
ma nadzorovala rečno plovbo in iz
razil upanje, da bo postala zopet 
teko pomembno trgovsko križišče, 
o katerem priča zgodovina.

Robert Faganel 
v galeriji Rossoni

Eno izmed središčnih umetnostnih 
razstavišč — galerija Rossoni — je 
sinoči začelo novo sezono z raz 
stavo, ki jo je pripravil tržaški sli
kar Robert Faganel, ki je razobesil 
na stene galerije ter postavil v iz
ložbeno okno obilna dva ducata olj. 
Olja tokrat niso samo pokrajine, ki 
so najbolj priljubljen slikarjev mo
tiv, pač pa je Faganel postavil na 
ogled tudi nekaj tihožitij in cvetja.

Razstava, ki jo je Faganel pri
pravil, je nekoliko heterogena, kaj
ti poleg del, ki prikazujejo naš Kras 
in Istro in ki so v tipičnih pa- 
stozno rjavih barvah, imamo sliko, 
ki prikazuje motiv iz Faganelovega 
obiska Afriki in ki je zelo temen, 
tu je neko starejše delo močnih ze-
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SKLEP DEŽ. TAJNIŠTVA IN TRŽAŠKE TER GORIŠKE FEDERACIJE

vsedržavnem merilu oklicalo sindi
kalno vodstvo prevozniške stroke 
CGIL, CISL in ULL, je trajala od 
9.30 do 12.30 za uslužbence zaseb
nih avtobusnih družb in od 10. do 
13. za uslužbence javnih avtobus
nih podjetij.

Po odobritvi zakona o zamrznjenju 
cen je postal pereč problem de
janskega nadziranja. S tem vpraša
njem se je moral spoprijeti pokrajin
ski odbor za nadzorstvo nad cenami, 
ki mu predseduje prefekt Di Lorenzo. 
že na svoji prvi seji je odbor skle
nil, da bo poveril nalogo nadziranja 
davčni policiji in finačnim stražnikom, 
katerim so pomagali mestni redarji. 
Tako so lahko začeli nemudoma nad
zirati vse gospodarske dejavnike v 
pokrajini.

Nadzorne komisije so dokazale, da 
so sposobne za tako delo, obenem 
pa so upoštevale človeške vidike, ki 
so povezani z akcijo. Njim gre to
rej zasluga, da v naši pokrajini ni 
prišlo do hujših prekrškov odloka o 
zamrznjenju cen. Nadzorne komisije 
pa bodo še vnaprej na delu in bodo 
branile pravice državljanov.

lenih barv, ki naj še pripomore k 
kontrastnosti, končno so tu tudi še 
motivi iz Dalmacije v lepih svet
lih, ali če hočemo, prijetnih medlih 
ali zagašenih barvah, skratka raz
lična barvnost in tudi različna pa
leta.

V galeriji Rossoni je na voljo 
občinstvu tudi bogat katalog na 20 
straneh (s platnicami). V katalogu 
imamo 10 reprodukcij z dvema v 
barvah in 5 strani citatov iz ocen 
mnogih časopisov, v glavnem kra
jevnega značaja, vendar smo med 
temi zaman iskali naš dnevnik. In 
vendar je Primorski dnevnik o njem 
in njegovih razstavah že večkrat 
pisal.

t. u.

Dvanajst umetnikov 
v galeriji Tommaseo

Umetnostne galerije začenjajo no
vo sezono. Prenovljeno razstavišče 
Tommaseo v Ul. Canal piccolo 2 je 
v četrtek zvečer odprlo novo sezo
no z nekakšno kolektivno razstavo, 
na kateri sodeluje s po enim delom 
12 zelo znanih italijanskih umetni-' 
kov. med katerimi so tudi Tržačani 
Devetta, Guacci in Mascherini. Raz
stava bo odprta do 10. oktobča.»mm

Danes popoldne ob 18. uri bo v 
razstavni dvorani sesljanskega se
deža avtonomne turistične in leto 
viščarske ustanove na obalnem pa 
su devinsko - nabrežinske občine od 
prla razstavo tržaška umetnica Pe 
dra Zandegiacomo, ki bo razstavlja 
la do 16. oktobra.

Kl>l ZA TAKOJŠNJE SKLICANJE 
8. SO CIO- GOSPODARSKE CONE
Razpravljali so tudi o gorskih skupnostih in se zavze- 

za skupnost, ki naj zajame tržaški in goriški Kras
Pred dnevi se je v Trstu sestalo 

deželno tajništvo KPI s tajništvi tr
žaške in goriške federacije. Na se
stanku so preučili gospodarski po
ložaj osme družbeno - gospodarske 
cone (Trst - Gorica), ki je bila u- 
stanovljena z deželnim zakonom, da 
bi izražala mnenja občin o dežel
nem gospodarskem in urbanističnem 
načrtovanju. Sestanku je predsedo
val deželni tajnik Antonino Cuffaro, 
poročal pa je namestnik deželnega 
tajnika Arnaldo Baracetti.

Ugotovili so, da je povsem para 
lizirano delo posvetovalnega orga
na krajevnih ustanov, kar diši že 
po sabotaži KD, zaradi česar ome
njeni odbor ni sprejel nobenega mne
nja o deželnem gospodarskem in 
urbanističnem načrtu. Izrekli so pri
pombe glede omejitve področja, ven
dar pa so bili mnenja, da je druž
beno - gospodarska cona pomembna 
in da je treba zaradi tega zahte

vati še zlasti od KD, da se tako; 
sestane posvetovalni odbor osme co
ne. Na tem sestanku je treba iz
voliti nove člane vodstva in razprav
ljati o resnih vprašanjih draginje, 
gospodarskega napredka, pomorstva 
ladjedelnic, o mestnem, cestnem in 
železniškem prometu, mejnih pre
hodih in o odnosih med državnim 
ter deželnim načrtovanjem.

Na sestanku so nato tudi govorili 
o ustanovljanju gorskih skupnosti 
in so ponovili obvezo KPI, da se 
bo zavzemala za spremembo dežel
nega zakona ter za ustanovitev ho
mogene skupnosti, ki naj zajame tr
žaški in goriški Kras.

Sklenili so ustanoviti koordinacij
ski odbor med tržaško in goriško fe
deracijo KPI, v katerem bo tudi 
predstavnik deželnega tajništva. Ko
ordinacijski odbor se bo prvič sestal 
v ponedeljek ob 15.30 na sedežu KPJ 

,v Tržiču.

Včeraj-danes
Danes, SOBOTA, 22. septembra 

MAVRICIJ
Sonce vzide ob 6.25 in zatone i 
19.04 — Dolžina dneva, 12.12 — L 
na vzide ob 1.49 in zatone ob 16.< 

Jutri, NEDELJA, 23. septembra 
SLAVOJKA

ra 25 stopinj, najnižja 18,7, ob 
uri 23,8 stopinje, zračni tlak 1007.5 
mb rahlo pada, veter 8 km na uro 
juinovzhodnik, vlaga 62-odstotna, nebo 
6/10 pooblačeno, morje rahlo razgiba
no, temperatura morja 23,1 stopinje.

ROJSTVA IN SMRTI
Dne 21. septembra 1973 se je v Tr

stu rodilo 9 otrok, umrlo pa je 
12 oseb.

Umrli so: 95-letna Antonia de Mat- 
teis vd. Romano, 60-letna Giuseppina 
Canciani vd. Bastia, 65-letni Eugenio 
Rondi, 72-letna Elisa Arrigoni vd. 
Campiutti 55-letni Giovanni Furlani, 
63-letni Vittorio Lucchini, 61-letni Gio- 
vanni Corazza, 80-letni Giuseppe Spe- 
car, 39-letni Galliano Verbiz, 53-letni 
Cario Candotti, 85-letna Giuseppina 
Daris vri. Lombardo, 25-letna Marisa 
Comi por. Tudorov.

POSTANITE ABONENT STALNEGA SLOV. GLEDALIŠČA!
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SLOVENSKO GLEDALIŠČE, Ul. Petronio 4 - 34138 TRST
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DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 13. do 16. ure)

Godina, Trg sv. Jakoba 1; Grigo- 
lon, Alla Minerva, Trg V. Giotti 1; 
Ai due Mori, Trg Unitii 4; Al S. 
Lorenzo, Ul. Soncini 179 (Skedenj). 

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(od 19,30 do 8.30)

Croce Azzurra, Ul. Commerciale 26; 
Rossetti - Emili, Ul. Combi 19; Al 
Samaritano, Trg Ospedale 8; Tama
ro &■ Neri, Ul. Dante 7.

Družino Debeljuh je razveselil 
prvorojenček

MARKO
Srečnima staršema, Borisu in 
Animariji, čestitajo, malemu 
Marku pa želijo obilo sreče 
člani pevskega zbora »Vasilij 
Mirfc*.

Mali oglasi
ZAZIDLJIVO parcelo ali hišo kupim 

v gotovini. Ponudbe na oglasni od
delek, tel. 761-470.

DRUGE VESTI 
NA OSMI STRANI

iste-d
BANCA Dl CREOITO Dl TRIESTE 

TRŽAŠKA KREDITNA BANKA
TRST - UL. F FILZI 10 30-101. 38-045

PD SLOVAN iz PADRIČ 
vabi na

PROSLAVO
75-letnice ustanovitve društva 

in
25-letnice postavitve spomenika 

padlim v NOB iz Padrič
Spored:

Danes, 22. septembra, ob 17.
uri — športna srečanja 

Jutri, 23. septembra, ob 15.
uri — spominska svečanost pred 
spomenikom padlim v NOB, ob
16.30 kulturna prireditev v dru
štvenih prostorih s koncertom god

be na pihala iz Predvora 
Športnim in kulturnim srečanjem 
bo sledila prosta zibava s ple
som, Za jedačo in pijačo po

skrbljeno

Šolske vesti
Ravnateljstvo državnega znanstve

nega liceja »France PREŠEREN* v
Trstu sporoča, da bo šolska maša 
dne 1. oktobra ob 8. uri v cerkvi 
pri Sv. Ivanu.

Ravnateljstvo Državnega učiteljišča 
A. M. Slomšek v Trstu vabi starše, 
ki tega še niso storili, da dvignejo 
v tajništvu obrazec za deželni štu
dijski prispevek, ki ga morajo skupaj 
s šolskim potrdilom vložiti najkasne
je do 30. L m. na pristojnem občin
skem uradu.

Izleti

URADNI TEČAJI BANKOVCEV
Ameriški dolar 589,—
Funt iterling 1.420,—
Švicarski frank 196,50
Francoski frank 134,—
Nemška marka 244,35
Avstrijski šiling 32,90
Dinar: debeli 38—

drobni 39 —

MENJALNICA
vseh tujih valut

STALNO SLOVENSKO GLEDALIŠČE V TRSTU
Vas tudi letos vljudno in prijateljsko vabi 
k vpisu ABONMAJA za sezono 1973-74

REPERTOAR
V ABONMAJU
1. A. P. Čehov:
2. Bevk - Grabnar:
3. E. de Filippo:
4. H. Ibsen:
5. G. Feydeau:

ČEŠNJEV VRT
KAPLAN MARTIN ČEDERMAC 
BOŽIC PRI CUPIELLOVIH 
STRAHOVI
HOTEL SVOBODNIH IZMENJAV

6. GOSTOVANJE DRAME SNG IZ LJUBLJANE
7. GOSTOVANJE CELJSKEGA LJUDSKEGA GLEDALIŠČA

MUTASTI MUZIKANT 

TOROTUMBO

IZVEN ABONMAJA 
Ljudski oder 

Jaka Štoka:
Mali oder

Miguel Asturias:
OTROŠKA PREDSTAVA

OSTALA GOSTOVANJA
Lutkovno gledališče iz Ljubljane 
Mladinsko gledališče iz Ljubljane 
Primorsko dramsko gledališče iz Nove Gorice

Vrste abonmajev
RED A (premierski)
RED B (prva sobota po premieri)
RED C (prva nedelja po premieri)
RED D (mladinski v sredo)
RED E (mladinski v četrtek)
RED F (okoliški — popoldanska predstava 
RED G (mladinski)
RED H (mladinski)
RED 1 (mladinski)
RED J (mladinski)

na dan praznika)

premiera
13.500 Ur 
9.500 Ur 
3.000 lir

ponovitve
7.000 lir
6.000 lir
3.000 lir

Cene abonmajev za sedem predstav

Parter I.
Parter II.
Balkon

Za vse predstave, razen premier, tudi letos razpisujemo družinski a- 
bonma, ki omogoča družinam skupni obisk z osnovnim abonmajem, h 
kateremu vsak nadaljnji član doplača po 2.000 Ur. Mladinski abonma 
velja za vse sedeže in stane prav tako 2.000 Ur. Po isti ceni nudi 
mo abonma tudi invalidom. Abonma red okoliški stane 7.000 Ur. Za 
cenjene obiskovalce tega reda bomo preskrbeli prevoz.
Abonmaji so plačljivi v dveh obrokih; od tega prvi ob vpisu, drugi do 
1. februarja 1974.
ZA VSE DRUGE PREDSTAVE NUDI SSG SVOJIM ABONENTOM 
50-ODSTOTNI POPUST!
VPISOVANJE ABONENTOV OD 17. SEPTEMBRA DO VKUUCNO 22 
SEPTEMBRA PRI GLAVNI BLAGAJNI KULTURNEGA DOMA (vsak dan 
od 8. do 14 ure), Ul. Petronio 4, tel. 734 265 ter od 24. septembra 
dalje v TRŽAŠKI KNJIGARNI, Ul. sv. Frančiška 20, tel. 61 792.

Prosvetno društvo »Rdeča zvezda* 
Iz Saleža bo priredilo v nedeljo, 23. 
t. m. avtobusni izlet v Kočevje z 
ogledom Baze 20. Vpisovanje pri va
ških odbornikih.

SPDT organizira 23. t m. avto
busni izlet na Ratitovec — 1.666 m. 
(Pot prijateljstva). Odhod ob 6.30 
izpred sodne palače in skozi Ljub
ljano. Škofjo Lok«. Železnike.do lepe 
vasice Prtovče, od koder je dve uri 
hoje do vrha. Ob povratku se bo
mo ustavili v Škofji Loki, ki letos 
praznuje tisočletnico obstoja, nato po
vratek preko Poljanske doline. Vpi
sovanje pri Norči, Ul. Geppa 9.

Sekcija PSI za »vzhodni Kras*
Opčin organizira 30. septembra t.l. 
enodnevni avtobusni izlet v Celovec 
in bUžnje slovenske vasi z ogledom 
Vrbskega jezera in Gosposvetskega 
polja. Cena izleta 5.500 Ur. V ceno 
je vključeno tudi kosilo. Vpisovanje 
na Opčinah v trgovini s pohištvom 
»Renar*. Proseška št. 3 ter v Bazo
vici št. 131 pri Ivanu čaču, v Veli
kem Repnu pri Pavlu Colji in v Zgo
niku št. 34 pri Brunu MiUču. Za po
tovanje preko meje je potreben pot
ni Ust aU osebna izkaznica.

Točen čas odhoda bo pravočasno 
objavljen.

Kmečka zveza priredi v soboto, 13. 
In nedeljo, 14. oktobra članski izlet 
na PUtvička jezera. Izletniki si bodo 
tudi ogledaU nekaj kmetijskih obra
tov v Karlovcu.

Vpisovanje na tajništvu KZ, Ul. 
Cicerone 8/B.

PD »Ivan Grbec* v škednju prire
di 7. oktobra izlet v Pulj in okoUco. 
Vpisovanje vsak dan od 17. do 18. 
ute v društvenih prostorih.

CIRKUS MEDRANO - Naselje 
sv. Sergija — tel. 82-40-60. Da
nes dve predstavi ob 16.30 in 
21.30.

Obisk zoološkega vrta vsak dan 
od 10. ure dalje.

Kino
Nazionale 15.30 »Pippo, Pluto, Pape- 

rino Supershow». Walt Dlsneyev 
film. V barvah.

Excelsior 15.30 «Una breve vacan- 
za». Barvni film. Florinda Bolkan, 
Renato Salvatori.

Grattacielo 16.00 »Un ufficiale non sl 
arrende mai nemmeno di fronte al- 
1’evidenza, firmato coloneUo Butti- 
glione*. Barvni film.

Fcnlce 15.30 »Lo straniero senza no
tne*. Barvni film. Clint Eastwood, 
N. Bloom, M. Hill. Prepovedan mla
dini pod 18. letom.

Eden 16.00 «La poUzia inerimina, la 
legge assolve*. Igra Franco Nero. 
Barvni film. Prepovedano mladini 
pod 14. letom.

Ritz 16.00 »Ming ragazzi!*. Barvni 
film za vsakogar.

Aurora 16.30 «L'Amerikano». Barvni 
film. Y. Montand.

Capitol 16.30 «MaUzia*. L. AntonelU. 
Barvni film. Prepovedano mladini 
pod 18. letom.

Cristallo 16.30 «Che cosa e successo 
tra mio padre e tua madre*. J. 
Lemon. Barvni film.

Impero 16.30 »II elan dei MarsigUesi*. 
Barvni film. J. P. Belmondo, Clau- 
dia Cardinale. Prepovedan mladini 
pod 14. letom.

Filodrammatlco 16.30 «1 desideri mor- 
bosi di una sedicenne*. Barvni film. 
Prepovedan mladini pod 18. letom.

Moderno 16.30 «Joe Valachi, i segre
ti di Cosa Nostra*. Barvni film. C. 
Bronson in I. Ventura.

Vittorio Veneto 15.15—21.30 »Dr. Živa* 
go». Barvni film. Omar Sharif, Ju- 
Ue Christie.

Ideale 16.30 «Quattro tocchi di cam- 
pana*. Barvni film. Kirk Douglas, 
J, Alexander.

Abbazia.-i6.30 »Che c'entriamo noi con 
la rivoluzione*. Barvni film. V. Gaa- 
smann in Paolo Villaggio.

Astra), .16.09 A. Hitchkok «Frenzy»,
. Barvni :fiJm. Prepovedan mladini pod 

14. letom.

Razstave
V Kraški galeriji v Repnu razstav

lja tržaški slikar Livij Možina.
Ob svojem življenjskem jubileju 

razstavlja v Tržaški knjigami sUkar 
Avgust Černigoj svoje najnovejše gra* 
fike. Razstava bo odprta do konca 
septembra.

V galeriji La Lanterna razstava 
del dalmatinskega sUkarja Jure Ami- 
žiča. Hrvaški gost bo razstavljal v 
Trstu do 28. septembra.

Romeo Daneo razstavlja v občin
ski galeriji svoje lesoreze. Razstava, 
ki bo do 27. t. m. je odprta vsak dan 
od 10. do 13. in od 17. do 20. ure, ob 
praznikih pa od 10. do 13. ure.

V galeriji <2 x GO* v Hruševici raz
stavlja slikar Robert Hlavaty svoje ak
varele. Razstava bo odprta do konca 
septembra.

V Mestni galeriji Piran razstav
ljata Marino Mahnič - Istran in Vida 
Slivniker - Belantič. Razstava bo od
prta do 23. t. m. po običajnem ur
niku galerije od 10. do 12. ter od 
17. do 20. ure.

Naznanjamo žalostno vest, da nas je zapustila naša draga že
na, mama in nona

ANA TRIGLAV por. SERAŽIN
Pogreb bo danes ob 16. uri iz Grahovega brda na pokopališče 

v Utovlje
Žalujoči: mož Franc, hči Marija, sino
va Metod in Miro ter drugo sorodstvo 

Sežana, Toronto, 22. 9. 1973

Sporočamo žalostno vest, da nas je za vedno za
pustila naša draga mama, sestra in nona

IVANKA KOŠUTA por. LOZAR
Pogreb drage pokojnice bo danes ob 17. uri v 

Križu iz hiše žalosti na domače pokopališče

Žalujoči: mož, sinovi Zdravko, Da
vorin In Ladko z družinami, sestra 

Pepca ter drugo sorodstvo

Sv. Križ, Rodik, 22. 9. 1973
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SLABA LETINA TUDI V NABREŽINSKEM KOTU

Letošnja suša je zelo prizadela 
tudi kmetovalce na zahodnem Krasu

Najbolj pereče je vprašanje živinorejcev in vinogradnikov - Poleg
suše so ponekod imeli točo, ki je uničila 14 odstotkov pridelka

Vprašanje živinorejcev in vino
gradnikov je zelo pereče tudi na 
zahodnokraškem področju. Obiskali 
smo nekaj vasi med Križem in šti- 
vanom in si zabeležili pritožbe do
mačinov. škoda, ki jo je povzročila 
suša, je res velika. To so nam po
vedali predvsem tisti vinogradniki, 
ki imajo mlade trte.

V zadnjih letih je mnogo kra
tkih kmetovalcev obnovilo vinogra
de, nasadili so mlade trte, in mno
go je takih, ki bi morali letos po
brati prvi pridelek. Namesto obil
ne trgatve pa je na osušenih trtah 
le nekaj grozdov z drobnimi jago
dami, mnogo trt pa je usahnilo.
Celih vinogradov seveda ni bilo mo
goče zalivati, in, četudi bi bilo to 
tehnično izvedljivo, bi izdatki za 
vodo daleč presegli dohodke od pro
daje vina. Nekoliko boljše je s 
starejšimi vinogradi, kjer bo letina 
sicer za polovico manjša od lan
ske, vendar pa so trte zdržale in 
niso usahnile.

Kraški kmetje pa se ne bavijo 
le z vinogradništvom. Tudi drugih 
kmečkih pridelkov bo zelo malo.
Med temi naj omenimo čebulo in 
besen, kjer bo letina polovična od 
običajne; krompirja bo še manj, 
fižol pa se je posušil še preden 
je dozorel. Zadovoljiv je le pride
lek na vrtovih, ki so jih vse po
letje zalivali.

K suši moramo dodati še točo, ki 
je v juniju in juliju trikrat priza
dela nekatera področja devinsko - 
nabrežinske občine. Izvedenci so o- 
cenili, da bo zaradi toče 14 odstot
kov manjši pridelek kot v prejšnjih 
letih, kmetje pa trdijo, da je škoda 
večja.

Pereče je tudi stanje živinorejcev, 
saj ne smemo pozabiti, da je v na- 
brežinskem kotu tudi nekaj takih, ki 
imajo v hlevu 15 glav živine ali 
celo več. Letos namreč primanjku
je krme in marsikateri živinorejec 
bo moral prodati nekaj krav, da 
bo lahko kupil krmo,

Razlog za pomanjkanje krme je 
seveda suša. Letos so kosili samo 
spomladi; deteljo so kosili le en
krat, medtem ko jo v normalnih 
Pogojih lahko kosijo trikrat, otave 
Pa sploh ni bilo. Poleg tega pa 
je treba upoštevati, da krav niso 
gnali na pašo, saj je težko najti 
kaj zelenja; na pašo so gnali le 
v zadnjih dneh po kratkotrajnem 
dežju, vendar pa so se krave vr
nil* v hlev bolj lačne kot pred od
hodom na pašo.
. Pred živinorejci pa je sedajzirha 
in nobenega upanja ni, da se bo 
kaj izboljšalo. Edino, kar še upajo, 
je, da jim priskočijo na pomoč ob
lasti in jim izplačajo odškodnino Sli 
jim vsaj preskrbijo krmo po zni
žani ceni. Dež jim namreč ne mo
re več pomagati, lahko pa koristi 
vinogradnikom, kajti z dvema dne
voma močnega dežja bi bil pride
lek nekoliko sočnejši, kar pomeni, 
da bi bilo vina nekaj več.

OBVESTILO INAC
PODPIS POOBLASTIL

Obveščamo vse naše upokojence, da 
ho zapadel rok za podpis pooblastil 
in peticije za povišanje minimalnih 
niesečnih pokojnin na 40 tisoč lir 
konec tega meseca. S to peticijo si 
naša organizacija — Kmečka zveza 
~~ prizadeva doseči še dve važni 
zmagi v korist kmetov, in sicer:

—■ znižanje pokojninske dobe od 65 
°a 60 let za kmete in od 60 na 55 
let za kmetice,

— polno in neposredno zdravniško 
oskrbo.

Obenem obveščamo tudi druge upo
kojence (ne kmetice), da lahko tudi 
ti podpišejo pooblastila pri našem pa
tronatu INAC.

Zato naprošamo vse upokojence, da 
*e čimprej zglasijo pri našem pa
tronatu INAC in da s seboj prine
sejo tudi pokojninsko knjižico.

Jagode brez soka

............................................................................... .......... .

Avl POBUDO POKRAJINSKEGA ZDRUŽENJA REJCEV

DANES V BAZOVICI PRVA RAZSTAVA 
ŽIVINE SIVO RJAVE ALPSKE PASME

Sedemdeset živinorejcev bo razstavljalo 135 glav 
živine - Veliki napori prirediteljev te razstave

Sedemdeset živinorejcev z vsega 
Tržaškega se bo danes dopoldne 
zbralo v Bazovici na I. pokrajinski 
razstavi goveje živine sivorjave alp
ske pasme, ki je vpisana v rodov-

UDELEŽENCEM 
PARTIZANSKEGA 
SREČANJA V KOPRU
V počastitev 30-letnice Splošne 

vstaje Primorskega ljudstva, bo 
v Kopru 23. septembra 1973 ob
10.30 osrednja proslava.

Vsi borci enot, ki imajo domi
cil v obalnih občinah in sicer:
— II. prekomorska brigada
— Istrski odred
— Italijanske enote NOV Slove

nije
— Slovenski partizanski pomor

ščaki
— Letalci - prekomorci
— Aktivisti OF Južnoprimorskega 

okrožja
— Nekdanji zaporniki koprskih za

porov
so prejeli vabila za udeležbo na 
proslavi. Ker se utegne zgoditi, 
da zaradi pomanjkljivih naslovov 
ali zaradi spremembe bivališča, 
kdo izmed borcev omenjenih do
micilnih enot. ne bo prejel va
bila, naj to sporočilo velja kot 
osebno vabilo.

Na proslavo vabimo vse delov
ne ljudi Slovenije, zlasti udele
žence NOB

Izvršni odbor za proslavo 
pri obalni konferenci SZDL * * * 4 5
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POBUDE ZA IZBOLJŠANJE TRŽAŠKEGA VINOGRADNIŠTVA

Med najboljše vinogradnike 
razdelili 5.000.000 lir nagrad
Izreden uspeh naših ljudi na nagradnem natečaju za dobro vzdr
ževanje kletnih prostorov in posode ter za dobro kakovost vina

V torek, 18. t. m. je bilo v sejni 
dvorani Trgovinske zbornice v Tr
stu nagrajevanje udeležencev na
gradnega natečaja za dobro vzdr
ževanje kletnih prostorov in po
sode ter za dobro kakovost vina. 
Natečaj, ki ga je priredilo Pokra
jinsko kmetijsko nadzorništvo v o- 
kviru svoje strokovne in pospeše
valne službe in ki je bil odprt vsem 
Pridelovalcem vina tržaške pokraji
ne, naj bi spodbujal male vinograd
nike k izboljšanju vinske posode 
ter opreme, higienskih razmer v 
kletnih prostorih, zlasti pa k dvi
gu kakovosti vinskega pridelka.

Ocenjevalna komisija, ki so jo se
stavljali načelnik kmetijskega nad- 
sorništva, predstavnik Opazovališča 
sa rastlinske bolezni, predstavnik 
Trgovinske zbornice ter predstav
nik vinogradnikov, je v smislu za
stavljenih ciljev in ocenjevalnih me
nil razdelila nagradni sklad 5 mi
lijonov lir po sledečem vrstnem 
fedu:

1. nagrado je dobil Viktor KER
ČEV AN, Trst. Ul. Costalunga 402;

2. nagrado so dobili Anton BRI- 
&ČAK, Brišče 3, Mirko COSSUTTA, 
Sv. Križ 19, Angel KRALJIČ, Pre- 
heneg 73 ter Mirko RADOVIČ, Na
brežina 67;

3. nagrado so prejeli sledeči vi
nogradniki: Josip BERDON, Dom- 
Jo 123, Felice FRANCESE, Sv. Križ 
670. Rudolf KOŠUTA. Sv. Križ

44, Josip Laurica, Dolina 233, Giu
seppe SCHERIANI, Darsella 20 -
Milje, Karlo ŠKABAR, Repen 23;

4. nagrado si delijo: Anton BAN
DI, Prebeneg, 28, Ignacij BANDI, 
Prebeneg 41, Anton BONAZZA, Do
lina 440, Anton CORROSSEZ, Sv. 
Barbara (Korošci), Ul. Colarich 94, 
Ermenegildo OLENICH, Padriče 
184, Vincenc PANGERC, Dolina 116, 
Edita PRASELJ, Dolina 197, Doro
teja SANCIN por. BANDI, Dolina 
110, Ivan SEDMAK Boršt 15;

5. nagrado si delita Marija GIU- 
LIANI por. ROMANO, Ricmanje 119 
ter Evgen LEGHISSA, Cerovlje 9.

nik. Na obširnem zemljišču ob levi 
strani ceste Bazovica - Lipica, ali 
kakor pravijo vaščani po domače 
«pri prvem kalu», je že vse pri
pravljeno. Okrog 9. ure bodo začeli 
z dvema tovornjakoma prevažati 
prvo živino z zahodnega Krasa in 
Brega, manjši tovornjak pa bo pre
važal živino iz bližnjih vasi. Skup
no bodo h kolpm, ki so jih v teh 
dneh zasadili v tla, privezali 135 
glav živine, seveda če se bodo vsi 
živinorejci odzvali vabilu priredi
teljev.

Razstavo prireja namreč Pokra
jinsko združenje rejcev ob sodelo
vanju pokrajinskega kmetijskega 
nadzorništva. Ta razstava, kakor 
nam je povedal oredsednik Pokra
jinskega združenja rejcev Miro Križ- 
mančič, je bila v programu že za 
lansko leto, vendar je odpadla, ker 
ni dežela pravočasno nakazala sred
stev iz sklada za tovrstne kmetijske 
prireditve. Razstavo so zato prelo
žili na letošnjo pomlad, ker so me
nili, da bi ob tem letnem času takš
na razstava bolje uspela. Spomladi 
je namreč po dolgem zimskem po- 
leževanju v hlevu lepša in obilnej
ša kakor pa na jesen, ko se je na 
poletni paši nekoliko izčrpala. Žal 
pa so načrti Združenja tudi tokrat 
padli v vodo in so se tako dokončno 
dogovorili za prireditev razstave v 
drugi polovici septembra, ko še ni 
preveč mraz in ko tudi ni več tako 
toplo za živino.

Organizacija razstave je zahteva
la seveda precej truda. Treba je 
bilo predvsem izbrati primerno ži
vino. Za to so poskrbeli izveden
ci, ki so s podatki posameznih 
živali obiskali posamezne živino
rejce ter izbrali najboljšo in naj
lepšo živino. Pri ocenjevanju nam
reč seštevajo točke, ki so jih po
tegnili iz posameznih pregledov, 
merjenja mleka, konsultacije redov
niške knjige, ki je kot nekakšno spri
čevalo živali ter mnenj posameznih 
izvedencev.

Poleg tega je bilo treba poskrbe
ti za primeren prostor, za kar so 
zaprosili tržaško občino, ki jim je 
že lani dala na razpolago zemljišče 
pri Bazovici. Predvsem pa je bilo 
treba poskrbeti za zavarovanje to
likih glav živine, ki je ob prevaža
nju s tovornjaki izpostavljena dolo
čeni nevarnosti.

Zadnji trud čaka prireditelje da
nes. Okrog 9. ure bodo, kot rečeno, 
pripeljali živino, nakar bo okrog 11.30 
svečanost ob prisotnosti predstav
nikov deželne uprave in strokovnja
kov iz vseh pokrajin. Posebna ko
misija bo razstavljeno živino oce
nila ter najboljše primerke nagra
dila. Predvidenih je kar 30-35 na
grad, od katerih 22 denarnih, ostale 
pa v pokalih in drugih priznanjih, 
ki so jih dale na razpolago razne 
organizacije in ustanove. Živino bo
do razdelili po starosti na šest ka
tegorij ter jo po tem kriteriju tudi 
ocenjevali. Nagrajevanje živinorej
cev bo na sporedu okrog 12.30.

LEKSIKON
CANKARJEVE ZALOŽBE

NAJBOGATEJŠI VIR VSEGA ZNANJA,
KI JE DOSLEJ IZŠEL V SLOVENŠČINI

1080 strani, 10.000 gesel, 800 barvnih, 4100 črnobelih slik

TEKMOVANJE PEVSKIH ZBOROV V GORICI

Sinoči se je zaključilo tekmovanje 
36 zborov v polifonski kategoriji
Drevi ob 21. uri podelitev nagrad z nastopom zmagovalcev in otroškega pevskega 
zbora — Popoldne ob 15.30 prvo tekmovanje v folklorni kategoriji — Jutri dopoldne 
in popoldne še dva koncerta — Zvečer ob 21. uri razdelitev nagrad, nastop zmago

valcev in otroškega pevskega zbora iz Trsta

S sinočnjim koncertom, na ka
terem je nastopilo 11 mešanih pev
skih zborov, se je v veliki dvo
rani UGG v Gorici zaključil prvi 
del mednarodnega pevskega tek
movanja, ki ga že 12. leto z uspe
hom, ki se iz leta v leto stopnju
je, organizira goriško pevsko dru
štvo C. A. Seghizzi. Na štirih kon
certih je nastopilo 6 moških zbo
rov, 9 ženskih in 21 mešanih zbo
rov iz Italije in inozemstva. Dre
vi ob 21. uri bo slavnostni kon
cert z nastopom najboljših zborov 
iz kategorije polifonske glasbe, ki 
jim bodo predstavniki oblasti in 
glasbe podelili pokale in denarne 
nagrade. Pred njimi pa bo nasto
pil otroški pevski zbor in sicer 
izven konkurence ter občinstvu za
pel nekaj pesmi.

Tekmovanje v polifonski katego
riji se je začelo v četrtek z na
stopom šestih moških zborov. Ti 
so morali najprej odpeti obvezno 
skladbo za moške zbore Maria Bu- 
gamellija «Oh! Mio dolce amor», 
nato pa še dve drugi polifonski 
skladbi po lastni presoji.

Napovedovalec U. Agati se je v 
imenu organizatorja, društva Se
ghizzi, uvodloma zahvalil za ude
ležbo številnemu občinstvu, ki je 
prišlo v mnogo večjem številu kot 
na prvi koncert pri lanski tovrstni 
prireditvi. Zahvalil se je tudi 10- 
članski ocenjevalni komisiji in po
vedal, da bo delovala izmenično 
v dveh skupinah pod predsedstvom 
goriškega glasbenika Lipizerja in 
Pia Capponija iz Assisija. V tej ko
misiji je bil tudi slovenski predr 
stavniik, Peter Lipar iz Kranja, ki 
je preteklo sredo imel tudii zani
mivo predavanje o mladinskih zbo
rih v Sloveniji, o čemer smo že 
poročali, ter predstavniki iz držav, 
ki sodelujejo na tekmovanju.

Prvi je v četrtek zvečer nasto
pil zbor «Lin0 Mariani* iz Pulja, 
ki ga je vodil Nello Milotti, ter bii 
deležen toplega pozdrava goriške- 
ga občinstva. Še bolj toplo so po
zdravili moški zbor «Mirko Filej* 
iz Gorice, ki je pod taktirko Zdrav
ka Klanjščka zapel poleg obvezne 
skladbe še Gallusovo «Vae nobis* 
in Mihelčičevo «Jesen» v sloven
ščini. Zbor je od svojega prejšnje
ga nastopa na tem tekmovanju po-, 
kazal Jpp napredek in še posebno 
ubrano in dovršeno zapel Mihel-, 
čičevo »Jesen* ter postavil svojo 
resno kandidaturo, da se uvrsti 
med zmagovalce. Prav tako mora
mo pohvaliti nastop zbora »Vasilij 
M,irk» s Proseka, ki je pod vod
stvom Ignacija Ote lepo zapel Mo- 
kranjčev «Novi svet» ter Pahor
jevo priredbo po Cankarju «Oče 
naš hlapca Jerneja*. Vsekakor so 
tudi ta zbor, kakor goriškega, 
sprejeli poslušalci, med katerimi 
je bilo ta večer precej Slovencev, 

navdušenim odobravanjem. Ta 
večer so nastopili še moški zbori 
«Montasio» iz Trsta, zbor iz Gra
deča pod vodstvom pevovodkin.ie 
Gigliole Perissutti ter »Grion* iz 
Tržiča, ki je pod vodstvom Poli- 
cardija pokazal precejšnjo rutino.

Na drugem koncertu včeraj do
poldne se je predstavilo od napo
vedanih 13 mešanih zborov samo 
11. Zbor «Vinko Jedjut* iz Zagre
ba, ki smo ga z zanimanjem pri
čakovali, saj bi bil to njegov prvi 
nastop v Gorici, ni mogel priti za
radi komplikacij s cepljenjem pro
ti koleri. Izostal pa je tudii mešani 
zbor iz Spilimberga.

Med nastopajočimi naj omenimo 
Univerzitetni zbor iz Kopenhagna 
na Danskem, dalje zbor iz Iruna

OBVESTILO IZLETNIKOM
V LENINGRAD IN MOSKVO

Goriške izletnike v Leningrad 
in Moskvo, obveščamo, da bo od
hod z avtobusi na letališče Brnik v 
sredo, 26. t.m. ob 13. uri s Trga 
Ulpiano (pred sodiščem) v Trstu.

Cenjene izletnike prosimo, da 
so na Trgu Ulpiano vsaj pol ure 
prej, ker bo odhod avtobusov toč
no ob 13. uri. Letalsko vozovni
co in potni list bodo goriški iz
letniki dobili v avtobusu.

S podrobnim programom izleta 
in s potrebnimi navodili bomo iz
letnike seznanili v jutrišnji šte
vilki našega lista

v Španiji, Komorni zbor iz Bade- 
na v Avstriji, romunski zbor iz 
Kluja, grškega iz Korinta, dalje 
zbor iz Messine, iz Codroipa in iz 
Pescare. Posebno zanimanje je po
kazalo občinstvo za nastop zbo- 
rov iz Danske in Španije, saj sta 
bila novost za Gorico, in pa za 
bližnje furlanske zbore.

Na tretjem koncertu, včeraj po
poldne, je nastopilo 9 ženskih zbo
rov: Univerzitetni zbor iz Budim
pešte, dalje ženski zbor z Jesenic, 
ki je imel pod vodstvom Milka Sko- 
berneta na programu poleg ob
vezne skladbe Vita Levija »Sera 
di maggio», še Lipovškovo »Star
ka za vasjo* in «Otro<ci vsega sve
ta* Romjgova, Za njimi so se zvr
stili še ženski zbori iz Maloja (Vi- 
cenza), iz Danske, Valeggia pri 
Savoni, iz Pescare, iz Chiavenna 
(Sondrio), zbor «Momtasio» iz Tr
sta ter ženski zbor iz Kluja v 
Romuniji.

Na četrtem koncertu včeraj zve
čer je nastopilo v polifonski glas
bi še 11 mešanih zborov. Med nji
mi je bil tudii goriški slovenski 
zbor «Lojze Bratuš*, ki je pod 
vodstvom Stanislava Jericija poleg 
obvezne skladbe Domenica Barto- 
luccija «Laeteintur coeli» zapel se 
Scarlattijevo «Adl te Domine le
va vj animiam meam» ter Aleksan
dra Vodopivca «Pesem». V tej sku
pini je nastopil nadalje zbor »Sve
tozar Markovič* iz Novega Sada, 
ki je pod vodstvom Lazarja Bute 
zapel poleg obvezne še Mokranj- 
čevo «Heruvimska pesma* in Taj- 
čevičevo «Vo Spojte*. V tej sku
pini naj omenimo še nastope zbo
rov iz Gradiške pod vodstvom Iva
na Mignozzija, zbora iz Budimpeš
te, iz Tržiča, «Poštni zbor* iz Bol
garije, «Montasio» iz Trsta ter 
zbor iz Maloja pri Vicenzi. Pri vseh 
koncertih je bila udeležba občin
stva še kar dobra in v največji 
zbranosti so sledili nastopu posa
meznih zborov.

Danes popoldne in jutri bodo na
stopili pevski zbori folklorne sku
pine. Za te nastope vlada med ob
činstvom še večje zanimanje kot 
za polifonsko kategorijo. Na treh 
koncertih bo nastopilo 9 ženskih, 
5 moških in kar 18 mešanih zbot 
rov. Jutri zvečer pa bo zaključni 
nastop zmagovalcev folklorne ka
tegorije in podelitev nagrad. Pred 
tem bo izven tekmovanja nastop 
otroškega zbora iz Trsta.

Danes' ot>' 15.30 "bo nastopilo ' naj
prej 5 ženskih zborov, med kate
rimi je tudi zbor «Svetozar Mar
kovič* iz Novega Sada v Jugosla
viji, ki bo tok,-at prvič nastopil v 
Gorici. V nasprotju s polifonsko 
skupino, nimajo zbori nobene ob
vezne skladbe in nastopijo s tre
mi skladbami proste izbire. Zbor 
iz Novega Sada ima na programu 
skladbe: Milojevič «Muha in ko
mar*, Ronjgov «čače moj* in Ska- 
lovski «Makedonska humoreska*. 
Dalje bodo peli ženski zbori Uni
verzitetni iz Kopenhagna (Dan
ska), zbor iz Tridenta, «Montasio* 
iz Trsta ter «S. Ceeilia* iz Candi- 
davida pri Veroni.

Danes popoldne bo nastopilo tu
di 8 mešanih zborov. Med njimi 
so zbori iz Korinta v Grčiji, iz Val- 
leggia (Savona), Villafranca (Ve
rona), Kammercho" iz Badna (Av
strija), Malo (Vicenza), Arta Ter
me (Udline) in zbor iz Iruna (Špa
nija).

Jutri, v nedeljo dopoldne z za
četkom ob 9.30 uri, bo nastopilo 
5 moških in 6 mešanih zborov. 
Med moškimi zbori bo nastopil 
«Mi"ko Filej* iz Gorice, ki bo za
pel Simonitijeve «Ljubavne pesmi 
iz Rezije*, Vodopivčevo «Goriška 
zdravica* ter Jerebovo «0 kresu*. 
«Vasilij Mirk* s Proseka bo zapel 
Simonitijevo «A ča», Tomčevo »Te
če mi vodica* in Kerbjakovo »Ju
he, pojdemo v Škufce*. Poleg teh 
pa bodo nastopili še zbori iz Gra- 
deža, Tržiča in Pulja.

Med mešanimi zbori, ki bodo na
stopili jutri dopoldne, naj omenimo 
Univerzitetni zbor iz Kopenhag
na, Zbor medicinske akademije iz 
Gdanska (Poljska) ter italijanske 
zbore iz Messine, Codroipa, Spi
limberga in Candidavide.

Na popoldanskem zaključnem 
tekmovanju ob 15.30 bodo nasto
pili še 4 ženski zbori (tudi z Je

senic) in 8 mešanih zborov, med 
katerimi «Lojze Bratuž* iz Gorice, 
«Foštarski zbor* iz Sofije, zbor 
iz Novega Sada, iz Kluja (Romu
nija), iz Budimpešte, pa še me
šani zbori iz Gradišča pod vod
stvom Ivana Mignozzija in «S. Am- 
brogio* iz Tržiča.

I. M.

Zmagovalci 
v polifoniji

Ocenjevalna komisija na medna
rodnem tekmovanju pevskih zborov 
v Gorici je sinoči proglasila zma
govalce pri ženskih in moških zbo
rih v polifoniji.

Moški: L «Grion» iz Tržiča, 2. 
Slovenski zbor «Mirko Filej* iz Go
rice, 3. »Montasio* iz Trsta.

Ženske:, 1. Mladinski univerzitet
ni zbor iz Budimpešte (Madžar 
ska), 2. Univerzitetni zbor iz Ko
penhagna (Danska), 3. Zbor iz Klu
ja (Romunija). %Pw: %

Danes popoldne ob 16. uri (po ju
goslovanskem času) bodo v gradu 
Kromberg pri Novi Gorici odprli 
razstavo del slikarja in restavra
torja Leopolda Perca (1884-1955).

Razstava bo odprta vsak dan, ra
zen sobote, od 8. do 14.30, ob ne
deljah od 13. do 18. ure.

DANES DOPOLDNE V NOVI GORICI

Proslava 30-letnice obnove 
slovenskih šol na Primorskem
Dekret o odpiranju sol je 22. oktobra 1913. leta izdal 
narodno-osvobodilnt svet za Primorsko - Na slavnosti 

bodo partizanskim učiteljem podelili priznanja

Danes, v soboto dopoldne ob 10. 
uri se bodo v kino dvorani «Soča* 
v Novi Gorici zbrali partizanski 
učitelji Primorske. Proslavili bodo 
30-letnico obnove slovenskega^ šol
stva na področju, kjer je fašizem 
svojo prvo ost usmeril ravno proti 
slovenskemu šolstvu, zavedajoč se 
važnosti šolstva pri rasti nekega 
naroda.

Letošnje, jubilejno leto bo še 
zlasti pomembno, saj poteka ravno 
te dni, 28. okt., 30 let, odkar je na
rodnoosvobodilni svet za Primor
sko izdal odlok o ustanavljanju slo
venskih šol na Primorskem. S tem 
odlokom je bila dokončno razve
ljavljena na našem ozemlju Gen- 
tilejeva šolska reforma, sprejeta 
1. oktobra leta 1923, s katero so 
bile na slovenskem in hrvaškem 
ozemlju, ki ga je Italija okupirala, 
ukinjene domače šole.

Kmalu po objavi odloka se je 
France Bevk z odprtim pismom v 
Učiteljskem listu obrnil na učitelj; 
stvo ter dejal, da so se »po naši 
iniciativi* začele odpirati slovenske 

-šole na osvobojenem ozemlju. Ob 
tem je priznal, da je v mnogočem 
ravno zasluga dela učiteljev v pre
teklosti, če smo Primorci tudi v 
najtežjih dneh zatiranja ohranili 
živo vero v zopetno narodno vsta
jenje.

Na slavnosti bodo podelili spo
menice - priznanja partizanskim u- 
čiteljem Primorske. Na prireditvi 
bo nastopil zbor učencev osnovne 
šole Milojke Štrukelj v Novi Gorici 
ter Goriški oktet. Pokroviteljstvo

nad srečanjem je prevzelo vseh 
deset predsednikov skupščin pri
morskih občin.

Jutri v Cerknem 
občinski praznik

Jutri, 23. septembra 1973 bo v 
Cerknem ob praznovanju praznika 
občine Idrija zbor borcev in akti
vistov enot, ki imajo v občini Idri
ja domicil. Ob tej priložnosti va
bimo borce in aktiviste 16. SNOB 
»Janka Premrla - Vojka*, jurišne- 
ga bataljona XXXI. divizije, arti
lerije IX. korpusa, partizanskih vo
jaških bolnišnic »Franja* in »Pav
la*, tiskarne »Slovenija*, igralske 
skupihe IX. korpusa in severno
primorskega okrožja OF. da se ob
9.30 zberejo na dvorišču tovarne 
ETA, od koder bo odhod na slav
nostni prostor.

Ob 10. uri bo na trgu v Cerk
nem slavnostno zborovanje, na ka
terem bo govoril Franc Šetinc, se
kretar sekretariata CK ZK Slove
nije. Sledila bo podelitev bojne za
stave partizanskemu bataljonu na
rodnega heroja Jožeta Mihevca in 
kulturni program.

Ob 11. uri organizira iniciativni 
odbor aktivistov severnoprimorske
ga okrožja OF skupščino aktivistov, 
ki bo v prostorih šole spomenika 
NOB v Cerknem.

Borce in aktiviste domicilnih enot 
vljudno vabimo k polnoštevilni u- 
deležbi. Posebnih vabil ne bo.
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SESTANEK ČLANOV SOCIALISTIČNE STRANKE V ŠTANDREŽU

V občinski konzulti za slovenska vprašanja 
bodo preučevali vse, kar zanima našo skupnost

Prvotni predlog PSI so osvojile vse stranke leve sredine 
0 konzulti bo razpravljal občinski svet letos jeseni

V štandrežu je svetovalska sku
pina PSI v občinskem svetu skli
cala prejšnji večer sejo slovenskih 
članov stranke z vsega občinskega 
področja. Zbralo se je veliko ljudi, 
nekateri so prišli tudi iz Sovodenj 
ter iz Doberdoba: Na dnevhem re
du je bila .razprava o konzulti za 
preučevanje slovenskih vprašanj,

Žič, Milko Klanjšček, Marko Walt-

ssiLSTiSr-a;. Eto«
ski svet v Gorici.

Načelnik socialistične svetovalske 
skupine odv. Peter Sanzin je po
drobno obrazložil, kako je nastala 
zamisel ustanovitve konzulte. V so
cialistični stranki so pričeli o tem 
razpravljati že pred upravnimi vo
litvami leta 1970. V svoj volilni pro
gram so takrat vnesli točko o usta
novitvi te konzulte in na pogaja
njih za sestavo levosredinske koali
cije na občini je socialistom uspe
lo vnesti v skupni program tudi 
ustanovitev konzulte. Ker so pred
lagatelji menili, da je prav, da bi 
v taki konzulti imeli besedo ljudje, 
ki se običajno ne udejstvujejo ak
tivno na upravno - politični ravni 
in da bi morala ta odražati mne
nja vseh komponent naše manjši
ne, od kulturnih in šolskih do go
spodarskih (kmetijstvo In trgovina), 
od rekreacijskih do socialnih, je go- 
riška sekcija PSI povabila na se
stanek zastopnike SKGZ, Slovenske 
prosvetne zveze, Zveze slovenske 
katoliške prosvete. Sindikata slo
venskih šolnikov in zastopnike dru
gih ustanov. Po nekaj sestankih so 
se domenili, da bi moralo konzulto 
sestavljati pet zastopnikov SKGZ, 
pet zastopnikov ZSKP, dva zastop
nika Sindikata slovenskih šolnikov, 
trije občani italijanske narodnosti, 
ki se spoznajo na slovenska vpra
šanja, skupno torej petnajst ljudi.

Funkcionarji županstva so nato 
ta predlog preučili, zadeva se je si
cer nekoliko zavlekla, letos julija je 
občinski odbor razpravljal o stva
ri, sprejel tudi tozadevni pravilnik 
in občinski svet bo o tem odločal 
jeseni. Ustanovitev konzulte je za
gotovljena, saj bodo zanjo glasova
li komunisti in vse stranke levosre
dinskega loka. Opozicija bo, kot o- 
bičajno, samo na desnici.

Odv. Sanzin je obrazložil tudi pro
bleme, o katerih bo konzulta lahko 
razpravljala. Gre za vsa vprašanja, 
ki zanimajo slovensko manjšino v

goriški občini. Slovenska manjšina I nogradniki zlasti o njegovi kako- 
bo s tem uradnim aktom prvič pri- vosti. Letos je neverjetno zdravo

in tudi stopnja sladkorja je višja 
od poprečja. Morda nima tako de
belih jagod, kot bi si jih pridelo
valci želeli, vendar jim to ne de
la skrbi, ker se bodo zagotovo lalfc 
ko pohvalili z dobrim vinom.

znana kot celota, kar je brez dvo
ma pozitivno.

V debati, ki je sledila Sanzino- 
vemu poročilu, so se oglasili dr. 
Štefan Bukovec, dr. Mirko Primo-
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Primožič. Danilo 
Nanut in številni drugi. Ob zak
ljučku so sprejeli sklep naj socia
listična svetovalska skupina zahte
va od župana, da čimprej spravi 
na dnevni red to vprašanje in da 
mora PSI to budno spremljati.

Včeraj dopoldne stavka 
mestnih avtobusov

Na Goriškem je povsem uspela 
stavka uslužbencev avtobusnih pre
voznih podjetij, ki so jo oklicala 
vsedržavna sindikalna vodstva, da 
bi opozorila na svoje zahteve po 
sklenitvi nove delovne pogodbe in 
hkrati na zahteve po reformi pre
vozov v skladu z interesi delavcev 
in širokih ljudskih plasti, ki se 
prevozov poslužujejo za odhajanje 
na delo, v šolo in po opravkih.

V Gorici so stavkali uslužbenci 
mestnega avtobusnega prevoza 
(ATG), ki je vključen v upravo 
mestnih podjetij. Pozivu na stav
ko so se odzvali tudi šoferji neka
terih drugih podjetij tega sektorja.

V Krminu snujejo enoten 
protifašistični odbor

Na predlog krajevne sekcije AN 
Pl v Krminu so se sestali zastopniki 
borčevskih organizacij in demokra
tičnih strank. Razpravljali so o 
razstavi odporniškega gibanja, skli
canju okrogle mize in shoda, na 
katerem bi z zgodovinskih izhodišč 
ocenili prispevek naše pokrajine v 
boju za osvoboditev Italije izpod 
nacifašizma.

Prisotni zastopniki ANPI, ANP 
PIA, KPI, PSI in PSDI so se pri
družili pobudi, a hkrati so poobla
stili sekcijo ANPI iz Krmina, naj 
povabi na skupen sestanek še vse 
ostale borčevske organizacije, stran
ke ustavnega loka, sindikate, za
druge, mladinske organizacije, da 
bi se pogovorili o ustanovitvi pro
tifašističnega odbora, ki naj bi bil 
nosilec politično - kulturnih pobud 
ob 30-letnici pričetka osvobodilnega 
boja.

Pevski sisor »Muko riicj*

ČEPRAV DEŽ NEKOLIKO NAGAJA

Trgatev v Brdih 
v polnem razmahu

Trgatev v Brdih se je pričela. 
Veselo razpoloženje, ki navadno 
spremlja to opravilo je nekoliko 
skalilo deževno vreme, ki je prišlo 
ravno te dni. Dež, ki so si ga ta
ko želeli, bi bil bolj dobrodošel 
pred nekaj tedni; takrat bi ga 
grozdje najbolj potrebovalo.

V Števerjanu so večji del sivega 
burgundca že pobrali, medtem ko 
bodo v Spodnjem koncu, na Vale 
rišču in v Kakencah, hiteli trgati 
danes, jutri in naslednje dneve. 
Vse kaže, da bodo do konca pri
hodnjega tedna letošnji pridelek 
povečini potrgali.

Čeprav ga je suša prizadela, je 
grozdje lepo. Pohvalno govorijo vi-

VOZNI RED VLAKA 
NA «KRAVJI BAL»
V BOHINJ

Jutri bo ob 11. uri na glavnem 
trgu v Bohinju tradicionalni »Krav
ji bal*, ki privablja vsako leto mno
go radovednežev tudi iz naših kme
tijskih krajev. Tudi letos bodo odšle 
na to prireditev številne skupine 
ljubiteljev narodnih običajev. Kdor 
pa nima lastnih sredstev, se lahko 
posluži vlaka ali avtobusa, ki vozi 
v Bohinj. Vlak iz Nove Gorice od
pelje ob 6.58 in pride v Bohinjsko 
Bistrico ob 8.24, kjer čaka avtobus, 
ki pelje v Bohinj.

Ob 18. uri je odhod avtobusa na 
železniško postajo, ob 19.05 pa od
hod vlaka v Novo Gorico, kamor 
prispe okoli 21. ure.

V tržiški tovarni Detroit se je 
včeraj zjutraj ponesrečil 57-letni de
lavec iz Doberdoba, (Ul. Roma 5), 
Karel Černič. Ko je delal pri ne
kem stroju mu je ta stisnil levo 
roko, tako da se bo moral v trži
ški bolnišnici zdraviti 15 dni.

Kino
Gorica

VERDI 17.15—22.00 »H serpente*. J. 
Brunner in H. Fonda. Barvni film.

CORSO 17.15—22.00 «L'amerikano»
Yves Montand in Renato Salvatori. 
Barvni film.

MODERNISSIMO 17.15-22.00 »Ku - Fu 
dalla Sicilia con furore*. Franco 
Franchi in I. Molena. Barvni film.

VITTORIA 17.15—22.00 «1 pornogiochi 
delle femmine svedesi*. M. Wright 
in C. Gordon. Barvni film. Mladi
ni pod 18. letom prepovedan.

CENTRALE 18.30-21.30 »Un dollaro 
d'onore». John Wayne in Dean Mar
tin. Barvni film.

Tržič
AZZURRO 18.00—22.00 »Monta in sella 

figlio di. .. ». Barvni film.
EXCELSIOR 17.30—22.00 «Quel male- 

detto colpo a Rio Grande express». 
Barvni film.

PRINCIPE 18.00-22.00 »Uultima časa 
a sinistra*. Barvni film.

iVom Gorica
SOČA «Heintje - sonce bo zopet sija

lo*. nemški barvni film ob 18.00 
in 20.00.

SVOBODA »Samomorilski komandos*, 
ameriški barvni film ob 18.00 in 
20.00.

SVOBODA »Boter*, ameriški barvni 
film ob 19.30.

PRVAČINA Prosto.
RENČE »škorpijon ubija*, ameriški 

barvni film ob 20.00.
KANAL Prosto.

DEŽURNA LEKARNA V TRŽIČU 
Danes ves dan in ponoči je dežurna 

lekarna Rismondo, Ulica Toti tel 
79701.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI
Danes ves dan in ponoči ie dežurna 

lekarna Tavasani, Korao Italija 10, tel. 
2576.



PRIMORSKI DNEVNIK
22. septembra 1973

Ob tridesetletnici 
partizanskega šolstva

Smrt sedmih 
partizanskih 
učiteljic

Partizanski učitelji praznujejo le
tos velik jubilej — 30-letnico ob
novitve slovenskega šolstva na Pri
morskem. Po kapitulaciji Italije so 
bili osvobojeni vsi predeli Primor
ske in v pokrajini se je začela gra
diti naša narodna oblast. Po pri
morskih vaseh so se zopet odpira
le slovenske šole, znane pod ime
nom partizanske. Pouk je trajal 
dve šolski leti 1943-44 in 1944-45. 
Pričetek pouka je sovpadal takrat z 
20-letnico Gentilejeve reforme. Od
lok o ustanavljanju slovenskih šol 
je izdal Narodnoosvobodilni svet za 
Primorsko 22. oktobra 1943. Malo u- 
čiteljev je bilo poklicnih, pomožne 
učiteljice pa so bile zavedne in pri
zadevne mladinke, ki so z veliko 
vnemo in požrtvovalnostjo poučeva
le in vzgajale naše otroke. Po ve
čini so bile istočasno kurirke, ob- 
veščevalke in nekatere tudi aktivist
ke v ilegali. Mnoge izmed njih, 
izpostavljene nevarnemu izvenšol-

Veronika Boni n

skemu delu, so darovale življenje 
za svobodo.

Samo iz okrožja Slovenska Istra 
je padlo 6 pomožnih učiteljic v naj
lepši dobi življenja:

1. Mira Bandi iz vasi Prebeneg 
(Trst). Med NOB je ta vas, kot ves 
dolinski okraj, pripadala okrožju 
Slovenska Istra. Bila je najmlajša 

izmed vseh šestih, komaj 16-letna. 
Ustreljena na Opčinah 29. 8. 1944.

2. Veronika Bonin. iz zaselka Bo
rilni pri Kopru, ustreljena v bliži
ni domačega kraja 2. maja 1944 na 
begu pred okupatorjem.

3. Cvetka Glavina iz Črnomlja, 
pomožna učiteljica, poučevala v 
Borštu pri Marezigah. Padla 8. 8. 
1944 v hajki v dolini Dragonje, v 
gozdu med Trsekom in Topolovcem.

4. Zora Purger iz vasi Gabrovica, 
aretirana ob požigu vasi 28. 5. 1944, 
nato prepeljana v tržaške zapore 
v Ulici Coroneo in od tam v trža
ško rižarno, od koder se ni več 
vrnila.

5. Ivana Škrlj iz vasi Urbanci pri 
Tinjanu, padla pod streli nemške 
straže, skupaj s sestro Cvetko v 
bližini vasi, v gozdu Gradnje ko
nec aprila 1945, komaj nekaj dni 
pred svobodo.

6. Elvira Vatovec iz vasi Čežar- 
ji. Fašisti so jo aretirali in ustre
lili kot talko, skupno z njeno sestro 
Marijo 5. 9. 1944.

7. Monika Lovrečič, iz Bočajev, 
učiteljica v Truškah. Nad Truška- 
mi je bila na opazovališču in opa
zovala premik nemške enote, ki se 
je iz Zabavelj bližala Truškam. 
Nemci so jo opazili in jo smrtno 
ranili. Umrla je v tržaški bolniš
nici 12. septembra 1944.

Mnogo učiteljev je darovalo živ
ljenje tudi iz drugih primorskih 
okrožij.

Slava jim! M. t.
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V Tržaški knjigarni razstavlja slovenski slikar Avgust Černigoj, Id ga vidimo ob njegovih grafičnih
vzbujajo pozornost občinstva

NOVOST NA SLOVENSKI KNJIŽNI POLICI

8£S* DEBORAH

listih, ki

Zaloiba Lipa, ki vztrajno skrbi 
za zabavne romane pustolovsko - 
ljubezenskega značaja, je izdala že 
dva od napovedanih treh roma
nov o lepi Deborah, romanov, ki 
jih je napisala francoska pisate
ljica Colette Davenat. Slovensko 
izdajo je pripravil kot prevajalec 
Bogomil Fatur, za ne preveč okus
no opremo pa je poskrbel Živko 
Marušič.

Prvi roman nosi naslov Pomlad
ni čas ljubezni. Pripoveduje nam 
o mladih letih in mladostni ljubez
ni lepe Deborah, ki je zrasla kot 
nezakonska hči in prvorojenka 
dvome sobarice na dvoru angle
ške kraljice Elizabete. Ta je po
skrbela za dobro vzgojo mladega 
dekleta, poskrbela je tudi za nje
no ženitev z grofom Norlandskim. 
Dekle se je sicer zaljubilo v lorda 
Belghama, toda morala se je po
koriti kraljičinim ukazom. Kralji
ca je lepo in bistro dekle spreje
la v svojo službo in jo poslala na 
prvo poslanstvo h kraljici Mariji
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KAJ VSE SE PLETE V ZVEZI S FRANCOSKO-BRITANSKIM LETALOM

Concorde se skuša na vsak način 
plasirati na ameriškem tržišča

«Incident» nad novim letališčem pri Dallasu ni bil tako hud, kot je poročal 
tisk - Nelogičnost ameriških krogov, ki odločajo o morebitnih nakupih letala

DALLAS, 21. — Ni res, da je 
letalo «ooncorde» komaj ušlo ka
tastrofi, kot je z naslovom na 
vseh devetih stolpcih zapisal tu
kajšnji list «Times Herald* v svo- 

popoldanski izdaji, pač pa je 
res, da so s kontrolnega stolpa 
prosili njegovega pilota Jeana 
Franchi ja, naj se ponovno «vme» 

višine, ker je nad letališčem 
neko drugo letalo in Franchi je 
z lahkoto napravil to, kar so mu 
naročili. Tako nekako zveni ura
dni demanti, ki so ga dale leta- 
liščne oblasti v Forth Worthu v 
zvezi z »incidentom*, ki naj bi 
se bil pripetil ob obisku franco
sko - angleškega letala v Dal
lasu.

čeprav so odločno zanikali,* da 
bi bilo francosko - angleško leta
lo »concorde* v nevarnosti, je tu
di res, da je to letalo začelo že 
s svojim pristajalnim manevrom 
in se spustilo na samih 300 me
trov, ko so z letališč nega stolpa 
opozorili pilota, da trenutno ne 
more pristati, ker je nad letali
ščem neko drugo letalo. Zato se 
je Franchi s svojim letalom na
glo dvignil na višino 1000 metrov. 
Pri tem pa je požel še močan 
aplavz, kajti množica časnikarjev 
in tehnikov, ki se je bila zbrala 
ob koncu pristajalne steze, je z 
občudovanjem gledala, kako se je 
to velikansko letalo elegantno po
novno povzpelo visoko nad leta
lišče, da bi moglo malo športno 
letalo pristati pred njim. Kata
strofa torej letalu ni grozila, to
da vse v redu tudi ni bilo.

Tolikšno razpihovanje tega do
godka pa bi mogli tolmačiti tudi 
drugače. Pri letalih, kakršno je 
letalo «concorde», je nekaj sto 
metrov že »velika bližina*. Letalo 
tolikšnih dimenzij ter s tolikšno

nuiiitiiiiumniiiiiiiiiiuiiiiiiiimjiimiiiiitiiiiiiiiifiiira

normalno brzino ne more v zra
ku manevrirati kot kako počas
no letalo. Zato ni res, da nevar
nosti ni bilo. Toda hkrati tudi ni 
res, da je letalo le za las ušlo 
katastrofi, kot bi mogli razbrati 
iz tukajšnjega časopisa.

Zakaj tolikšen hrup?
Razlaga bo lahko dvojna, pač 

v zvezi z dvema dogodkoma, ki 
ju bomo navedli v naslednjem.

Letalo «concorde» je praktično 
prvo pomembnejše letalo, ki je 
pristalo na velikanskem novem 
letališču v Forth Worthu. V ta 
namen je prišlo sem tudi večje 
število domačih in tujih časnikar
jev. Letališka uprava je v zvezi 
s tem pripravila za časnikarje 
krožen polet nad letališčem in 
okolico z velikim »boeingom 747*. 
Letališče, ki bo, ko bo dogra
jeno, imelo nič manj kot trinajst 
pristajalnih, stez/ bo lahko zdr
žalo potniški- promet do 220 tisoč 
potnikov na dan, na njegovih par
kirnih prostorih pa bo našlo me
sta tudi do 200 velikih letal vr
ste »jumbo jet*. To je en dogo
dek: letalo vrste »Concorde*, to
rej letalo teh dimenzij in s to 
brzino je lahko pristalo na leta
lišču, ki je šele v gradnji.

Drugo dejstvo pa je letalo kot 
takšno. To pa zasluži nekoliko 
več besed.

Ko smo sledili nastajanju leta
la »concorde*, smo že pred leti 
prišli do zelo hudih ugotovitev, 
saj so nekateri ekonomisti trdili, 
da bi znalo letalo »concorde* spra
viti v nevarnost ne le francosko 
in britansko družbo, ki sta letalo 
gradili, pač pa celo francosko 
ekonomijo, če je to bilo pretira
vanje, niso prav nič pretiravati 
tisti, ki so bili mnenja, da bo
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Horoskop
OVEN (od 21.3. do 20.4.) V po

slovnih zadevah nobene novosti. 
Ukvarjajte se s tekočimi zadeva
mi. V čustvenem pogledu sprej
mite predloge.

BIK (od 21.4. do 20.5.) Zani
miva srečanja, ki vam bodo od
prla nove motnosti na poslovnem 
področju. Preživeli boste nepoza
ben dan.

DVOJČKA (od 21.5. do 21.6.) 
Neko novo delo, ki ga boste opra- 
vijali z zanimanjem, vam bo nu
dilo precej zadoščenja.

RAK (od 22.6. do 22.7.) Zelo 
ugoden trenutek za kakršen koli 
posel. Na področju vaših čustev 
ne skušajte imeti prav za vsako 
ceno.

LEV (od 23.7. do 22.8.) Ne 
pustite se prepričati glede neke
ga posla, ker je bolje da se mu 
odpoveste. V čustvenem pogledu 
se bo stanje izboljšalo.

DEVICA (od 23.8. do 22.9.) Ime
li boste priložnost govoriti o ne
kem vašem načrtu z vplivno ose
bo. Pokazali boste Velikodušnost.

TEHTNICA (od 23.9. do 22.10.) 
Spretno izpeljan posel vam bo o- 
mogočil uresničitev še nekih dru
gih načrtov. Pokažite več spo
štovanja do ljubljene osebe.

ŠKORPIJON (od 23.10. do 21.11.) 
Iščite novih priložnosti za zapo
slitev, ne zadovoljite se samo s 
tisto, ki jo že imate.

STRELEC (od 22.10. do 20.12.) 
Ne zaupajte vsiljivi osebi, ki vam 
mnogo obljublja. Preživeli boste 
prijeten večer s prijatelji.

KOZOROG (od 21. 12. do 20.1.) 
Neki predlog bi vas postavil v 
neroden položaj. Nerazumevanje

VODNAR (od 21.1. do 19.2.) V 
poslovnem pogledu odlični izgle- 
di za bodočnost. Kar se vam doz
deva nemogoče, se bo uresničilo.

RIBI (od 20.2. do 20.3.) Na- 
stopil je trenutek, da dobro pro
učite svoj poslovni položaj. Pre
živeli boste več srečnih ur

IZ UMETNOSTNIH GALERIJ

Almerighi v «Tergeste»
Silvana Almerighi je pričela na

stopati z lastnimi razstavami pred 
dvajsetimi leti. Torej prav v dobi 
zmagoslavnega predora napredno 
sodobnih umetniških struj, ki so 
nato obvladale skoro celotno sli
karsko tvornost vse do pred krat
kim. Ni pa v tem obdobju nara
ščanja plima vedno ekstremneje 
usmerjajočega se slikarstva v ni
čemer omajala slikarskega estet
skega dojemanja likovnosti, nje
nega dosledno oblikovanega rea
lizma v pokrajinarstvu.

V tem znamenju se nam kaže 
sedaj tudi njena najnovejša raz
stava v galeriji Tergeste», in 
nje ogled je kot prijeten izlet pre
ko Krasa do Istre od Sv. Kri
ža do Poreča. Značilno za to a- 
kvarelistko je namreč dejstvo, da 
ostaja zelo zvesta slikanju doma
čih pokrajin in morja, kot so se 
enako tudi vse njene dosedanje 
razstave vršile le v Trstu, z izje
mo ene v Gorici. Torej vedno 
doma.

In vendar se je na njih Alme- 
righijeva vedno predstavljala s 
prenovljeno svežino dela. Čeprav 
ostaja njena motivilca ista. kajti 
uspe ji najti v njej vedno novo

mikavnost razgledov, zanimivost 
objekta, ki je zdaj tiha gozdna 
steza, zdaj morska čer, kjer se 
le poredkoma kaže prisotnost člo
veka.

Zato se je tudi slikarkino oko 
dokaj osebno izbistrilo v iskanju 
primernih izsekov prirodne lepo
te, ki jo rada podaja v sočni bar
vitosti pomladi in v ognjenih bar
vah jeseni. Nebo je povsod či
sto, zrak prozoren, kraji kot u- 
miti. Nikjer ni nejasnih prelivov 
barv, poteze se ne razmahnejo v 
zanosno prožno iskanje cenenih 
učinkov. Nasprotno, barve so na
nizane druga ob drugo trezno in 
domiselno v mnogoštevilnih odten
kih odlične skladnosti, kot kamen 
na kamnu trdno zasnovane zgrad
be. Ne dovede pa to slikarko do 
pretiranih podrobnosti, niti pri ta
kih slikah, kot je to široki raz
gled s hriba na goste hiše Vr- 
delce. Pokrajinska resničnost nje
nih akvarelov je sicer vabljivo 
mikavna za oko, se pa obenem 
dviga na višjo raven tradicional
nosti akvarelnega slikanja, kar je 
pač odlika te tržaške umetnice.

MILKO BAMBIČ

ovale. In tako smo pred nekaj 
neseci zvedeli, da je cela vrsta

PRIMORJE EXPORT
tozd čipka idrija

ČESTITAMO VSEM OBČANOM 
K OBČINSKEMU PRAZNIKU, 
POZDRAVLJAMO ČITATELJE 
PRIMORSKEGA DNEVNIKA 
TER PRIPOROČAMO OBISK 
NAŠIH TRGOVIN V IDRIJI IN LJUBLJANI

zelo težko temu letalu, da bi se 
kdaj amortiziralo. Stroški, ki jih 
je zahtevala gradnja prvega le
tala «concorde», so taka veliki, 
da bi gradbeno podjetje moralo 
izdelati in prodati nekaj nad sto 
letal, da bi se stroški krili. Ker 
pa je pozneje prišlo do večjih 
sprememb, se postavlja vpraša
nje, kako te velikanske stroške 
kriti. Med gradnjo in tudi med 
samo preizkušnjo letala »concor
de* je več ameriških letalskih 
družb naročilo pri francosko - bri
tanski družbi več letal, ki naj 
bi prišla v promet, brž ko bi 
bila nared. Med tem pa je prišlo 
v ZDA, ki so dejansko glavni mo
rebitni »potrošnik* teh letal, do 
odločne spremembe, ker so obla
sti prepovedale polete tovrstnih 
civilnih letal nad kopnim, ker i* 
ma strahotni pok, ki ga povzroči 
letalo, ko prebije zvočni zid, hude 
posledice: Vrhu tega so tovrstna 
lettHa zelo škodljiva' tudi zaradi 
onesnaževanja zraka. Ameriške 
oblasti so tudi V tem našle iz
govor, da so svojim družbam na
mignile, naj bi teh letal ne ku
po' 
me
ameriških letalskih družb odpo
vedala naročila in se je zato 
francosko - britanska družba zna
šla v precejšnjih težavah. Da bi 
se temu nekoliko odpomoglo, je 
sam francoski premier stopil na 
poskusno letalo in odletel na sre
čanje z ameriškim predsednikom.

Kaže, da tudi to ni zaleglo. Ka
tastrofa na pariškem letališču s 
podobnim sovjetskim letalom na 
letošnji letalski razstavi je k te
mu nerazpoloženju do teh letal 
še pripomogla. In v tem vzdušju 
so se vršili zadnji poskusni po
leti letala »concorde*, ki je do
slej opravilo že :.«96 poletov za 
skupno 810 ur letenja, od katerih 
jih je letalo opravilo kar 254 z 
brzino nad 2000 km na uro.

Ker je ameriška družba Braniff 
International še edina letalska 
družba, ki še ni odpovedala na
ročil, je letalo »concorde* prile
telo sem, da bi tako rekoč de
monstrativno dokazelo, da ni res 
to, kar se o njem govori. Letalo 
je prispelo iz Caracasa, od koder 
je potrebovalo do Dallasa le dve 
uri in 22 minut. Letelo je na vi
šini 17.000 metrov in je nad mor
jem letelo z dvakratno nadzvočno 
brzino, ko pa je prišlo nad celino, 
je brzino zmanjšalo na nekaj iz
pod brzine zvoka, kajti tako do
ločajo ameriški zakoni, ki, kot 
smo že rekli, ne dovoljujejo ci
vilnim letalom, da bi letela z 
nadzvočno brzino.

Kot smo že povedali, je »con
corde*, kljub »incidentu* z ma
lim turističnim letalom in morda 
prav zaradi njega ali celo z nje
govo pomočjo dokazalo, da je do
bro, vsekakor sposobno za nor

malen civilni promet, toda sedaj 
bo letalo moralo v «gnezno* so
vražnikov, v sam Washington, 
kjer se bo moralo boriti s tisti
mi, ki mu nasprotujejo iz že prej 
navedenih razlogov, namreč za
radi onesnaževanja zraka in za-

(Nadaljevanje na zadnji strani)

Stuart. Prav zaradi uspeha v tej 
misiji, ko je opozorila svojo kra
ljico na pretečo nevarnost, je bi
la nagrajena s poroko z lordom, 
ki pa je kmalu umrl. Bil je ubit 
in njegovo vdovo so osumili ubo
ja. toda tudi to pot je bila kra
ljica njen zaščitnik.

Tako je Deborah odvrnila od se
be vse sume. Kraljica Elizabeta 
pa je lepo, mlado in bogato vdovo 
poslala kot tajnega agenta na Ni
zozemsko. Tu so jo odkrili in sko
raj bi plačala z glavo, da se ji ni 
posrečilo zateči se na neko špansko 
ladjo. Na tej ladji je doživela tu
di enega od pomorskih spopadov 
Špancev z Angleži, se pridružila 
angleškemu ladjevju in se zmago
slavno vrnila v Anglijo. Udeleže
vala se je proslav ob zmagi nad 
Španci, dokler je niso osumili ve
leizdaje in jo zaprli v ječo To- 
wer. Še prej pa se je srečala s 
svojo prvo ljubeznijo, z lordom 
Belghamom. Toda to je že vsebina 
druge knjige, ki nosi naslov Lju
bezen z mnogimi obrazi. Zgodbe 
lepe Deborah, ki se pred bralcem 
odvijajo v dveh zajetnih knjigah, 
(prva ima 520, druga pa 623 stra
ni!), se bodo nadaljevale še v tret
ji knjigi.

Tudi ob tej knjigi zabavnega zna
čaja lahko zapišemo isto, kar smo 
zapisali že ob podobnih knjigah to
vrstnega značaja. Pisateljica je 
svoje zgodbe naslonila na zgodo
vinska dogajanja v času vladanja 
angleške kraljice Elizabete v 16. 
stoletju. V okvir resničnih zgodo
vinskih dogodkov je dokaj svret- 
no vpletla pustolovske in ljubezen
ske zgodbe, ki bodo zaradi svoje 
pestrosti, sentimentalne preprosto
sti, pa tudi določene mikavnosti na
vduševale tiste ne preveč zahtev
ne bralce, ki jih tovrstna dela lah
ko zadovoljujejo. Kakega umetni
škega navdiha roman nima, pa 
tudi pisateljičin namen gotovo ni 
bil tak. Gre torej predvsem in 
zgolj za razvedrilo in zabavanje 
bralcev. Pa morda tudi za priva
janje manj zahtevnih bralcev na 
knjigo. Kaj več pa o tem roma
nu že težko zapišemo. Razen mor
da še to. da bo tudi slovenska 
založba z izdajo tega zabavnega be- 
rild dosegla namen. Sl. Ro.

SKUPŠČINA
OBČINE
IDRIJA

ioq uoiq

DRUŽBENOPOLITIČNE
ORGANIZACIJE

čestitajo

ob 26. septembru vsem delovnim 

organizacijam in občanom.

VTOPPEVOZ TOLMIN-

s svojimi obrati v TOLMINU, IDRIJI in CERK

NEM, čestita k občinskemu prazniku in pozdravlja 
vse poslovne partnerje.

Opravljamo prevoze v Jugoslavlj'1 in Inozem
stvu; v naših obratih v Tolminu in Idriji pa nudi
mo kvalitetne servisne usluge za vozila FIAT, OM, 
ZASTAVA, ŠKODA in TAM.

Merkator
TOZD 
IDRIJA ran

Mercator
Čestitamo vsem občanom k občinskemu p-azniku,

pozdravljamo čitatelje Primorskega dnevnika, 

ter priporočamo obisk naših trgovin na območju občine IDRIJA

SOBOTA, 22. SEPTEMBRA 1973
ITALIJANSKA TELEVIZIJA 
PRVI KANAL

18.15 PROGRAM ZA OTROKE
Z igro in fantazijo po Italiji 

19.40 Izžrebanje loterije
19.45 Nobožna oddaja
20.00 ŠPORT 

Napoved vremena
20.30 DNEVNIK
21.00 MEDNARODNI FESTIVAL LAHKE GLASBE 

Prenos iz Lida pri Benetkah
Tega festivala, ki se tokrat prireja že devetič, se ude 
ležuje 21 pevcev in pevk. Za razliko od drugih festivalov, 
pojejo pevci v Lidu pri Benetkah izključno nove popevke, 
takšne pač, ki jih publika ali sploh še ne pozna ali le 
malo, ker so to pesmi odroma popevke z njihovih naj
novejših plošč.
Letos poje v Benetkah sedem tujih pevcev is nicer Diana 
Ross, Rare Earth, Charles Aznavour, Daniel Guischard, 
Albert Hammomd, Don McLean in Artie Kaplan. Z ita
lijanske strani pa so v Benetkah vsa najpomembnejša «ime 
na* kot na primer Iva Zanicchi, Gigliola Cinquetti, Fred 
Bongusto, M;a Martini, Marcella, O. Vanoni, Milva, Mino 
Reitano in Gilda Giuliani.

22.45 PREDNIKI 
Slikanice:
«KOMOLčARJI»

23.10 DNEVNIK
Napoved vremena in šport

DRUGI KANAL
19.00 Kolesarske dirke 

GIRO DEL LAZIO
21.00 DNEVNIK
21.15 HARRY LANGDON

Peto in zadnje nadaljevanje filmov z gornjim igralcem v 
glavni vlogi.
DOLGE HLAČE
O Harryju Langdonu ne bomo več govorili nepotrebno, ker 
smo o njem povedali kaj več v dosedanjih štirih oddajah 
ki so bile posvečene temu odličnemu komiku iz dobe, ko je 
bil film še nem. Tokrat bi lahko rekli le to, da bo ver
jetno marsikomu žal, da se zaključi ciklus filmov s tem 
odličnim umetnikom.
Zgodba filma je zelo preprosta: Harry je v tem filmu 16 
letni mladenič ki je po značaju velik romantik in hkrati 
plašen fant. Veh ko bere in najraje ima dela s sentimen 
talno vsebino. Zato je povsem razumljivo, da njegova do-
kakn]adlT FZ 90 tem :>hm0Č1U- in sicer kak° * našel 
nn 17 rif'/ \bl TlU radn' In g,ei' ko mu ^ 
ZJI' j l rf°" dovob]0 ohle(i dol°e Mote- se odpravi 
na lUFffiZ * mi Vide,i’ da je ie mot In tako naleti 
Tri ČrLde*le' f }i ]e P°kvaril avtomobil. In ta ženska, 
pri kateri se ustavi, ga celo poljubi. Toda Harry mora stran
ntnT dn SP7, VTne, m kTai- ie lepo dekle ie Ognilo- Logično. da o II ar n/ hoče svet dohiti in da odklanja dekle ki

Zagal SSija °d * ^ pa si ho gledalec sam
22.10 PRED ZAKONOM...

DILEMA
Oče ugotovi, da njegova mladbletna hči uživa mamila 
Kakšna pravna sredstva ima na razpolago, da bi postavil
slabo pf)t?V0rn°Kt tistega’ ki je hčer spravil na

JUGOSLOVANSKA TELEVIZIJA
10.35 TV ŠOLA

12 00 TvloLA*’ DU*an VUk0tiČ’ ° belen kvadratU-
Garcia Lorca. Narodna književnost

18.30 PLESI PLEMENA ZAHGAWA
Barvna oddaja '
Francoska televizija je v organizaciji družbe za znanstvene 
raziskave posnela barvno reportažo o plemenu Zahgavva, ki 
živ, v obmejnem predelu afriške države Čad torei ene h 
med tistih šestih afriških dežel, ki jih je letos zajela vril 
kanska susa ki je pomorila polovico živine in uničila ves 
pndelek. Toda nocoj ne bomo gledali teh strahot pač m 
l^o n^gli občudbvati plese in pesmi, ki pričajo o dolgo 
l7vnm MUiJ1 tCRa pIem?na. sai segajo prve beležke o nji- 

19 00 Obzornik k ™ bogastvu že v 17- stoletje. J
19.15 GULIVER _ Serijska film za otroke
20.15 IGRALEC JE IGRALEC

20.45 RISANK* je P°Svečen JZaveti Sabljič
21.30 DNEVNIK
21.30 Zabavno glasbena oddaja: OB KONCU POIETTA
22.30 SKRIVNOSTI MORJA LMJA
23.20 STARINARJA - Serijski film
23.50 TV KAŽIPOT 
00.1 C POROČILA

KOPRSKA BARVNA TELEVIZIJA

2L15 POROČILA0*^"0 0ddaja’ THE M0NKEES 
S-2 NADEVA OREELY _ Film iz serije »Golo mesto*

a am° glasbena Oddaja — Nastopi CATERINA CASELLI

TRST A
7.15, 8.15, 13.15, 14.15, 20.15 Po

ročila; 7.05 Jutranja glasba; 11.35 
Izbor tedenskih sporedov- 13.30 
Glasba po željah; 15.35 Oddaja 
za avtomobiliste; 17.00 Program 
za mladino; 18.30 Koncert; 18 50 
Recital Malialie Jackson 19 10 
Lokar: Tržačan v Ameriki; 19.20 
Zborovsko petje; 20.00 šport- 
20.35 Teden v Italiji; 20.50 Sloven
ske balade — Pagliaruzzi-Krilan: 
Smrt carja Samuela (dramatiza
cija); 21.10 RTV Zagreb- 2130 
Popevke; 22.30 Zabavna 'glasba. 

TRST
12.10 Plošče; 12.15 in 14.30 De

želne kronike; 15.10 Pisan spo
red; 16.20 Martellijevi intervjuji;
16.40 Zborovsko petje; 19.30 De
želna kronika.

koper
,7,30. 8.30, 12.30, 14.30, 17.30 
18.30, 21.30 Poročila; 7.15 Gla
sba za dobro jutro; 8.40 Jutranja 
glasba; 10.00 Folklorni motivi; 
11.15 Od melodije do melodije; 
13.30 Današnji pevci; 11.45 Fran
coske plošče; 12.00 Glasba po 
željah; 12.45 Hit parade; 14.00 
Z nosom naokrog; 14.10 Plošče;
14.40 Mini juke box; 15.00 Ve
sela družba; 15.45 Počitek ob 
glasbi; 16.30 Uspeli motivi; 16.45 
Orkester Jones; 17.40 Vrstijo! se 
pevci; 18.00 Zapojmo in zaigraj
mo; 18.45 Melodije z letošnjega 
splitskega festivala; 19.00 Pro
gresivna glasba; 20.00 Za prijeten 
konec tedna; 21.00 Večer v'gla
sbi; 21.40 Glasbeni vikend; 23.35 
Plesna glasba.
nacionalni program
7.00, 8.00, 13.00, 20.00 Poročila:

7.10 Jutranja glasba: 8.30 Popev
ke; 9.15 Vi in jaz; 11.30 Plošče 
resne glasbe; 12.10 Lahka glasba; 
13.20 Preizkušajo se diletanti:
14.10 Brahms, Liszt, Schubert; 
14.50 Znanstvena oddaja; 15.10 
Oddaja za bolnike; 15.45 Veliki 
variete z Johnnyjem Dorellijem; 
17.05 Izžrebanje loterije; 17.10 
Radijska priredba; Gherardo Ghe- 
rardi; »Un tale che passa*; 19.05 
Plošče; 20.20 Jazzovski koncert;

21.00 Plošče; 22.00 Orkestri lahke 
glasbe; 22.30 Glasba po željah.

H. PROGRAM 
7.30, 8.30, 13.30, 19.30 Poročila; 

7.40 Pojeta Bruno Lauzi in An
gela Luče; 8.40 Popevke iz polpre
tekle dobe; 9.35 Strnjena komedi- 

10-tp , pesem za vsakogar; 
iu.35 Glasbeni variete; 11.35 Ko 
lesa in motorji; 11.50 Zborovsko 
petje; 12.40 Zgodovina ital. po
pevke; 13.50 Kako in zakaj?;
14.00 Plošče; 15.00 Popoldanski 
spored; 16.00 Francoščina na ve
sel način; 16.35 Italijanski kvar
tet; 17.25 ■ Izžrebanje ' loterije; 
17.35 Ping pong; 19.00 Na deželi 
je povsem drugače; 20.10 Offen- 
bachova opereta »Orfej v peklu*;
21.00 Prenos iz Benetk: Lahka 
glasba.

III. PROGRAM
10.00 Koncert za začetek; 11.00 

Granadosova glasba; 11.40 Glasba 
skozi Čas; 13.30 Honegger in Ene- 
scu; 14.20 Dvorakova »Rusalka«;

, Eoncert; 18.00 Locatellijeve 
skladbe; 18.3.1 Lahka glasba; 
18.45 Novi film na festivalu v 
Pesaru; 19.15 Koncert; 21.30 Simf. 
koncert: 23.00 Giusepoe Dessi: 
«11 grido*.

SLOVENIJA
7 00, 8.00. 11,00, 14.00, 16.00.

20.30 Poročila; 7.50 Na današnji 
r,9'10 G,ashena matineja;

10.05 Pionirski tednik; 10.35 Slov. 
ansambli zabavne glasbe; 11.15 
Kličemo letovišče; 12.20 Z nami 

na. poti: 13.10 Melodije;
13.30 Kmetijski nasveti; 13.40 Čez 
travnike zelene; 14.30 Priporočajo 
varn.;;: 15.10 S pesmijo po Jugo

16-40 Naši operni pevci;
17.00 «Vrtiljak*; 17.40 Plesni or-
uwwfr 16-20 Gremo v kino;
19.00 Aktualnosti doma in po sve- 
“U 19.15 Dobimo se ob isti uri; 
19-45 S knjižnega trga; 20.00 Lah
ko noč, otroci!: 20.15 Štirje ko
vači; 21.00 Radijski radar; 22.00 
Zupan; S strahom in pilulo hrab
rosti okrog sveta; 22.35 Majhni 
ansambli zabavne glasbe; 23.20 
Za naše izseljence; 00.05 S pe
smijo v novi teden.



PRIMORSKI DNEVNIK

G16BARD:
Utrjevanje 

v Čilu
Novi čilski režim se utrju

je na dveh frontah, zunanji 
in notranji. Na zunanji je 
dosegel presenetljiv uspeh: 
doslej so čilsko junto prizna
le Se naslednje drSave: Bra
zilija, Gvatemala, El Salva
dor, Urugvaj, Španija, Švica 
in Nikaragua ter — kar je 
še posebej značilno, pa tudi 
presenetljivo — Argentina, v 
kateri so za 23. september 
napovedane predsedniške vo
litve. Na notranji fronti se 
reSim spopada z dvema pro
blemoma:
• Prvi in brSkone najtež

ji je tako imenovana »nor
malizacija«. Rešim poziva de
lavstvo, naj se vrne na svoja 
delovna mesta. Ze tako raz
majano čilsko gospodarstvo 
je doživelo ob puču pravi 
razpad. Napoved, da se bo 
notranja politika spremenila 
za 180 stopinj, da bo prišlo 
do obnove privatnega sektor
ja v gospodarstvu — vse to 
pomeni popolno prestruktu
riranje čilskega gospodarske
ga življenja, kateremu so 
ZDA še namenile prvo 
»ozdravilno« injekcijo.
• Drugi, gotovo bol) za

motan problem, je »utišanje« 
ekstremistov, kot imenuje 
vojaški režim Allendejeve 
pristaše, ki še niso odložili 
orožja. V »rdečem« Concep- 
cionu in drugih mestih od
por proti vladi generala Pi
nocheta še ni polegel. Režim 
napoveduje neusmiljen obra
čun z vsakim, ki ga bodo za
lotili z orožjem, le-to pa se 
je v zadnjih treh letih nagr
madilo v Čilu po raznih 
skrivališčih. Akcija »čiščenje« 
je usmerjena tako proti vo
diteljem strank Allendejeve 
»Narodne enotnosti« (med 
drugimi je že zaprt tudi Cio- 
domlro Almejjda, vodja soci
alistične stranke, ki je v Al- 
lendejevem imenu govoril na 
konferenci neuvrščenih v Al- 
žiru). Toda naloga novega 
režima je trda, kajti že v ča
su Allendeja je bila skrajna 
levica umaknjena v politega 
lo in je imela v notranjosti 
države skrivališča orožja in 
tabore.

čilski prevrat utegne zare
zati globoke brazde tudi v 
latinskoameriška gospodar
ska združevanja. V določe
nem smislu so dogodki v Či
lu osamili Peru, ki je stopil 
na pot specifičnega samo
upravnega socializma. Usod
ne posledice bo imel tudi za 
delavska gibanja v Latinski 
Ameriki.

Utrjevanje novega režima, 
ki smo mu priča te dni v 
Čilu. poleg obsodb svetovne 
javnosti in nekaterih kon 
kretnih obdolžitev vedenja 
ZDA do čila v zadnjih treh 
letih pravzaprav ni naletelo 
na konkretnejše zapreke To 
pa je lahko samo potuha 
drugim potencialnim puči 
stom po Latinski Ameriki

P BREŠČAK
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NIC POSEBNEGA ..

Nixon: »Ah da, ta morski pes!«
»The Guardian«, London

Leva pot do oblasti
Vsakoletni praznik dnevnika »Humanite« je hkrati tudi praznik KP Francije 
— Najbolj množična stranka v državi — Izkoristiti priložnost uveljavitve

OD NAŠEGA PARIŠKEGA DOPISNIKA

PARIZ, sept. — Plastični klobuki A la Maurice Chčvalier, pisani baloni, hrumenje 
cirkuških motorjev, vriski Johnyja Hallidajra, odmevi politične debate izpod veli
kega šotora, picassojeve slike, mednarodna razstava knjig, pivo in klobase z oku
som po prahu, politika, umetnost, veselica. Velikanski park v La Coumeuve, de
lavskem naselju v severnem obmeetju Pariza, je dva dni dihal in se potil v zna
menju praznika »Humanitč«. Vsakoletni praznik tega komunističnega dnevnika in 
hkrati tudi praznik KP Francije, slavospev njeni množičnosti in moči.

Avstrijska vlada: 
»Obsojamo 

zločin"
DUNAJ, septembra — Tan
jug) — Avstrijska vlada Je 
v torek objavila izjavo v 
zvezi z atentatom na par
tizanski spomenik v Ro
bežu na Koroškem:

»Zvezna vlada najostre
je obsoja razstrelitev spo
menika v Robežu na Ko
roškem, do katere je pri
šlo v nedeljo zjutraj,« je 
rečeno v izjavi. »Zvezna 
vlada poziva Avstrijce in 
Avstrijke, naj se vzdržijo 
vsega, kar bi utegnilo 
skaliti notranji mir naše 
države«. Avstrijska vlada 
se je v svoji izjavi zahva
lila varnostnim organom, 
ker so »hitro razjasnili 
zločin v Robežu.«

Hujskaški vali
Bonnu in Moskvi so popustili živci zaradi hujskaških od
daj radia »Deutsche Welle« - Besednjak iz hladne vojne

OD NAŠEGA BONSKEGA DOPISNIKA

Množičnosti in moči — 400 livcev, ki jih nikakor ne mo- 
tisoč članov, več kot kate
rakoli druga francoska stran-

BONN, septembra. — Znano je, da ima bonska vlada v 
novinarskih vrstah razmeroma manj privržencev, kot 
pa jih ima opozicija. Dokler se mora »prepričevati« s 
časopisjem doma, morda še o domačih zadevah, je to 
pač stvar popolne svobode tiska in mora biti v redu.

Ko pa »Deutsche Welle«, 
poluradni kratkovalovni od
dajnik za tujino, pripoveduje 
sovjetskim poslušalcem, da 
bo »kmalu prišlo do krvave 
vojne z neskončnimi človeški
ma žrtvami«, češ da so to 
načrti Kremlja« proti Pekin
gu — potem‘pa Moskvi mo
rajo popustiti živci. Pa tudi 
Bonnu. In ogenj je v strehi.

Okoli 150 milijonov mark 
»požre« koelnski oddajnik 
»Deutsche Welle« letno. Dav
koplačevalci imajo pravico 
vsaj do tega, da uredniki po
tem zastopajo globalne mte 
rese ZR Nemčije v oddajah, 
ki Jih tako rekoč 24 ur dne 
vno pošiljajo v eter in so 
namenjene vsemu svetu kot 
glas »svobodne Nemčije«: če 
prav pa so volilci potrdili 
Brandtovo vzhodno politiko, 
je ravno ta stalna tarča na
padov z valov »Deutsche Wei- 
le«.

Tudi slovenski in sploh ju
goslovanski poslušalci se lah
ko dnevno prepričajo, da je 
besednjak, ki ga dobijo v 
slovenščini ali srbohrvaščini 
iz kdlnskega študija »Deu
tsche Welle« na kratkem valu 
besednjak najhujših let hla
dne vojne. Ta val je še da 
nes nekako prepričan, da med 
popolno svobodo — to pa je 
le njihova — in popolno ne 
svobodo ne obstaja ničesar.

»Namesto ljudskega de
narja — vzemite 
klobuk«

Straussov »Bayernkurier« Je 
začel grmeti, ko je bonski 
vladi uspelo spomladi posta 
viti za šefa druge zvezne koe- 
lnske radijske hiše »Deutsch 
landfunka« človeka, ki podpi 
ra njegovo vzhodno politiko 
(Reinhard Apel), bivši bon 
ski dopisnik »Sllddeutsche 
Zeitung«) in ko je postalo 
jasno, da bo treba »napraviti 
red« tudi v »Deutsche Welle«

Sicer pa je treba oba poj 
ma kratko pojasniti, ker pov
zročata zmedo ne samo tuji
ni, marveč celo doma, v ZRN, 
in to posebej med tujimi de
lavci, ki jih poslušajo. Na
čelno spadata radio in tele
vizija v pristojnost zveznih 
dežel, ki ustanavljajo svoje 
postaje. Za obveščanje 
tujine pa je morala zveza, to
rej Bonn, ustanoviti posebno 
postajo. To sta srednjevalovni 
»Deutschlandfunk«, ki je za
dolžen oddajati za evropske 
dežele in za Nemce, ki živijo 
v teh deželah. »Deutsche Wel- 
le« pa oddaja na kratkih va
lovih v 30 jezikih v vse dele 
sveta ter tako vzdržuje stike 
z Nemci po vsem svetu. Ta
ko formalno, sicer pa sta 
oba oddajnika iz Kolna pri
dno razpihovala Jezo hladne

vojne proti Vzhodu. Medtem 
ko je eden (»Deutschland
funk«) nekako že »spreobr
njen«, pa čaka trd oreh še 
v trdnjavi »Deutsche Welle«.

Znak za napad je dal pred 
dnevi uradni tednik socialde
mokratske stranke »Vor- 
vvarts«, ki očita uredniku za 
Vzhodno Evropo Bothu Kir- 
chu, da deluje proti politiki 
miru in popuščanja napetosti 
s socialističnimi državami 
»Ne jemljite več ljudskega de
narja, če ste napačno izbra
li mesto, marveč vzemite klo
buk in se poslovite,« poziva 
SPD reakcionarje v »Deutsche 
Welle« ter jih opozarja, da je 
notranja publicistična arena 
dosti široka za takšne napa
de. »Springer in Bayernku 
ner tudi ne plačata slabo.«

Uredniki »Deutsche Welle« 
so stalni gostje z najbolj 
strupenimi komentarji v 
Sprigerjevem tisku, posebej 
še pri »Welt am Sonntag« 
Ker pa Springer frontalno 
napada Sovjete, zdaj današ 
nji Springerjev »Die Welt« 
podtika »Vorwartsu«, da Je 
klonil pred sovjetskim priti
skom, da zdaj skupaj z Mo 
skvo pripravlja bonska vlada 
čistko med svobodnimi novi 
narji . ..

Dejstvo pa je, da je rav
no »Deutsche Welle« tisti, ki 
ga Moskva najpogosteje ime
nuje bonskim predstavnikom 
kot dokaz, da z uradno po
litiko ZRN le še ni vse v re
du, če poluradni glasnik še 
kar naprej hujska. In to ce
lo na vojno med Rusi in Ki
tajci. ANTON RUPNIK

ka, dobro utečen aktivistič
ni aparat, okrog 400 listov 
in revij, od nacionalnih do 
tovarniških glasil, 20°/o vo
livcev — lep občutek, samo 
že nekaj let enak. Morda Je 
prav zato čutiti že nekaj me
secev v vrstah francoske KP 
hlastno, skoraj živčno aktiv
nost, prizadevanje, da bi iz
koristili vsako priložnost za 
uveljavitev, za prepričeva
nje, za razširjanje idej. Par
tija z vso resnostjo zagrabi 
za vsako priložnost za poli
tično akcijo, vključi se v 
vsak socialni konflikt, razvi
ja svoj sistem »public rela- 
tions«. Zadnji dosežek na 
tem področju: knjiga Geor- 
gesa Marchaisa »Demokrat
ski izziv«, ki jo nameravajo 
komunisti prodati v milijon 
izvodih.

Generalni sekretar KP 
Francije v tej knjigi pojas
njuje, kako si njegova stran
ka zamišlja francosko mir
no pot v socializem. Zelo 
zmerno, ugotavljajo tudi naj
hujši nasprotniki komunistov. 
A prav tiste dni, ko pride 
Marchaisova knjiga na trg, 
izjavi sekretar velike komu
nistične centrale CGT Geor- 
ges Sčguy pred 7000 sindika
listi v palači športov v Pa
rizu: »Ni izključeno, da bo 
razvoj delavskega boja ustva
ril ugoden položaj za poli
tične spremembe, za katere 
se borimo in da bo volja 
večine našega ljudstva po
vedla levico po zakoniti po
ti na oblast, ne da bi čakala 
na volilni rok.«

Strela z jasnega. Se Je 
mar prekipevajočemu, a ven
dar »razumnemu« Sčguyu za
vrtelo v glavi? Njegova izja
va je vendar v popolnem na
sprotju z linijo partije. To
da ne. Georges Marchais na 
»prazniku Humanitč« pred 
deset tisoči poslušalcev po
vzame Sčguyeve besede. Ko 
bi bila nekomunistična levi
ca leta 1968 poslušala naše 
pozive k sporazumu o skup
nem programu, bi bili lah
ko dosegli politične spre 
membe, pravi v bistvu se
kretar KP. Danes tak pro
gram imamo, torej so poli
tične spremembe mogoče.

V Franciji leta 1973 so to 
skoraj bogokletne izjave. To
da ne, mi ne mislimo nič 
hudega, ugovarjajo komuni
sti na kampanjo v tisku. Za 
nas so volitve, glas ljudstva, 
svete in nedotakljive Toda 
kje pa je rečeno, da ne mo
re nastati v deželi množično 
gibanje, ki bi doseglo raz
pustitev skupščine in nove 
volitve?

Se preden je bilo mogoče 
razčistiti, ali gre za posku
sni balon ali za spreten pro
pagandni manever, je počilo 
v Čilu. Tragedija v Sant-iagu 
je prišla za francosko levi
co ob nepravem času. Toliko 
bolj velja to za KP, za kate
ro zdaj prihaja čas, ko bi 
morala požeti sadove politi
ke »popuščanja napetosti«, 
politike legalizma, ko bi mo
rala tako rekoč »vzleteti« se 

I odlepiti od magičnih 20% vo-

re bistveno preseči.
A zato mora KP pridobiti 

zaupanje Francozov, prepri
čati jih, da je »demokrat
ska« stranka in ne »totali
tarna«, da je »nacionalna« in 
ne »internacionalna«, da ni 
res, kar je rekel nekdo pred 
leti, namreč da KPF ni ne 
leva ne desna stranka, am
pak vzhodna.

Solženicin in Saharov ter 
tragedija v Čilu so dogodki, 
ki rušijo skrbno grajena pri
zadevanja. To velja toliko 
bolj za sovjetske disidente, 
kajti v čilskem primeru ob
sojajo francoski komunisti 
pučiste s čisto vestjo, med
tem ko je gre Georgesu 
Marchaisu le težko z Jezika, 
da je Solženioinov v Sovjet
ski zvezi le peščica. Na ra
diu, kjer gredo besede v 
eter in ne na papir, se Je 
posredno zelo jasno distan
ciral od sovjetskih oblasti.

Socialistom, prvim zavez
nikom KP, je v teh prime

rih laže. Oni javno obsojajo 
ne samo puč v Čilu, ampak 
tudi preganjanje intelektual
cev v SZ in vdor v Češko
slovaško. Nihče ne sumi v 
njihovo demokratičnost, mno
gi se boje samo tega, da bi 
Jih komunisti v primeru zma
ge na volitvah zadušili.

Toda FranfOis Mitterand 
tudi po volitvah morda še 
skrbneje kot prej pazi, da 
ne bi metal komunistom po
len pod noge. Vodstvo PSF 
Je sicer izrazilo zaskrblje
nost spričo dogajanja v So
vjetski zvezi, vendar Je hkra
ti zagotovilo, da Jamstva, 
ki jih vsebuje skupni pro
gram, pomenijo za sociali
stično stranko in za njene 
partnerje slovesno obvezo. 
Zato socialistična stranka za
vrača enačenje tistega, kar 
se dogaja na Vzhodu in so
cialističnega projekta za ju
trišnjo Francijo.« To je 
hkrati opozorilo komunistom 
in izraz solidarnosti z nji
mi. Frangois Mitterand sicer 
ne skriva rahlo ironičnega

Nippon
boom

mnenja o svojem partnerju 
Georgesu Marchaisu, vendar 
se obnaša do njega vsesko
zi korektno, tako kot Je tu
di Marchais korekten do 
njega, čeprav mogoče na ti
hem ni čisto prepričan, da 
je Mitterand iskren socia
list.

To pa ne velja samo za 
odnose med komunisti in 
socialisti. Oboji so nedavno 
podprli voditelje trockistič
ne »komunistične lige«, ki 
jo Je notranje ministrstvo 
razpustilo. In v nedavni ma
nifestaciji zoper udar v Či
lu so voditelji vse levice, od 
socialistov do skrajne levice, 
stopali v istem sprevodu.

Kaj to pomeni? Predvsem 
to, da v francoski levici do
zoreva spoznanje, da pot do 
oblasti vodi samo preko zma
ge na volitvah. Zmago na 
volitvah pa je mogoče dose
či samo s skupnimi močmi, 
pa čeprav je treba pri tem 
zaradi taktike pozabiti na 
nekatera Ideološka nesoglas
ja. Pa še nekaj je: ne gre 
samo za zmago na volitvah. 
Gre tudi za kontrolo baze, 
za vpliv med množicami. 
Med zadnjimi socialnimi kon
flikti, nazadnje v Lipovi to
varni ur, se je pokazalo, da 
se v bazi razni tokovi spon
tano povezujejo, ne meneč 
se za razprtije v glavnih šta
bih.

ANDREJ NOVAK

Trdni proračun
Novi francoski proračun ministra cTEstainga nakazuje, 
da bodo državne finance že 5. leto zapored uravnovešene
PARIZ, septembra. Skrb za gospodarsko ekspanzijo in 
rahlo nakazana pravičnejša razdelitev davčnega bre
mena sta osnovni značilnosti francoskega proračuna 
za prihodnje leto, ki ga je finančni minister Giscard 
d Estaing sinoči predstavil javnosti. Osnutek proraču 
na je bil pred tem potrjen na vladni seji.

V državno blagajno se bo 
prihodnje leto nateklo 221 mi
lijard frankov, medtem ko 
bodo iz nje izdali 220 milijard 
frankov. Proračun predstav
lja po obsegu skoraj 20 od-

| stotkov družbenega bruto 
proizvoda, ki bo znašal pri
hodnje leto približno 1.150 
milijard frankov, in Je torej 
zelo pomemben ekonomski 
instrument.

V letu 1974 bodo torej fran
coske državne finance že pe
to leto zapored uravnoveše
ne; da, v proračunu bo celo 
rahel višek. To je docela v 
skladu z rigorozno politiko 
finančnega ministra pa tudi 
s trenutnimi izrazitimi infla- 
cionističnimi težnjami v fran
coskem gospodarstvu. A če 
bi bil primanjkljaj v prora
čunu nov vir inflacije, bi bil 
zaznavnejši višek po mnenju 
nekaterih strokovnjakov orož
je proti njej. Valery Giscard 
d’Estaing se je uporabi tega 
zdravila za zdaj odrekel.

To pa je samo eden izmed 
elementov, ki pričajo, da po
skuša novi proračunski za
kon uskladiti ukrepe zoper 
naglo naraščanje cen, hkrati 
pa zagotoviti še vnaprej na
glo gospodarsko rast. Vlada 
se namreč ničesar ne boji 
tako kot recesije in brezpo
selnosti, zato raje nekoliko 
zamiži pred inflacijo, kot pa 
da bi z ostrimi ukrepi zoper

njo zavrla razvoj gospodar
stva.

Giscard d’Estaing je v zad
njem času večkrat izjavil, da 
Je nasprotnik -deflacije. NLtO; 
rej čudho, da osnutek nove
ga proračuna spremljajo raz
meroma blagi ukrepi za brz
danje1 cen:1 Gre -predvsem za 
napoved počasnejšega nara
ščanja denarne mase in no
vih kreditnih restrikcij in pa 
za opozorilo, da utegne vlada 
administrativno zamrzniti 
plače, če bodo še naprej na
raščale tako naglo kot do
slej.

Na drugi strani pa prora
čun že s svojo maso odpira 
Širok manevrski prostor za 
spodbujanje proizvodnje. Dr
žavni izdatki se bodo pove
čali za 12,4 odstotka, in zlasti 
bodo narasle investicije v ce
ste, telefonsko omrežje, mest
ni promet in javne službe. 
Poleg tega je gotovo, da bo
do dohodki zaradi naraščanja 
prometnega davka, ki se gib
lje skladno s cenami, večji od 
pričakovanih, tako da bo 
imela vlada na razpolago še 
dodatna sredstva za morebit
ne poživilne injekcije za go
spodarstvo, katerim je sicer 
že namensko odmerjen pose
ben sklad v višini 1,6 mili- 
jarde frankov.

TVA, davek na dodano 
vrednost bo s 113 milijardami 
še vedno daleč najmočnejši

vir dohodkov državne blagaj
ne. V primerjavi s tem »dav
kom na drago življenje«, ki 
je enak za nekvalificiranega 
delavca in za gospoda Das- 
saulta« je davek na osebni 
dohodek skoraj kaplja v mor
je. Olajšave, ki jih napove
duje novi proračun za dav
koplačevalce z nižjimi dohod
ki oz. poostritve za premož
nejše Francoze bodo imele 
zaradi tega zgolj relativen, 
predvsem psihološki učinek. 
Ti ukrepi so značilni pred
vsem za to, ker nakazujejo 
rahlo tendenco k večji social
ni pravičnosti; nikakor pa 
ne odpravljajo osnovnega ne
sorazmerja med posrednimi 
in neposrednimi davki, ki Je 
ena od temeljnih značilnosti 
francoske davčne politike.

Osnutek proračunskega za 
kona napoveduje tudi, da bo
do ostreje obdavčene nekate
re vrste špekulativnih rent
— med drugim Je rok za Ob
vezno plačilo davka pri pro
daji stanovanja ali hiše po
daljšan od pet na deset let
— vendar pa ne vsebuje no 
benega od »velikih« ukrepov, 
o katerih se je v zadnjem 
času večkrat govorilo.

Giscard d’Estaing, »oče« no
vega proračuna, Je torej na 
eni strani pazil, da ne bi 
zavri ekspanzije in prizadel 
kapitala a na drugi strani 
je poskušal dokazati, da uve
ljavlja napredno socialno po
litiko. Minister namreč ni 
samo tehnokrat marveč tudi 
voditelj francoskih liberalov, 
in eden od najmočnejših pre
tendentov za nasledstvo.

ANDREJ NOVAK

Tokio nadaljuje z diplomat
skimi akcijami, ki vedno 
bolj povečujejo poUtično te
žo in vpliv gospodarskega ve
likana. Zunanji minister Ma- 
sajoši Ohira je povedal, da 
bosta Japonska in Severni Vi
etnam navezala diplomatske 
stike.

Z diplomatskimi stiki Tokio 
—Hanoi bo odstranjen tudi 
tale paradoks: Japonska je 
namreč med tistimi država
mi, ki bodo gospodarsko naj
bolj izdatno udeležene v po
vojni obnovi indokine, vključ
no z DR Vietnamom, zato bi 
bili neurejeni politični odno
si kar nekam nelogičen pojav. 
Po drugi strani pa sodi nor
malizacija s Hanojem v sklop 
široko zasnovane in razprede
ne mreže, ki jo v Tokiu po
imenujejo tudi z »diplomaci
jo v vseh smereh.«

Po taJcoimenovanih »Nixon 
shoku« (Niionovih šokih) so 
v Tokiu začeli nizati natan
čno izdelane načrte za pre
usmeritev japonske zunanje 
politike, ki naj deželi vzhaja
jočega sonca zagotovi tak po
ložaj, kot ji pripada glede 
na njeno gospodarsko težo. 
Hkrati se je otoško cesarstvo 
začelo najvej politično anga
žirati v -kem prostoru: 
ureditev s -v s Kitajsko, še 
tesnejše povezovanje z Av
stralijo, Novo Zelandijo in 
podobno. Tokio si skuša iz
boriti tudi večjo težo v sve
tovni organizaciji, odtod izvi
ra zahteva, naj bi v varnost
nem svetu poleg petih velesil 
še Japonska dobila položaj 
stalne članice.

široko zastavljene diplo
matske akcije vodijo ne na
posled še v države Zahodne 
Evrope; zunanji minister Ohi
ra je takoj po končanem za
sedanju članic GATT o Tokiu 
napovedal, da se bo kmalu 
podal na pot po državah 
EGS. Jasno je, da si hoče Ja
ponska utrditi položaj tudi v 
tej močni gospodarski zvezi 
deveterice.

Poleg tega, da se čedalje 
bolj enakopravno vključuje v 
večtečajno delitev sveta, pa se 
izredno previdno izogiblje vlo
gi slona v trgovini s porcela
nom. Zavrnitev sovjetskega 
predloga, da bi med pogovo
ri Tcmaka-Brežnjev oktobra 
v Moskvi postavili na vrh 
dnevnega reda sovjetski pred
log o sistemu kolektivne var
nosti v Aziji, vsaj posredno 
pomeni tole. Japonska noče 
biti »trojanski konj« pri si
stemu, ki je zanje meglen 
in noče porušiti že dosežene 
ravni stikov s Pekingom. 
Spet po drugi strani bi vklju
čitev v tak sistem postavila 
pod vprašaj ameriško-japon- 
sfci sporazum o varnosti. O 
vsem tem bo bržda govora 
tudi med srečanjem v Mosk
vi, ki pomeni za Tokio vr
hunec letošnje diplomatske 
dejavnosti Na rezultate tega 
dialoga pa bo treba še ne
kaj časa počakati.

A. PUDGAR

Mačeha
V Erlauu. v mestecu 

DDR je mačka pregnala 
kokljo z jajc in sama se
dla nanje. Iz Jajc so se 
zvalili piščanci in ostali 
živi in zdravi. Za resnič
nost tega dogodka so Jam
čili lastnik kokošnjaka in 
njegovi sosedje.

So šli orožniki prezgodaj spat?

Robeški „Rašomon“
Novi podatki vse bolj spodbijajo teorijo o »spontanosti« atentata na parti
zanski soomenik na Robežu - »Volksvville«: Kateri tepec bi naj to verjel?zanski spomenik na Robežu

lj0 dopoldne nekaj ur po storjenem dejanju — odkrila zločince, je okvalificirala 
ihiTa »spontano akcijo posameznikov, pri kateri so imela svoj delež čustvena 
nSoženja brez dvoma podžgana od uživanja alkohola«. To verzijo so povzela 
do'vi*la vsa sredstva množičnega obveščanja v Avstriji in kot smo te(poročali, so 
se ie opriele tudi vse politične m »domovinske« organizacije na Koroškem, češ 
da z dejanjem nimajo zveze. Preiskava je končana, krivci Mačk, Mollitschnig in 
Lejrrouta so za zapahi, državno tožilstvo pa sestavlja obtožnico.

to osnovno noto so 
la tudi poročila o po
stih dogajanja v noči 
jote na nedeljo, oziro- 
nedeljo zjutraj okrog 

t na pet, ko je eksplo- 
prebudila slovenskega 

Kanziana, po domače 
a, na katerega zemlji-
stal spomenik.
kszeitung«, glasilo ko- 
ljudske stranke (OVP) 
i skladu s teorijo o 
nosti dejanja (čeprav 
rplivom alkohola), da 
napad — tako naj bi 

rili varnostni organi —

izmislila Mollitschnig in Ley- 
routz, ki sta sl hotela ta trn 
izdreti iz oči že desetega 
septembra, ko sta spomenik 
načela s kladivom, a brez po
sebnega uspeha. Poškodbe so 
takrat pripisali »zlobnim ot
rokom.« V soboto, 15. sep
tembra pa sta se v gostilni v 
Selah (Zell-Pfarre) spoznala
z revirskim lovcem in strel
nim mojstrom, 50-letnim Er- 
winom Mačkoni. Časopis se 
sprašuje, kako da Je bil Mačk 
pri priči pripravljen sodelo
vati z neznancema. Kljub na
peti situaciji na južnem Ko

roškem in kljub popivanju se 
mu zdi vse skupaj težko -ra
zumljivo.

»Trn iz oči«
Dejstvo Je, da je bil voljan, 

pa tudi strelivo je imel zme
raj pri roki, saj je poleg služ
benega razstreljevanja oprav
ljal podobne posle tudi za za
sebnike v lastni režiji, čeprav 
po zakonu to ni dovoljeno, 
piše »Volkszeitung«.

V soboto zvečer pa ga ni 
imel doma, zato je prosil 
znanca, naj mu ga pripelje

s svojim avtomobilom. Ta ga 
je sicer pripeljal, ni pa mu 
ga hotel izročiti, kajti »opa
zil je, da Je bil Mačk opit, 
vrhu tega pa se mu Je zdelo 
njegovo obnašanje sumljivo 
in slutil je, da se nekaj ku
ha. Mačk je pomisleke ln 
opozorila svojega delovnega 
tovariša zavrnil. Ker mu ta 
ni hotel izročiti domarita, je 
razbil okno avtomobila in s 
silo vzel razstrelivo«.

Na Mačkovem domu so pri
pravili naboj, dejanje pa je 
izvršil Johann Mollitschnig 
sam, potem ko je šla mimo 
spomenika zadnja orožniška 
patrulja, ki je pazila na spo
menik. Eksplozija je razme
tala kose popolnoma razbite
ga spomenika kakih trideset 
metrov daleč naokoli. Pok Je 
zbudil kmeta Lesjaka, ta pa 
je poklical varnostne organe, 
ki so zagnali »veliki alarm« 
Začela se Je preiskava z zna
nimi rezultati.

Ko Je šla patrulja 
mimo...

Pozneje, tako »Volkszei
tung«, so se oglasili okoliča
ni, ki so bili v soboto zvečer 
v gostilni in jim pogovori 
med trojico niso ušli. Ti so 
ponoči popivali še drugod, 
kar Je aretacijo seveda olaj
šalo. V nedeljo zjutraj so bili 
že za zapahi na deželnem so
dišču, docela sl esanl, češ kaj 
»takega ne bi nikoli več sto
rili.«

Kot piše »Volkszeitung«, 
Jim grozi obtožba po zakonu 
o razstrelivu, ki za gmotno 
škodo predvideva kazni od 
pet do deset let. Varnostni 
organi so dotlej poznali po 
pisanju tega Usta le Mollit- 
schniga ki Je bil prijavljen 
zaradi »suma, da je demon
tiral dvojezični napis.«

Tako »Volkszeitung« kot 
»Kleine Zeitung« opominjata 
v svojih poročilih, da Je bil 
dva metra visoki marmorna
ti spomenik, pri katerega od
kritju je sodeloval tudi par
tizanski pevski zbor iz Ljub
ljane, za številne Korošce 
provokacija, pa tudi to, da 
so material zanj pripeljali iz 
Slovenije.,.

Marmornati spomenik 
— provokacija?

Toda v unisono desničar
skih glasil se že mešajo dru
gačni glasovi.

V uredništvu koroškega 
glasila komunistične partije 
Avstrije, »Volksvville«, so nam

posredovali nekaj dodatnih 
informacij, ki sta jih včeraj 
objavili tako celovško glasilo 
KPO kot osrednji organ par
tije, »Volksstimme«.

»Kako nesmiselna in never
jetna je trditev, da gre za de
janje pijancev dokazujejo nar 
slednje okoliščine,« piše ured
nik Josef Nischelwitzer. »Po
glavitna osebnost pri tem 
atentatu je brez dvoma 50- 
letni revirski lovec ln strelni 
mojster Erwin Mačk iz Baj- 
diš (Waidisch) pri Borovljah 
(Ferlach). Kdo je Ervvin 
Mačk?

Mačk — junak ob vrčku 
piva

Mačk velja v Bajdlšah za 
pristaša ljudske stranke. 
Ljudje pa pravijo o njem, 
da se rad baha, če se sprosti 
ob vrčku piva, s svojimi Ju
naštvi na vzhodni fronti. Ka
dar je tako sproščen, tudi ne 
more skriti svoje dejanske, 
nacistične usmeritve. Pripo
vedujejo, da je za čas podi
ranja dvojezičnih napisov pri
šel z eno odmontiranih ta
bel v gostilno Malle v Selah 
(Zell-Pfarre), jo opljuval in 
skakal po njej. Duševno sta
nje tega storilca je po vsem 
tem jasno.

Drugi, 26 let stari Johann 
Mollitschnig, naj bi stanoval 
zdaj v Celovcu, zdaj v Gali
ciji (Galllzien). Drži, da de
la v Celovcu, kjer od pone
deljka do petka tudi stanuje 
pri podjetju, kjer je zapo
slen, ob petkih zvečer pa se 

I vozi domov v Galicijo, kjer je

tudi prijavljen. Mollitschnig 
je kljub svoji mladosti nosi
lec starega duha in nikakor 
ne nepopisan list.

Nadvse aktivno se Je udej
stvoval lansko leto pri de
monstracijah ob zborovanju 
kanclerja Kretskega v celov
ški Delavski zbornici. Kot Je 
znano, sta bila deželni gla
var Sima In kancler Krelsky 
fizično napadena, tako da ju 
je policija le s težavo rešila 
pred nacisti. Na Kretskega so 
takrat, kot znano, letele 
psovke kot »judovska svinja« 
(Sau-Jud).

Na te demonstracije so pri
peljali pred Delavsko zborni
co demontirane dvojezične 
napisne table. Vodja skupine, 
ki Je pripeljala table. Je bil 
Johann Mollitschnig. Prijavili 
so ga celovški policiji, posto
pek pa je prevzelo okrajno 
glavarstvo v Velikovcu (Vttl- 
kermarkt) ln ga kot vse ka
že ustavilo, tako kot je bilo 
menda v mnogih drugih po
dobnih primerih.

Tretji, Walter Leyroutz 
(23 let), Mollltschnigov prija
telj, stanuje v Podkanji vasi 
(Wildenstein) v občini Gali
cija.

Ti trije naj bi se bili torej 
slučajno znašli skupaj v pi
janem stanju.

Tako to prikazujejo. Eden
živi to dela v Bajdlšah, drugi 
dela v Celovcu, tretji pa v 
Podkanji vasi pri Galiciji. V 
pijanosti naj bi si Mačk ne
nadoma oskrbel razstrelivo 
pri prijatelju (ker ga sam do
ma ni Imel), pripravil naboj,

ga opremil z vžigalnikom, na 
to pa tako izdelano razstreli
vo z Leyroutzevim avtomobi
lom odpeljal na kraj dejanja, 
ki leži nekako na pol poti 
med Bajdišami to Galicijo to 
počakal, da je zadnja orožni
ška patrulja ob četrt na pet 
zjutraj ( v nedeljo) opustila 
stražo pri spomeniku. Potem 
so spomenik spustili v zrak. 
K temu je treba še dodati, 
da so že osem dni prej za
man skušali razbiti spomenik 
s kladivom.

Vse to Izbruh pijanosti? 
Tiste tepce, ki bodo to verje
li, bo treba šele najti!« piše 
»Volksvville«.

»Oblasti, ki širijo to verzi
jo, delajo to očitno po navo
dilih od zgoraj.

Pomembne so namreč na
slednje okoliščine, katerih 
javnosti niso sporočili:
Razstrelivo na ogled

Ko si Je Mačk oskrbel Iz 
zalog gozdne uprave razstre
livo, ga je razkazoval v go
stilni pri Terklju v Selah 
vsenaokrog, češ s tem bo zle
tel v zrak partizanski spo
menik v Robežu. Jožef Cer- 
tov, po domače Sienčnik, ki 
je bil tudi v gostilni, je vzel 
razstrelivo, ga zaprl v svoj 
avto ta ga menda odpeljal na 
varno, da bi ga vmll gozdni 
upravi ta preprečil nesrečo.

RazstrelJevalci pa so brž 
zvedeli, kje je eksploziv. Raz
bili so okno na avtomobilu, 
znova vzeli razstrelivo in še
le potem so se odpeljali k 
Mačku na dom, kjer so pri
pravili naboj to tempirani

vžigalnik. Mačk je ostal do
ma, druga dva pa sta se od
peljala z nabojem.

Toda Sienčnik (Certov) je 
opazil vlom v svoj avto to 
poskusil obvestiti najprej 
žandarmerijo v Selah, potem 
pa v Borovljah. Priklical pa 
ni nikogar. Končno Je pokli
cal orožnike v Krivi vrbi 
(Krumpendorf) ta res se Je 
pripeljala patrulja ter spre
jela prijavo. Nato naj bi men
da organizirali tudi stražo 
pri spomeniku. Storilci pa so 
počakali, da je straža okrog 
štirih spet odšla ta potem je 
počilo. In vse to naj bi bila 
samo pijana eskapada, ki jo 
je treba pripisati spontanemu 
izbruhu čustev,« piše Nischel- 
witzer.

Podobno sodi tudi komenta
tor »Arbeiter Zeitung«, osred
njega glasila socialistične 
stranke (SPO) Gtlnter Trax- 
ler, ko piše, da gre za »de
janje, ki se žal vse predobro 
vključuje v dosedanja«.

To sta dve verziji zgodbe, 
ki ju navajamo domala v ce
loti, ne da bi izpustili kak 
bistven podatek, kajti zdi se 
nam, da se združeni v celoto 
nekako dopolnjujeta. Medtem 
sestavljajo na deželnem tožil
stvu obtožnico. Gradiva zanjo 
očitno ne manjka; ne le po
datkov o početju trojice ta o 
ljudeh samih, pa tudi takih, 
ki nakazujejo določena ozad
ja. Seveda je to stvar pre
iskave.

Bralec pa si lahko o tem 
koroškem »Rašomanu« sam 
ustvari mnenje.

JAKA STULAR



PRIMORSKI DNEVNIK

Prekomorske brigade

iMFM»Tal |mm| 22. septembra 1973

Plamen onkraj Jadrana
Pregnani Primorci in Istrani se po kapitulaciji Italije zgrinjajo v svobodna taborišča okoli Ba
rija— Ladja »Bakar« in uspešen start za prekomorske brigade — Prve »titovke« v Italiji
Prvo večje taborišče osvobojenih Jugoslovanov v južni Italiji je nastalo na sila 
preprost način. Kakšnih 50 km zahodno od Taranta je bilo pri mestecu Pisticci 
veliko taborišče političnih konfiniTancev ter internirancev. Po padcu fašizma so 
ostali v njem skoraj sami Jugoslovani (Slovenci iz Ljubljanske pokrajine, Primor
ci in Istrani, Dalmatinci in drugi). Zvedeli so za izkrcanje zavezniške vojske.

zbežalo iz Hrvaškega primor
ja, Dalmacije in črne gore 
tudi več četnikov. Prišli so 
v Bari. Britanci so jih imeli 
za pripadnike kraljeve vojske 
in jim pustili orožje. Se več, 
v taborišču Carbonara so jim 
dodelili najlepši prostor in 
jih pritegnili k upravi. Dne 
22. septembra 1943 je prišla 
iz Grottaglie v Carbonaro 
večja skupina Črnogorcev, ki 
jih je vodil major Savo Če- 
lebič. Bili so skoraj sami 
bivši borci, ki so Jih itali
janski okupatorji zajeli v bo
jih in pred vojnim sodiščem 
obsodili na hude zaporne ka
zni. Do tega časa sta bili od 
Jugoslovanov v taborišču le 
dve skupini Črnogorcev in ne
kaj nad sto četnikov.

Po prihodu taboriščnikov 
lz Taranta se je položaj v 
Carbonari temeljito spreme
nil. 2e naslednjega dne so 
izvolili skupen taboriščni na
rodnoosvobodilni odbor. Pri
vrženci NOB so napovedali 
četnikom oster boj. Ena od 
zelo važnih nalog, ki jo je 
začel reševati odbor pa je bi
la v tem, da reši iz posebnih 
delovnih bataljonov čim več 
Primorcev in Istranov, posre
duje za izpustitev vseh jugo- 
slovanskih političnih jetnikov 
na ozemlju, ki so ga osvo
bodili zavezniki, in se poveže 
na tistem ozemlju z vsemi 
osvobojenimi jugoslovanskimi 
interniranci. Na vse strani 
je odbor pošiljal svoje za
stopnike, da bi odkrili jugo
slovanske politične pregnan
ce ter Primorce in Istrane.

Sredi oktobra 1943 je od
šla iz Carbonare na Sicilijo 
trojica aktivistov pod vod-

Od daleč so interniranci 
opazovali, kako se po bližnjih 
cestah Nemci umikajo proti 
severu, na morski gladini pa 
britansko vojno ladjevje plu
je proti Tarantu. Ko je bil 
Taranto osvobojen, so me
nili, da bi se morali britan- 
ski vojaki že pojaviti v me
stecu Pisticci.

Toda ni jah bilo. Začeli so 
se osvobajati sami. Z zaple
njenim avtom so poslali dva 
svoja predstavnika v mesto. 
Ponoči so jih prišli iskat bri
tanski vojaki. Krenili so peš 
do najbližje železniške po
staje in od tam nadaljevali 
pot v Taranto. V mestu pa 
sta jih že čakala dva četnika 
in jih skušala pridobiti za 
vstop v vojsko kralja Petra. 
Vendar nista dosegla ničesar.

Slovenci in Hrvati 
v Oljčnem gaju

Nekaj časa so bivali v 
enem od tarantskih hotelov, 
od tam pa so jih premestili 
v predmestje, v oljčni gaj, 
kjer so britanski vojaki pod 
drevesi postavili zasilne šoto
re. K taborišču je spadalo tu
di nekaj barak. Po vsem Ta
rantu se je tiste dni razne
sel glas, da je v nekem oljč
nem gaju v bližini mestnega 
pokopališča mnogo Sloven
cev, ki so pobegnili iz kon
centracijskih taborišč. Kma
lu se je pojavila v bližini 
teh gajev skupina fantov iz 
posebnih delovnih bataljonov. 
Prosili so, če se smejo pri
ključiti. Ko so dobili pritrdi
len odgovor, veselja ni bilo 
ne konca ne kraja. Ob tla so 
metali vse, kar so imeli vo
jaškega na sebi. Eden od

njih je zavpdl: »Preklete cu
nje, petindvajset let ste nas 
žulile, danes pa Je konec vse
ga!«

To se je zgodilo 26. sep
tembra 1943. S tem dnem so 
začeli primorski Slovenci in 
istrski Hrvati množično za
puščati posebne delovne ba
taljone. V dveh tednih se je 
nabralo v Oljčnem gaju (ta- 
ko ime so mu dali Slovenci 
in ga potlej v svojih sporni 
nih tudi uporabljali) okrog 
1200 pripadnikov nekdanjih 
posebnih delovnih bataljo
nov. Proti koncu meseca Je 
prišla v Oljčni gaj tudi sku
pina s Tremitskega otočja, ki 
so jo hoteli karabinjerji v Ba
riju strpati v zapore. Po na
logu britanskega vojaškega 
poveljstva so se vsi taborišč
niki iz Oljčnega gaja 11. ok
tobra 1943 preselili v Carbo
naro pri Bariju. 2e nasled
njega dne je slovenski tabo
riščni odbor priredil za mla
de fante iz posebnih delov
nih bataljonov predavanje. 
»Ta mladina je tako prvič 
v življenju svobodno posluša, 
la slovensko besedo o svobo
di, o domovini, o bratih, ki 
so se onkraj sinjega morja 
borili za veliko in srečno 
bodočnost svojega naroda.«

Selitev v Carbonaro
Taborišče Carbonara, v 

predmestju Barija, so itali
janske vojaške oblasti zgra
dile spomladi 1943. Namenje
no je bilo vojnim ujetnikom. 
Takoj po dograditvi so vanj 
pripeljali tudi večjo skupino 
črnogorskih rodoljubov. Po 
kapitulaciji Italije je s sku
pinami italijanskih vojakov

Rast v medicini
Pogovor s svetovno znanim rentgenologom iz ZDA prof. 
dr. L. Abramsom — Sodelov anje z inštitutom v ftbstonu
Možnosti za zdravstveno in znanstveno raziskovalno delo, kakršne nudi nov slo
venski klinični center v Ljubljani ter strokovnjaki, ki delajo v njem, vedno bolj 
na široko odpirajo okno naše medicine v svet.. Izmenjava izkušenj, metod, pa hit
ro posredovanje novosti — to so elementi, ki obetajo učinkovitost dela, premago
vanje bolezni danes, če je bila še včeraj nepremagljiva. Tokrat je bil v gosteh kli
ničnega centra eden izmed največjih radiologov v svetu, prof. dr. Herbert L. 
Abrams.

Prof. dr. Abrams je šef ka
tedre za radiologijo na Har
vardski univerzi v Bostonu 
in predstojnik rentgenskega 
inštituta, prav tako v Bosto
nu. Njegova specialnost so 
raziskave in izpopolnjevanje 
diagnostike srca in ožilja, o 
čemer je publiciral zelo ve
liko znanstvenih del. Je med 
prvimi, ki je začel in razvijal 
kineangiografijo v dveh sme
reh in pri uvajanju te meto
de je sodeloval z najbolj slav
nimi kirurgi za operacije sr
ca in ožilja. 2e pred časom 
so naši rentgenologi naveza
li tesnejše stike z inštitucijo 
prof. dr. Abramsa in to Je 
pripeljalo tudi do sedanje
ga obiska, ki nam 'e drago
cen toliko bolj, ker bosta 
preselitev našega rentgenolo- 
škega inštituta v nove pro
store in nova oprema omo
gočili povezano raziskovalno 
delo glede nekaterih znan
stvenih tem.

Obisk smo izkoristili za 
kratek razgovor in prof. dr. 
Abramsa kot velikega stro
kovnjaka na področju rent
genske diagnostike vprašali, 
na katerem področju lahko v 
bližnji bodočnosti pričakuje
mo znatnejši razvoj in na
predek.

»Področje, na katerem s) 
obetamo odkriti še veliko ne
znank, Je nedvomno cardio- 
vaskulama rentgenoiogija, ko 
upamo, tako izpopolniti dia

gnostične metode in opremo, 
da bodo na velikih povečavah 
do podrobnosti razvidne vse 
najmanjše žilice v srcu. Med 
boleznimi civiliziranega sve
ta so koronama srčna obole
nja med najbolj številnimi In 
rentgenoiogija bo morala da
ti kirurgu, ki opravlja ve
like srčne operacije, tako po
polne in podrobne slike, da 
bo posegel v srce z najmanj
šim rizikom in z največjim 
upanjem na uspeh. Radiorent- 
genološke metode pa tudi edi 
ne lahko po operaciji poka
žejo, kako je poseg uspel, 
da bo preverjanje zdravstve
nega stanja bolnika napotilo 
za uspešno zdravljenje.« Tu 
je prof. dr. Abrams dejal, 
da so sedanji dosežki šele za
četek velikega razvoja, ki si ga 
obetamo v naslednjih letih.

V razgovoru smo nadalje 
želeli zvedeti, kakšne so mož
nosti za tesnejše sodelova
nje med obema inštitucijama, 
našim kliničnim centrom in 
inštitutom v Bostonu.

»Menim, da je tako sode
lovanje možno in da bo tudi 
zelo uspešno. Dr. Obrez Je že 
delal pri nas in sedaj, ko 
sem si ogledal novi inštitut, 
sem o možnostih sodelova
nja pri različnih raziskoval
nih nalogah še tembolj pre
pričan. Precej rentgenoloških 
inštitutov sem že videl po 
svetu in lahko rečem, da 
je ljubljanski eden najbolj

ših. Odlična je arhitektonska 
zasnova s prostorskimi izved
bami, preračunanimi na funk
cijo takega inštituta. Opre
ma je najbolj sodobna in jo 
bo moč izpopolnjevati, v ko
likor bo tehnika v svetu osvo
jila razvojne novosti, orga
nizacija dela pa vsekakor da
je možnost za hitro in učin
kovito delo.«

Vsekakor so ocene strokov
njaka, ki je imel možnost vi
deti različne inštitute, več 
kot spodbudne.

Svoj obisk v Ljubljani je 
gost izrabil poleg individual
nih razgovorov na inštitutu 
tudi za zanimivo predavanje 
s področja strokovne teme, 
na kateri je prof. dr. Abrams 
eksperimentalno delal in ki 
zadeva obravnavanje kolate- 
ralnih poti v človeškem or
ganizmu. To se pravi, kako 
ugotavljamo in kako mora 
kirurg pri operacijskem po
segu upoštevati nekakšna »ob
vozna« pota, ki jih naredi or
ganizem, če je v določenem 
organu zaradi bolezenskega 
stanja zaustavljeno ali ome
jeno redno oskrbovanje s 
krvjo. Denimo, če Je obole
nje na želodcu, je organizem 
sposoben ustvariti stranske 
poti za prekrvavitev, to pa 
mora kirurg upoštevati in se 
pri kirurgičnem posegu rav
nati po diagnostiki, ki mu 
jo je omogočil radiorentge- 
nogram. MARIJA NAMORS

stvom Pavleta Kreutzerja. 
Odkrili naj bi pripadnike po
sebnih delovnih bataljonov, 
ki jih zavezniki še niso od
peljani v Afriko, in pa Pri
morce in Istrane, ki so bili 
v redni italijanski vojski, jdh 
obvestili o zbiranju preko- 
morcev v Carbonari in dali 
navodila za pobeg. Pot s Si
cilije na celino ni bila lahka. 
Begunci so se morali pove
zovati z ribiči, ki so jih za
tem proti plačilu ponoči pre- 
peljevali na kalabrijsko obalo. 
Nekaj skupin je italijanska 
vojaška policija zajela na poti 
in so jih zaradi tega obsodili 
pfed vojaškimi sodišči na Si
ciliji.

Pobegi s Sicilije so trajali 
več mesecev. Največ begun
cev je pripadalo diviziji Sa- 
bauda, ki Je bila sredi no
vembra leta 1943 premeščena 
s Sardinije na Sicilijo. V di
viziji Je bilo mnogo primor
skih Slovencev in istrskih 
Hrvatov, ki so se prostovolj
no prijavili za boj proti 
Nemcem. Toda ko so na Si- 
čiliji zvedeli, da se prako- 
morci zbirajo v Carbonari in 
snujejo brigade, so odvrgli 
orožje in šli takoj na pot.

Na osvobojenem italijan
skem Jugu in otokih je bil 
beg nemogoč edinole s Sar
dinije. To je bil za osvo
bodilno gibanje prekomorcev 
hud udarec, zakaj na tem 
otoku je bilo ob kapitulaciji 
Italije okrog 12.000 primor
skih Slovencev in istrskih 
Hrvatov. Bilo je nekaj pri
merov, da so vojaške enote 
s Sardinije premestili na Si
cilijo in v Neapelj. Primorci 
in Istrani iz teh enot so se 
prebili k jugoslovanskim par. 
tizanom v Gravini. Nekateri 
redki posamezniki so se re
šili s Sardinije tako, da so 
skriti v zabojih na vojnih 
ladjah pripluli do celine. V 
velike tokove prekomorcev

UREJENO GREGORČIČEVO POKOPALIŠČE — Pred dnevi so vaščani Ladre, 
Smasti, Libušnje, Kamna, Vrana in Krna uredili skupno pokopališče pod vasjo 
Libušnje, kjer je pokopan pesnik Simon Gregorčič. Po večmesečnem delu vašča
nov je doslej zanemarjeno Gregorčičevo pokopališče med lepšimi na Tolminskem.

Foto: P. Potočnik

15. okt.: 
domači 
„hrošči“

Do konca leta 600 volk- 
svvagnov iz nove TAS 

v Vogošču
SARAJEVO, sept. (anj-ug)

— V desetih dneh se bo 
UNIS-u pridružil še en član
— nova tovarna avtomobilov 
Sarajevo (TAS). Poskusna 
proizvodnja popularnih »hro
ščev« se bo začela 15. okto 
bra, do konca leta pa naj bi 
dali trgu 600 teh vozil. To
varna avtomobilov v Vogošču 
bo spočetka naredila 40 avto
mobilov na dan, zaposlenih 
bo imela 1200 delavcev, nji
hova proizvodnja na dan bo 
vredna 650 milijonov dinar
jev. Za graditev te nove to
varne bosta UNIŠ in partner 
iz VVolfburga vložila okrog 
200 milijonov dinarjev. Leta 
1980, ko bo popolnoma zgra
jena, bo tovarna lahko na
redila 65.000 »volkswagnov« 
na leto.

Letos
slabša
kupčija

Na Tolminskem prodali 
občutno manj tekočih 

goriv kot lani
TOLMIN, septembra — V 

tolminski občini so letos do 
septembra prodali le 8,7 mi
lijona litrov tekočih goriv — 
bencina, plinskega in kuril
nega olja. To je za 1,3 mili 
Jona litrov manj kot v ena
kem obdobju lani. Tako se 
je bencinski pnspevek za ob
činski cestni sklad zmanjšal 
za 180.000 dinarjev.

To so ugotovili na današ
nji seji skupščine cestnega 
sklada. Lani so namreč do 
septembra prodali 10 milijo 
nov litrov tekočih goriv. Naj 
slabša prodaja je bila febru 
ar Ja, ko se Je zmanjšala pro 
daja goriv za 500.000 litrov 
in prejšnji mesec, ko je bila 
ta manjša za 490.000 litrov v 
primerjavi z lanskim avgu 
stom.

P. POTOČNIK

proti Jadranu so se spomladi 
leta 1944 vključili tudi tisti 
iz Afrike.

Prva ladja iz domovine
Premiki prekomorcev proti 

Jadranu so imeli en sam 
cilj: doseči domovino, da bd 
lahko prispevali svoj delež 
za njeno osvoboditev. Od
hodi v domovino pa bi ostali 
le pobožna želja, če ne bi 
bila vzporedno z gibanjem 
prekomorcev nastopila še dva 
dejavnika: pomoč domovine 
in pomoč zaveznikov.

In 3. oktobra 1943 ob 10. 
uri je zaplul v luko Bari par
nik Bakar, ladja partizanske 
jugoslovanske mornarice. To 
je bilo prvič, da so pripad
niki NOV Jugoslavije med 
narodnoosvobodilno vojno 
stopili na ozemlje zavezni
kov. Na ladji je bila skupina 
oficirjev NOV Jugoslavije, z 
dr. Sergijem Makiedom, ki 
so imeli povsem vojaške na
loge ... Toda za osvobojene 
Primorce in Istrane je ladja 
pomenila vrhovno oblast.

Pokazalo se Je, da je bila 
Makiedova misija zelo uspeš
na. Eden njegovih posebno 
velikih uspehov je bil v tem, 
da mu je pri zaveznikih (in 
seveda tudi Italijanih) uspelo 
legalizirati jugoslovansko za
stavo s peterokrako rdečo 
zvezdo.

Vrhovni štab NOV Jugosla
vije je zvedel za Makiedove 
uspehe in ga imenoval za 
načelnika delegacije NOV in 
PO Jugoslavije v Italiji. Ma- 
kiedo je potoval v Jajce k 
Titu in prejel kot načelnik 
delegacije še pismeno poobla- 
stilo. Tako je bila delegacija 
legalizirana in je lahko začela 
organizirano delati na drugi 
strani Jadrana in ustanavlja
ti prekomorske brigade.

SREČKO VILHAR 
ALBERT KLUN

KOPER — 23. septembra bo v Kopru osrednja proslava vseh partizanskih enot, 
venski obali.

imajo domicile ob slo- 
Foto: E. šelhaus

Hoteli 
z 900 
lezisci

Poreč: »Riviera« bo 
zgradila nekaj hotelskih 
objektov z 900 ležišči
Poreško podjetje »Riviera« 

se je odločilo za pomembne 
investicijske načrte z izgrad
njo objektov, v katerih bo 900 
ležišč. Skupna vrednost in
vesticije je 95 milijonov di
narjev, »Riviera« se pogaja o 
kreditu z zagrebško kreditno 
banko.

Cestni obeti
Nova Gorica: po programu bodo ob
novljeni najbolj kritični cestni odseki

NOVA GORICA, septembra. — Tu je bil v torek posvet 
predsednikov občinskih skupščin in predstavnikov ce
stne skupnosti iz Ajdovščine, Idrije, Nove Gorice in 
Tolmina. Na njem so analizirali predlog programa ob
nove republiških cest na severnem Primorskem v pri
hodnjih dveh letih.

V predlog programa so v 
glavnem vključeni najbolj 
kritični deli cestnih odsekov 
v vseh štirih občinah, vendar
le pa predvidena vlaganja ne 
bodo zadoščala za odpravo 
najbolj kritičnih prometnih 
ovir. Vipavska cesta bo do
bila 3 milijone 500 tisoč di
narjev. S tem denarjem bodo 
modernizirali nadaljna 2,5 km 
cestišča med Šempasom in 
Rožno dolino. Za cesto po 
soški dolini pa bo na razpo
lago skupaj 6 milijonov 300 
tisoč dinarjev. In sicer za 
odseke med Peršetom in No
vo Gorico ter v gornjem Po
sočju. Za nadaljevanje del na 
cesti po Baški grapi pa je 
predvidenih 4 milijone 700 ti
soč dinarjev. Okoli 4 milijone 
dinarjev je slednjič namenje 
nih za cesto Col—Most na So
či, ki jo bodo deloma asfalti-

Vse več 
študijskih 

oblik
Rektor dr. Janez Milčin
ski o prihodnjih nalogah 

ljubljanske univerze
LJUBLJANA, sept. (Tan

jug) — Nadaljnji razvoj, raz
širitev in poglabljanje do
polnilnih oblik študija, stal
nega izobraževanja in izobra
ževanja ob delu, povezava z 
organizacijami združenega de
la, postdiplomski študij, vse 
to so prednostne naloge ljub
ljanske univerze v prihod
nje, je izjavil akademik prof. 
dr. Janez Milčinski ob izvo
litvi za rektorja ljubljanske 
univerze.

Polno pozornost bomo po
svetili nadaljnjemu delu pri 
pripravi statuta, samouprav
nih sporazumov o združeva
nju v okviru fakultet in uni
verze ter drugih samouprav
nih aktov, da bomo tako čim- 
prej oživili novo ustavno za
snovo. V zvezi s tem Je rek
tor dr- Milčinski poudari) 
potrebo vse večje povezave 
univerze s prakso. V prihod
njem delu bo ljubljanska 
univerza tako kot doslej še 
ožje sodelovala z drugimi 
univerzami v državi t

rali, deloma pa makadamsko 
utrdili. Za ublažitev hudih 
prometnih ovir na cesti med 
Godovičem in Mostom na So
či pa bo na razpolago skoraj 
9 milijonov dinarjev.

Cestna skupnost je predvi
devala tudi 40 milijonov di
narjev za začetek graditve ta
ko imenovane goriške ceste, 
sestavnega dela avto ceste 
Šentilj—Nova Gorica.

Med predvidenimi posegi na 
manjše cestne odseke naj 
omenimo začetek moderniza
cije cestišča med Šempetrom 
in Mirnom z milijon in 500 
tisoč dinarji ter med Plavami 
in Šmartnim z 2 milijonoma 
900 tisoč dinarji. Milijon di
narjev bo na razpolago tudi 
za začetek del na cesti iz Ko
barida v Breginjski kot.

LOJZE KANTE

Turizem:
novi

rekordi
V mesecu avgustu so v 
SFRJ beležili 17 milijo

nov nočitev turistov
Letošnja turistična sezona 

je zares rekordna: v Jugo- 
slaivijd so zabeležili v mese
cu avgustu 17 milijonov no
čitev turistov, kar je za osem 
indeksnih točk več kot v is
tem obdobju leta 1972. Po po
datkih žveznega zavoda za 
statistiko je skorajda 9 mili
jonov nočitev tujih turistov, 
od tega 90 odstotkov v pri
morju.

V osmih mesecih leta 1973 
Je bilo skupaj 52 milijonov 
nočitev, kar je za 14 odstot
kov več kot v istem obdobju 
leta 1972, od tega je 26,5 mi 
iijonov nočitev tujih turistov 
kar je za 28 odstotkov več 
kot lani. V letošnji turistični 
sezoni je torej Jugoslavija 
zabeležila več rekordov.

BERITE
PRIMORSKI
DNEVNIK

Krvavec:
ugodne

napovedi
Gradnja nove žičnice 
lepo napreduje — 900 

potnikov na uro
CERKLJE, septembra 

— Ko se je letos spomladi 
ustavila stara sedežnica na 
Krvavec, ki je bila ena 
prvih žičnic pri nas, je bi- 
lo že slišati mnenja, da 
bo Krvavec prihodnjo zi
mo ostal prazen, ker bo 
pač odrezan od sveta. To
da vse kaže, da je bila 
bojazen odveč in da bo 
v novi zimski sezoni Kr
vavec še bolje obiskan kot 
v prejšnji.

V Kranju so namreč do
bro zastavili delo v kon
zorciju za izgradnjo re
kreacijskega in turistične
ga centra na Krvavcu, v 
katerega so se vključile 
številne delovne organiza
cije iz Kranja, Ljubljane 
in od drugod. Njihovo 
prizadevanje se pozna tu
di na terenu, kjer gredo 
h koncu dela pri graditvi 
nove žičnice. Pravijo, da 
bo nova žičnica stekla že 
do 29. novembra.

Za smučarje bo nova 
žičnica velika pridobitev, 
saj jim bo precej skraj
šala čakanje v vrsti na 
postaji. Stara jih je nam
reč na uro prepeljala le 
kakih 280, nova pa bo 
imela zmogljivost 900 pot
nikov na uro. Udobnejša 
bo tudi vožnja, saj ob 
hladnem vremenu potni
kom ne bo treba preze
bati na odprtih sedežih.

Tudi zgoraj na Krvavcu 
obetajo precej novosti. 
Gradijo kar 4 nove žič
nice — 3 vlečnice in se
dežnico. Za te pravijo, da 
bodo urejene do januarja. 
Z njimi bodo na Krvavcu 
odprli nova smučišča in 
seveda skrajšali repe na 
zgornjih žičnicah.

Za novo sezono pa pri
pravljajo tudi nove smu
čarske proge. Najdaljša 
med njimi bo potekala 
prav z vrha Krvavca do 
spodnje postaje žičnice. 
Speljana bo tako, da ji 
bodo kos tuai manj izur
jeni smučarji.

L. STRU2NIK

Snidenje 
slikarjev 
v goricah
Ljutomerčani pripravili 

prvo slikarsko kolonijo 
Anteja Trstenjaka

V idiličnih ljutomerskih go
ricah, na silovitem Jeruzale
mu, so se zbrali člani prve 
skupine prve slikarske ko
lonije Anteja Trstenjaka, pred 
štirimi leti umrlega ljutomer
skega rojaka in znanega sli
karja, ki je prav tu ustva
ril svoja najlepša dela.

Kulturno življenje v ljuto
merski občini je dobilo nov 
utrip že z ustanovitvijo li
kovne sekcije in še posebno 
z ureditvijo Trstenjakove ga
lerije, kjer bodo njegovim 
že zbranim delom kmalu pri
ložili še umetnine drugih zna
nih slovenskih slikarjev. Ker 
pa je galerija sedaj v zasilnih 
prostorih, so začeli graditi 
novo, ki bo veljala nad štiri 
milijone dinarjev.

To Je vsekakor spodbudno 
za udeležence letošnje in tu
di prihodnjih slikarskih kolo
nij Anteja Trstenjaka. Us
pešen začetek te zamisli, ki 
jo je oživila ljutomerska kul
turna skupnost, potrjuje do
ber odziv znanih slovenskih 
slikarjev. Tako bodo v prvi 
skupini (od 17. do 24. sep
tembra) ustvarjali na Jeru
zalemu slikarji Ivan Cobal. 
Tošo Primožič in Slavko Ko- 
res iz Maribora ter Gabrije
la Žugelj in Izidor Mole iz 
Ljubljane oziroma Brezovice.

V dragi skupini, ki bo ust
varjala na Jeruzalemu v dneh 
od 25. septembra do 10. ok
tobra, pa bodo prevladovali 
člani soboškega združenja 
»Likos«, med njimi prof. Vla
do Sagadin in Marija Zri- 
mova. Velja poudariti, da bo
do člani obeh skupin te sli
karske kolonije prispevali po 
eno svoje delo galeriji Ante 
Trstenjak, ki bo tako že le
tos obogatena z najmanj de
setimi novimi slikarskimi de
li, ustvarjenimi v tem oko
lju-

Ljutomerska kulturna skup
nost je pripravila na Jeruza
lemu tudi srečanje članov 
kolonije z domačimi likovni
ki, ki so tako navezali stike 
s priznanimi slovenskimi sli
karji.

B. BOROVIC

Letos
manj

pritožb
S seje komisije za 

vloge in pritožbe 
skupščine SRS

LJUBLJANA, 20. sept. — 
število občanov, ki so se 
obrnili na komisijo za vlo
ge in pritožbe, je bilo 
v letošnjih prvih osmih 
mesecih manjše, kot v 
istem obdobju lani. Tako 
je razbrati iz gradiva, ob
ravnavanega na današnji 
seji, iz katerega pa je moč 
povzeti tudi to, da je 
kljub temu poraslo števi
lo prošenj in pritožb v 
zvezi s stanovanjskimi in 
premoženj sko-pravnimi za
devami.

Poleg prošenj in pri
tožb, sprejetih v juliju in 
avgustu, pa so na današ
nji seji obravnavali tudi 
Osnutek zakona o stano
vanjskih razmerjih, infor
macijo komisije za vloge 
in pritožbe predsedstva 
SFRJ in drugo.

V zvezi z osnutkom za
kona o stanovanjskih raz
merjih so imeli člani ko
misije nekatere pripombe 
in predloge, ki so izhaja
li iz njihove prakse v de
lu komisije in ki so zade
vali člene v zvezi z last- 
ninsko-pravnimi razmerji, 
s pridobitvijo stanovanjske 
pravice, z oddajanjem sta
novanj, z vselitvijo v sta
novanje, s spreminjanjem 
stanovanjskih prostorov v 
druge namene, s sostano
valskimi razmerji in dru
gim.

Informacija komisije za 
vloge in pritožbe SFRJ je 
prikazala nekatere pro
bleme socialne zaščite, ki 
jih je ta komisija opazi
la pri svojem delu Kljub 
nenehnim naporom druž
be, da bi olajšala položaj 
socialno ogroženih, je opa
ziti — kot piše v infor- 
maciji — še vrsto nere
šenih vprašanj, katerih do
slednejše reševanje bi pri
spevalo k hitrejšemu in 
učinkovitejšemu uresniče
vanju političnih stališč re
solucije zvezne skupščine 
o socialni zaščiti in na
daljnjem razvoju družbe, 
noekonomskih odnosov v 
njej.

J02E OLAJ

Zlata mrzlica
Dušanka Ristič trdi, da je njen ded leta 1912 na zaje* 
čarski železniški postaji zakopal 300 kg zlatih palic
ZAJECAR, septembra. (Tanjug). Prebivalci Zaječarja, zlasti pa še delavci promet
ne sekcije se že dva dneva pogovarjajo samo o bajnem zakladu, ki je baje zako
pan v dolini železniške postaje v Zaječaru in ki obstoji iz »sto do tristo kilo
gramov zlata v palicah in iz nakita«.

Zgodba o zakopanem zakla
du se je razširila, ko je pred 
dvema dnevoma prispelo na 
naslov delavskega sveta pro 
metne sekcije v Zaječaru 
pismo Dušanke Ristič iz Niša 
rojene v Zaječaru. Rističeva 
je prepričana, da ji je ded 
leta 1912 zapustil bajen za
klad.

Predvčerajšnjim je Dušan
ka Ristič prišla v prometno 
sekcijo v Zaječaru, da bi se 
podrobneje dogovorila o po
gojih in o času za izkopava
nje zaklada ter z vsem sezna
nila zaječarske oblasti. Te
meljni organizaciji združene
ga dela prometne sekcije v 
Zaječaru je ponudila 40 od 
stotkov vrednosti zaklada,

10 odstotkov pa nogometne
mu klubu Železničar v Zaje
čaru. To se pravi, da bi sa
mo polovico obdržala sama. 
Rističeva trdi, da je zlato v 
železni blagajni in da ima 
prepis oporoke, s katero ji 
je ded zapustil ta zaklad 
Oporoki je priložen tudi zem 
ljevid, iz katerega je razvid 
no, kje je zaklad zakopan.

Ker je zgodba o 30o kg zla
ta zares nekoliko neverjetna 
so Rističevo v sekciji vpra 
šali, zakaj je toliko časa ča
kala. Rističeva je rekla, da 
je čakala zaradi tega, da bi 
umrli nekateri sorodniki, ta
ko da bi bila potem edina 
dedinja. Oporoke pa ni hote
la pokazati.

Zlata mrzlica je zajela tudi 
vse člane delavskega sveta 
prometne sekcije v Zaječaru. 
V torek so sklicali pose
ben sestanek, pretehtali Du- 
šankino prošnjo in se dogo
vorili, da bodo z njo sklenili 
pogodbo o razdelitvi zakla- 
dh. Ni pa še znano, kdaj se 
bo začelo izkopavanje in ko
mu bodo to nalogo zaupali.

Neuradno se je Izvedelo, 
da so za zdaj sklenili z izko
pavanji počakati, zato se oo 
zlata mrzlica še podaljšala. 
Zaječarska občinska skupšči- 
na pa je sporočila »lastni
kom« podzemeljskega zakla
da, da bo poskrbela za izkop, 
če bodo občini prepustili ves 
morebitni zaklad, piše »Poli
tika ekspres«.
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2. DEŽELNA TROFEJA MLADINSKIH IGER

danes v trstu
PRVA SREČANJA
V tržaški namiznoteniški ekipi tudi štirje slovenski tekmovalci

Z nogometom, bezbolom in soft- 
b°lom ter s telovadbo se bodo da
nes pričela prva srečanja za dru- 
8° deželno trofejo mladinskih iger. 
Tekmovanje prireja deželno odbor- 
n'štvo za šport in rekreacijo, nje- 
8°v glavni namen pa je širjenje 
športnega udejstvovanja med mla 
jl>no. Vsa srečanja prireja v sode 
“•vanju s CONI in s šolo. V prvem 
dnevu tekmovanj bodo udeleženci 
nastopali v Nabrežini in na Opči
nah ter v telovadnici v mestu.

Tekmovanja se bodo nadaljevala 
jutri v Pordenonu z atletiko, kole
sarstvom in namiznim tenisom. Tr 
*aške barve bodo tu branili tudi 
slovenski tekmovalci. Pri fantih 
bosta nastopala Sokolova mladinca 
Ivan Sanna in Valter Pertot, pri 
dekletih pa I-rasovki Anica Žigon 
'n Neva Rebula.

Dan«s v Zgoniku 
md dvema ognjema 
in odbojka

Danes popoldne bo na odbojkar 
skem igrišču v Zgoniku vse živo. 
Ob 16. uri bodo na sporedu kva
lifikacijske tekme v igri med dve 
Pia ognjema za dečke in deklice 
v okviru področnega tekmovanja 
IT SŠI. V kategoriji dečkov se je 
Prijavilo skupno 6 ekip, in sicer 
Po dve ekipi Kontovela in Krasa 
ler po ena Kraškega doma in Ves- 
Po. Pri deklicah pa so vpisane le 
štiri ekipe, ki pripadajo Vesni, Kra 
SU in dve Kontovelu. Organizator 
tekmovanja, ki je Kraški dom iz 
Hepna, poziva vse prijavljene eki
pe, naj se zberejo na igrišču ob 
točno napovedani uri. V prisotno
sti predstavnikov sodelujočih dru
štev bo žrebanje, zamudniki pa bo
do izločeni iz tekmovanja brez bor
be, kot predvideva pravilnik 13 
3ŠI. Vsako moštvo lahko šteje od 
” do 7 tekmovalcev, nastopajo pa 
tahko rojeni leta 1959 in mlajši. 
Organizator priporoča zato vsem 
tekmovalcem, naj prinesejo s seboj 
dokument, da bo lahko preveril 
letnico rojstva. Tekmovalci se mo- 
Pujo predstaviti na igrišču v šport- 
bi opremi.

Ob 19. uri bo na istem igrišču 
v Zgoniku kvalifikacijska mladin
ska odbojkarska tekma med prvo 
'b drugo postavo domačega Kra- 

Na zahodnokraškem področju 
le v kategoriji mladincev prijavil 
dve ekipi le Kras, zato bo prvo me
sto na tem področju in pravica do 
bastopa v finalnem delu SŠI do 
biena Krasovih odbojkarjev.

Razpored tekem:
Danes v Zgoniku: ob 16. uri tek 

•be v igri med dvema ognjema za 
dečke in deklice; ob 19. uri: Kras 
A — Kras B (odbojka mladinci).

B. S.

nogomet . v
13. SŠI V GORICI

Visoka zmaga Juventin«
Juventina — Mladost 4:0

JUVENTINA: Plesničar, Corva, 
Tomažič, Paulin, Tabaj E., Nanut, 
Tavčar, Marvin, Tabaj M., Culot, 
Makuc, Faganel.

MLADOST: Boscarol, Jarc, Li
ljan, Gergolet M., Ferfolja, Deve
tak M., Pahor, Cotič, Gergolet N., 
Dužman, Frandolič, Peric, Mian.

STRELCI: v 16. min. Miloš Ta
baj, v 52. min. Tavčar, v 58. min. 
Makuc, v 72. min. Nanut.

SODNIK: Prinčič Jožko iz Sovo
denj.

Štandrežci so v treh tekmah pri
dobili šest točk in praktično vodi
jo na lestvici goriškega dela nogo
metnega turnirja 13. SŠI. Kdo bo 
zmagovalec tega turnirja, bomo ve
deli v nedeljo, ko bo odigrana zad
aja tekma med Juventino in Sovod 
bjami.

Doberdobci so, kakor že v prvem 
srečanju z Juventino, tudi tokrat 
takoj v začektu napadli. Pokazali 
so že nekaj več povezave med po
sameznimi sektorji, toda vedno je 
Preveč osebnih akcij, kar moštvu 
škoduje pri celotni igri. Zlasti se 
J0 pozna pri Pahorju, ki je sposo
ben igralec, toda še premalo u

igran.
Juventina postopoma prehaja v 

prvenstveno formo, vendar igral
cem še manjka razgibanosti in 
vzdržljivosti. Lani v tem času je 
imela celotna ekipa nekaj več at
letske priprave in je bila v boljši 
formi.

Na četrtkovem srečanju smo vi
deli 4 gole Juventine. Vsi so bili 
lepi, zlasti, ker so nastali po skup
nih akcijah. Mladi Tavčar je do
segel svoj prvi zadetek v prvi eki
pi Juventine.

Tekma med Juventino in Sovod- 
njami bo v nedeljo ob 11.30 na 
štandreškem igrišču.

D. R.

DVIGANJE UTEŽI

Zaključen troboj v Portorožu

Portisch 
in Polugajevski 
na turnirju 
kandidatov

V Portorožu se je nocoj končal 
šahovski troboj Portiščh - Geller - 
Polugajevski. Igralci so se med se 
boj pomerili štirikrat, končni vrst
ni red pa je: 1. Portisch, 2. Polu
gajevski in 3. Geller.

Na turnir kandidatov sta se to
rej uvrstila Portisch in Polugajev
ski. Pridružila se bosta Spaskemu 
Korčnoju, Petrosjanu in Meckingu, 
zmagovalec tega turnirja pa bo iz
zivalec svetovnega prvaka B. Fi
scherja.

V današnji zadnji partiji troboja 
v Portorožu je bila za Gellerja še 
iskrica nade. V primeru, da bi 
Portisch premagal Polugajevskega, 
bi se na turnir kandidatov uvrstil 
Geller. Vendar do tega preseneče
nja ni prišlo, čeprav je Portisch 
igral zelo borbeno in kot pravi 
športnik sploh ni mislil na velemoj
strski remi. Polugajevski pa je z 
mirno igro zavrnil vse nevarnost: 
in tako poenostavil pozicijo, da sta 
se igralca v 19. potezi sporazume
la za remi.

L. O.

HAVANA, 21. - Sovjet Vasilij 
Riženkov je osvojil naslov prvaka 
v lahki kategoriji na svetovnem 
prvenstvu v dviganju uteži v Ha 
vani. V dveh poskusih je dvignil 
356 kg.

KOŠARKA NA 13. SŠI - TRŽAŠKO PODROČJE

V prvem dnevu tekmovanj 
zmagi Bora A in Adrie

Boris Fabjan najboljši strelec obeh tekem 
Adria ostaja favorit za zmago v tej skupini

V četrtek se je pričel na stadionu 
«1. maj» košarkarski članski tur
nir v okviru 13. SŠI na tržaško - 
brežanskem področju. V prvem dne
vu so odigrali dve tekmi. V prvi 
sta se srečali prva ekipa Bora in 
moštvo slovenskih skavtov, v dru
gi pa lonjerska Adria in druga Bo
rova ekipa, ki jo sestavljajo iz
ključno odbojkarji.

Bor A — Skavti 83:53: (43:25)
BOR A: Zavadlal 8, Ambrožič 17, 

Fabjan 27, Vatovec 16, Kalc 5, 
Pertot 6, Štokelj 4.

SKAVTI: Švara 6, Oblak 12, Ku
ret 15, Nadlišek, Paniziuti 14, Sie- 
ga 4, Svetina 2, Žerjal, Gombač in 
Tence.

SODNIK: Lakovič.
PROSTI METI: Bor A 7:18 in 

Skavti 1:6.

KOŠARKA 2. ZVEZNA LIGA

Nepričakovan poraz Koprčanov 
Danes trije primorski derbiji

Visok poraz Salonita v Novem mestu - Zmaga Krasa proti Postojni
Košarkarji so v tem tednu odi

grali kar dve prvenstveni koli. Re 
dno kolo je bilo na sporedu v so
boto, že v sredo pa so košarkarji 
igrali tekme 15. kola.

Za presenečenje so v 14. kolu 
poskrbeli košarkarji Plamena iz 
Krope, ki so nepričakovano, toda 
zasluženo in prepričljivo zadali Ko
prčanom prvi letošnji prvenstveni 
poraz. Kot vse kaže, so Koprčani 
nekoliko popustili, ker so bili pre 
pričani, da jim naslov prvaka in 
napredovanje v višjo ligo ne more 
uiti.

Po daljšem «suhem» obdobju so 
košarkarji Salonita spet prišli do 
točk, po izdatni zmagi nad Cerkni
co. Podoben uspeh je zabeležil tu
di Grosist nad letos slabo Savo iz 
Kranja.

Po, porazu Kopra v 14. kolu so 
bili vsi prepričani,' da je Grosistu 
spet dana priložnost za osvojitev 
prvega mesta. Koper bo namreč že 
danes gost Tolmina, kjer lahko do
živi poraz. Grosist pa ne bb mogel 
izkoristiti enkratne priložnosti, ker 
je v sredo doma nepričakovano 
zgubil s Tolminci. Prvi polčas te 
zanimive in razburljive tekme je 
pripadel gostom z rezultatom 35:23. 
V drugem polčasu so se domačini 
zelo potrudili. Nadigrali so goste, 
vendar so bili na koncu za dve 
točki prekratki ter so morali pora 
ženi zapustiti igrišče..

Salonit je s presenetljivo viso
kim rezultatom premagal v Kranju 
Savo, medtem ko je Koper v tem 
kolu odpravil Idrijo.

* * *

Danes so na sporedu trije pri
morski obračuni, v katerih bodo 
sodelovala prav vsa primorska mo 
štva.

Osrednji derbi bo v Tolminu, ka
mor prihaja vodeči Koper, še pred 
štirimi dnevi bi ta tekma imela 
odločilen pomen. Po nepričakova
nem porazu Grosista pa bo šlo le 
za prestiž. Drugi obračun bo v 
Desklah, kjer bosta prekrižala kop 
ja večna krajevna tekmeca Salonit 
in Grosist. Spomladi je zmagal Gro 
sist kar z 29 koši razlike in tega 
ne morejo preboleti v taboru Sa
lonita.

V tretjem derbiju pa se bodo v 
Idriji domačini pomerili s Koba- 
ridčani. V tem srečanju so veliki 
favoriti gostitelji, čeprav so prese
nečenja vedno mogoča in so v tej 
ligi že nekaj vsakdanjega.

* * *

V ostalih slovenskih ligah so pri
morska moštva ponovno imela slab 
dan. V 1. A ligi je Lesonit v že dob
ljeni bitki za obstanek v ligi do

živel v Novem mestu v tekmi z 
Novoteksom visok poraz. Lesonit 
je to pot nastopil brez Potočnika. 
Izkazal pa se je Kožman s 24 za
detki.

Ajdovski Fructal je sprejel v go
ste tretjeuvrščeni kranjski Triglav, 
ki pa je bil za domačine pretrd 
oreh. Najboljši domači strelec je 
bil tokrat Jurišič z 20 koši pred 
Ostercem, ki jih je dosegel 16.

V 1. B ligi sta se primorska 
predstavnika pomerila med seboj 
v Sežani. Domači Kras je poskrbel 
za presenečenje z lepo in preprič
ljivo zmago nad Postojnčani, ki so, 
kot kažejo zadnji rezultati, zašli v 
krizo. Za domačine je bil s 24 koši 
najuspešnejši Kozljan, pri Postojni 
pa je bil ponovno najboljši strelec 
Paternost.

E. Hvalica

TURNIR V MINIBASKETU

Borovci v finalu
Z dvema zmagama proti ekipa

ma Brega si je Bor priboril vstop 
v finale na turnirju v minibasketu 
na 13. SŠI za mestni okraj.

Bor — Breg B 37:30
BOR: Ražem, Škrlj 14, Polšak, 

Merku, 3, Kravos, Pegan 8, Cej, 
Schillani 6, Canciani 2, Mesesnel, 
Dougan, Mazzucca, Husu, Lokar 2.

BREG B: Žerjal F. 16, Korošec 
10, Čok 4, Žerjal P. Pečar, Kacin, 
Lovriha, Iusigna L., Kozina, Mar- 
tinelli, Slavec, Vodopivec, Tedesco 
in Hrvatič.

SODNIK: Vatovec.
PROSTI METI: Bor 1:2, Breg 

B 4:4.
Tekma med najmlajšimi je bila 

gotovo najlepša. Borovci so bili si-
iiiiiiiiiiimiiiiiiiiiitiimiiiiiiiiiiiiiiiniiiiitiimiiiiiiii

cer boljši, Brežani pa so se jim 
dobro upirali in srečanje je iz mi
nute v minuto postajalo bolj ize
načeno. V ključnih trenutkih pa je 
prevladala večja izkušenost Bora.

Breg A 49:14
BOR: Ražem, Škerlj, Polšak,

Merku 2, Kravos, Pegan 8, Cej, 
Schillani 0, Canciani 4, Mesesnel 
3, Dougan 12, Mazzucca 12, Husu 
2 Lokar

BREG A: Meneghetti, Slavec 10, 
Gnacomini, Čok, Strain, Ferluga, 
Prašel-j, De Bernardi, Guštin, Seco- 
li 2, Barut, Zahar, Scrogcaro, Pav
letič 2.

SODNIK: • Vatovec.
PROSTI METI: Bor 1:6, Breg 

A 0:2.
Prva ekipa Brega je igrala nepo

vezano Jn tako so borovci brez te
žav osvojilT visoko in čisto zmago!

b. i.

Pet osebnih napak: Nadlišek.
Bor A je z Borisom Fabjanom 

s precejšnjo lahkoto premagal po
žrtvovalne skavte, ki se niso mogli, 
kljub dobri igri Paniziutija in Obla
ka, upirati bolj izkušenim atletom 
Bora.

Adria — Bor B 62:27 (27:7)
ADRIA: Klobas 12, Koren 6, Ruz- 

zier, Francia 11, Kapič 12, Rudes 
4, Ražem, Sirk 7, Barazutti, V. 
Hrvatič, S. Hrvatič 10.

BOR B: Nadlišek, Plesničar, Neu
bauer 2, Drasič 14, Kufersin, Vi
tez 1, Košuta 4, Vodopivec 4, Moše. 

SODNIK: Lakovič.
PROSTI METI: Adria 6:16, Bor 

B 7:14.
Favorit turnirja Adria se je mo

ral vseeno potruditi, da je strl od
por odbojkarjev, ki so bili pred
vsem pri lovljenju odbitih žog bolj
ši od Lonjercev. Bolj izkušeni ko
šarkarji , Adrie pa so predvsem z 
agresivno obrambo in s hitrimi pro
tinapadi razbili obrambo borovcev. 
Med posamezniki so se izkazali Sto
jan Hrvatič, Kapič, Sirk in Drasič. 

Lestvica:
Adria 1 1 0 62:27 2
Bor A 1 1 0 83:53 2
Skavti 1 0 1 53:83 0
Bor B 1 0 1 27:62 0
Lestvica najboljših strelcev: 
Fabjan (Bor A) 27, Ambrožič (Bor 

A) 17, Vatovec (Bor A) 16, Kuret 
(Skavti) 15, Paniziuti (Skavti) in 
Drasič (Bor B) 14 itd.

« • «
Sinoči so na košarkarskem tur

nirju v okviru 13. SŠI na stadionu 
«1. maj» dosegli naslednja izida: 

Adria - Skavti 76:24 (42:20) 
Bor A - Bor B 58:38 (31:20) 

b. 1.

1. — prvi ;
drugi 

Z. — prvi 
drugi

3. — prvi
drugi

4. — prvi
drugi

5. — prvi

drugi

2 X 
X 2 
2 2
1 X 
1

X
2 

X
2 2 
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• ■ '• • . ‘ 1 v ■ **70Vf '-iimiMiimiifiiimiiitiiniiiiimiimmiiiiiiuukiiiiiiiiimmmiNuiiiiiiiiiriiimviiiiMiiiiiiiuiiuiiifiiiiiimiim
V ■ * H' * ’ r ' ‘ r ■ ■ V J • '■ !>"' / -V ’ vi , .

KOLESARSTVO JUTRI V TRSTU

Tudi lonjerski kolesarji 
na prvenstvu Treh Benečij
Prisotni bodo vsi najboljši predstavniki iz naše deže
le in iz Veneta - Start v Barkovljah, cilj pri Lovcu

Brindisi - Atalanta X 1 
Cagliari - LR Viccnza 1 X
Catania - Sampdoria 2
Catanzaro - Torino 1X2
Fiorentina - Perugia 1
Foggia - Spal 1 X
Genoa - Avellino 1
Inter - Parma 1
Juventus - Arezzo 1
Reggiana - Bologna 2
Reggina - Ternana X 
Varese - Roma 1X2
Verona - Palermo 1 X

Jutri bo v Trstu kolesarsko pr
venstvo treh Benečij za veterane. 
Dirko prireja tržaški kolesarski klub 
«Cottur», odvijala pa se bo od Bar- 
kovelj mimo Sesljana in Devina do 
Jamelj, Devetakov, Doberdoba, kjer 
bodo kolesarji obrnili zopet proti 
Sesljanu in po Trbiški cesti proti 
Opčinam nato mimo Obeliska do 
Faccanonija, po Bazoviški cesti do 
Ključa in preko Katinare do cilja, 
ki bo po 87 kilometrih dirke pri 
Lovcu. Nastopili bodo vsi najboljši 
kolesarji iz Furlanije - Julijske kra
jine in iz Veneta, ki se bodo po
tegovali za prestižni naslov prvaka.

Nastopili bodo tudi lonjerski ko
lesarji Adrie, ki bodo skušali v eni 
izmed zadnjih letošnjih dirk še iz
popolniti svoj seznam dobrih uvrsti
tev in zmag. Tu mislimo predvsem 
na Macarola, ki je bil letos povsod 
v ospredju in je tudi proga pri
merna zanj. V primeru skupinske
ga prihoda do Opčin ima precej

možnosti tudi Maver, ki bo imel 
na razpolago za svojo dobro uvrsti
tev vzpon od Faccanonija do Klju
ča, na prva mesta pa lahko upa 
tudi Bonano. Vendar pa bo odlo
čala o njegovi uvrstitvi predvsem 
ekipna taktika, kajti največkrat je 
bil žrtvovan v začetnem delu tek
movanja, da bi tako pripravil svo
jim klubskim tovarišem pot do zma
ge. Na Vižintina pa se lahko ra
čuna predvsem v primeru splošnega 
sprinta, saj je neustavljiv, pred
vsem zaradi svojega bliskovitega 
finiša nekaj metrov pred belo črto, 
ko ga je zelo težko ujeti.

Vendar je kaj malo verjetno, da 
bi se na prvo mesto uvrstili trža
ški kolesarji pred predstavniki iz 
Furlanije, kjer sta še vedno največ- 
ja favorita Tedesco in Battistutta, 
ki se hoče maščevati za poraz na 
deželnem prvenstvu, ko ga je pre
magal Tržačan Marino Santoni.

Radi

OBVESTILO
ŠZ BOR — Odbojkarska sekcija 

obvešča, da se bodo začeli treningi 
za začetnice in začetnike. Prijave 
na sedežu društva: za začetnice
vsako sredo od 13. do 15. ure, za 
začetnike pa vsak petek od 19. do 
21. ure. Vabljeni predvsem letniki 
1959 in mlajši.

Košarkarska ekipa lonjerske Adrie, ki nastopa v tržaški izločilni skupini 
na 13. SŠI. Lonjerci bodo v odločilni tekmi za vstop v finale Igrali pro
ti Boru A v torek ob 21. uri, medtem ko sta praktično že izločena Bor 

B in moštvo skavtov, ki se bosta pomerila ob 19.30

II. DEŽELNI TURNIR 
MLADINSKIH IGER

Avtonomna dežela Furlanija-Julijska krajina
Odsek za športno in rekreacijsko dejavnost

22. - 23* septembra 1973
"Mri n

Trst, 22.-23. septembra
NOGOMET
Občinsko športno igrišče v Nabrežini
sobota (izločilne tekme): ob 16. uri
sobota (izločilne tekme): ob 17. uri
nedelja: zaključna tekma za 3. in 4. mesto: ob 15. uri
nedelja: zaključna tekma za 1. in 2. mesto: ob 16. uri

BEZBOL IN SOFBOL
Igrišče na Opčinah 
sobota: ob 14.30
nedelja: ob 9.30

TELOVADBA
Telovadnica Societa ginnastica triestina — Ul. Ginnastica 47 
sobota: ob 15.30

Pordenon, 23. septembra
LAHKA ATLETIKA
Sacile: Občinsko športno igrišče, Ul. dello Stadio 
Ob 9.30

KOLESARSTVO
Aviano: Viale par Costa 
Ob 10. uri

NAMIZNI TENIS
Pordenon: Občinska telovadnica, Viale Trieste 
Ob 10. uri

SPECTATOR:

MAFIJA
VČERAJ in DANES

Bilo je ob 23. uri 6. septembra 1958. Neki pristaš pokoj
nega Navarra je izstopil iz hiše, ko Je nekdo iz zasede udaril 
Po njem z rafalom in padel je smrtno zadet. Ven so prišli 

nekateri drugi stanovalci in prijatelji, pa so ranjenca od
nesli v hišo, kjer je izdihnil.

Ta smrt je povzročala maščevanje. Prišlo je do vsestran
skega puškarjenja po mestu. Dve bandi sta se’ preganjali po 
Ulicah in trgih. Nekaj ljudi Je umrlo.

Ta nočni »^vestern« je v sicilijanskem mestecu na hribu 
končal prevlado mafijske bande Navarra ta pomenil dokončno 
zmago mladega Luciana Liggia, ilegalnega fantoma.

Namestnik javnega tožilca Luigi Fid je bil zadolžen, naj 
Preišče omenjeni slučaj. To je bil tipičen primer mafijskega 
molka. Nihče ni hotel govoriti niti o mrtvih niti o ranjenih. 
Mrtve so pokopali, ranjene pa zdravili doma. Niti besedice o 
kakšnem streljanju! Tega nihče ni slišal, vsi so spali v svojih 
Posteljah kot pošteni državljani. Samo neka ženska je nekaj 
Zamomljala, da je nekaj slišala, toda mislila je, da so bili 
^ otroci, ki so se igrali s pokalicami...

Mesec dni kasneje so podrli pred lastnimi vrati še Car- 
hiela Lo Busa, enega izmed glavnih Navarrovih adjutantov. 
Tudi to je opravil Liggio.

Sledil je proces pristopanja: Liggio je milostljivo sprejel 
v svojo bando vse tiste, ki so se bili odrekli pokojnemu dok
torju. Malo je preostalo tistih, ki so bili še naklonjeni lastni 
smrti iz zasede.

Luciano Liggio je bdi obtožen cele vrste umorov, ki so 
bili tudi pred umorom doktorja Navarra ta doktorja Russa, 
pa tudi kasneje. Umori so bili tudi tisto noč v Corleonu. Tri 
leta kasneje, 18. februarja 1961 je dal ubiti Vtocenza Corti- 
rniglio, a 1. 1962 Paola Rimo. Toda, kdo bi lahko vse naštel! 
In kaj veljajo tudi vse te formalne obtožbe, če bi tudi prišlo 
do sojenja, bi ne bilo prič. Celo družina ubitega bi si ne 
upala bremeniti kakega Luciana. Sicer pa — kako ga sploh 
ujeti?

Luoiano Je bil namreč že dolgo latitante, kar pomeni v 
ilegali. To je seveda na Siciliji zelo relativen pojem. Medtem 
ko Je bil Liggio zdrav ta se je lahko fizično tudi gibal, se je 
tudi gibal. Vsi so ga videvali tako v Corleonu kot v Palermu, 
toda nihče ni stekel na policijo ta rekel: «Glejte, tam, v ti
stem lokalu, v tistem stanovanju, v onem avtomobilu je člo
vek, ki ga iščete!« Liggio je opravljal svoje posle, še vedno je 
obstajala njegova družba za ukradeno živino ta ilegalno me
so. Toda polagoma se je s svojimi interesi čedalje bolj pre
meščal iz mesteca v veliko mesto, v Palermo. Postal je sila 
v Palermu, bil je to tudi tista dolga leta, ko je ležal parali
ziran ta skrit v nekem sanatoriju ali pa pri svoji ljubici v 
Corleonu.

Njegovi posli so bili raznovrstni. Imel je večino delnic 
v neki družbi, ki je odpirala bare po mestih ta mestecih vzhod
ne Sicilije, daleč od Palerma ta Corleona V teh lokalih so 
mu bili glavni vir dobička avtomatski gramofoni (juke-box) 
in podobno. Imel je 220 takšnih avtomatov, vsak pa mu je 
prinašal 7500 lir dnevno. Ustanovil je tudi svojo avtoprevoz- 
niško družbo z avtobusi in tovornjaki. Ce bi emigriral v Ame

riko, bi se uvrstil v gang Franka CosteJla, Vita Genoveseja 
ali Luckyja Luciana. To je bil tip velikega talenta. Izšel je 
iz vaške mafije ta banditizma, odlično se je znašel na asfal
tu, kot da bi bil tam rojen. Kmalu je zavohal, da prevladuje 
veliko mesto, da je agrarna jnafija stvar preteklosti.

Palermo je mesto v polnem razvoju po vojni. Prebival
stvo je narastlo od 300.000 na 600.000 v nekaj letih. Pristanišče 
dela, razvijata se izvoz in uvoz na veliko, gradbeništvo je pro- 
speritetoa panoga, v Palermu pa je tudi pokrajinska vlada, 
ki daje koncesije za javna dela, dovoljenja za različne go
spodarske posle, saj tudi investira.

Prav v Palermu, kjer je prej imel doktor Navarra svoje 
prijatelje na vseh položajih, si bo pridobil'svoje prijatelje na 
vseh položajih tudi Luciano Liggio. Toda dokler ga je prej, 
kot tudi Navarro, zanimal samo plasman ilegalno zaklane ži
vine, je zdaj zajel mnogo širše.

Tu je našel močne sodelavce. To sta bratranca Greco, pa 
Vtacenzo Rimi ta Cesare Manzella, ki tvorijo z Liggiom ma
fijski četverokotnik, v katerem naglo postane Liggio najpo
membnejši. Bil je pomemben tudi takrat, ko se ni mogel za
res voziti niti z avtomobilom več in ko je za vedno legel v 
posteljo. Dirigiral je svoje posle iz svojega brloga, neznanega 
policiji.

Ko so 14. maja 1964 odkrili Luciana Liggia v njegovem 
skrivališču sredi rodnega Corleona, je italijanski tisk pouda
ril, da je bil član mafije v ilegali, to je, da sta ga italijanska 
policija in karabinjerji zaman iskali polnih 16 let! Ko so 
ga, končno, vendar prijeli, so rekonstruirali njegovo skriva
nje ta bolezen.,

Dalj časa Je bil v sanatoriju «Ospdzio Marino« v Acqua- 
santa pod imenom Gaspara Gentineja iz mesta Parttaico. Tu 
ga je zdravil zdravnik, specialist za ginekologijo Gaetano La 
Mantia, seveda njegov prijatelj, član mafije, ki so ga zdaj

tudi prijeli. Nočni čuvaj v tem sanatoriju Je bil Giuseppe 
Laurioella, član mafije, ki vodi organizacijo mafije v kraju, 
mafija pa je zahtevala od uprave sanatorija, da ga namesti 
zato, da bi bil Liggio varnejši, žena Lauricelle, Nunziattaa, 
klasična sicilijanska lepotica ta zelo privlačna ženska je naj
pogosteje delala družbo Liggiu, mu nosila sladkarije in cvetje, 
pa časnike ta revije, ki jih je željno pregledoval ta Izrezoval 
za svoj arhiv vse, kar je zadevalo njega ta mafijo. Zdaj je 
tudi Nunziattaa v zaporu.

V sanatoriju je delala bolničarka Camilla Plala, ki je 
dvomila v tega še posebej negovanega pacienta, dokler ji 
končno lepega dne ni šinilo v glavo, da Je to strašni Luciano 
Liggio, toda ni si upala nikomur zaupati tega svojega od
kritja. Niso je aretirali, vendar bo nastopila na procesu proti 
Liggiu kot pomembna priča.

Policija je konično prejela anonimno prijavo, da je Lucia 
no Liggio v nekem sanatoriju, toda rečeno Je bilo, da Je to 
sanatorij za ortopedijo «Enrico Albanese«. Informacija ni bila 
točna, policija je štiri ure preiskovala omenjeni sanatorij in 
ni našla ničesar. Liggio je takoj zvedel, da ga iščejo v sana
toriju. v bližini, pa Je začutil nevarnost ta takoj so ga morali 
odnesti iz njegovega skrivališča. Mafija ga je morala skriti 
na drugo mesto.,

Tam so ga tudi našli po dolgem iskanju in novi anraiimni 
prijavi. Bil je na takšnem kraju, da policija zares nd mogla 
nič sumiti.

Ponoči 14. maja je policijski komisar v Corleonu, doktor 
Angelo Mangano v spremstvu svojih ljudi vstopil v to stano
vanje z naperjenim revolverjem. To je bilo stanovanje sester 
Leoluchtae ta Mariagrazie Sorisi. Sestri sta bili presenečeni.

Luciano Liggio Je ležal v postelji, tistega dne ga je snov« 
obhajala vročica, poleg postelje so bile na stolu bergle ta or
topedski oklep za zgornji del telesa.

(Nadaljevanje «ledij



Uredništvo, uprava, oglasni oddelek,
TRST, Ul. Montacchi 6 PP 559 — Tol. 79 38 08 79 46 38 79 58 23 76 14 70 
Podružnica
GORICA, Ul. 24 Maggio 1 — Tol. 83 3 82 
Naročnina
Mesečno 1.350 lir — vnaprej: polletna 7.500 lir, celoletna 13.500 lir. 
Letna naročnina za inozemstvo 19.500 lir, za naročnike brezplačno revija »Dan* 
V SFRJ posamezna številka 1.— dinar, za zasebnike mesečno 18.— 
letno 180.— din za organizacije in podjetja mesečno 22.— letno 220.— din 
Poštni tekoči račun za Italijo Založništvo tržaškega tiska, Trst 11-5374

PRIMORSKI DNEVNIK
Stran 8 22. septembra 1973

Za SFRJ Tekoči račun pri Narodni banki v Ljubljani 50101-603-45369
«ADIT» • DZS, Ljubljana, Gradišče 10/11 nad. telefon 22 207

Oglasi Za vsak mm v višini enega stolpca: trgovski 200, finančno *
upravni 300, legalni 400, osmrtnice in sožalja 200 lir. «Mali oglasi* 
80 lir beseda. Oglasi za tržaško in goriško pokrajino se naročajo pri 
oglasnem oddelku ali upravi. Iz vseh drugih pokrajin Italije pri S.P. •

Glavni urednik Stanislav Renko
Odgovorni urednik Gorazd Vesel Izdaja in tiska ZTT • Trst

KONSERVATIVNI KROGI PROTI POGLABLJANJU KOSPODARSKIH STIKOV S SZ

SOVJETSKI OPOREČNIKI PRETVEZA 
ZA BOJ PROTI POLITIKI POMIRITVE
Prepletanje gospodarskih koristi z ideološkimi posegi 
Kissingerjeve stvarne ocene in ameriška politična stvarnost
WASHINGTON, 21. - Odnosi med 

ZDA in Sovjetsko zvezo so se v zad
njih dneh nekoliko poslabšali. To po
slabšanje pa ne gre pripisati politič 
ni volji predsednika Nixona, oziro
ma njegovega zunanjega ministra Kis- 
singerja, temveč le akutni protisovjet
ski in protikomunistični propagandi in 
dejavnosti nekaterih ameriških krogov 
v zvezi s sovjetskimi dogodki, ki za
devajo znane oporečnike kot Saha
rova, Solženicina, Galiča in druge.

Kje je meja med najrazličnejšimi 
ideološkimi političnimi in razredni
mi težnjami in dejanskimi gospodar
skimi interesi ZDA je težko ugoto
viti. Gotovo je le to, da so dolo
čene gospodarske in družbene sile v 
ZDA izkoristile primere Saharova, 
Solženicina in drugih za to, da zah
tevajo zavrnitev vseh carinskih olaj
šav za Sovjetsko zvezo, če bi ta ne 
jamčila, da bo spoštovala pravice iz
ražanja, izseljevanja iz SZ itd.

Popolnoma razumljivo je, da v tej 
kampanji prednjačijo židovski krogi, 
ki podpirajo, kot je znano, izselje
vanje Judov iz SZ v Izrael (šte
vilni Židje pa so se že skušali vrniti 
nazaj v Sovjetsko zvezo potem ko so 
spoznali življenjske pogoje v Izraelu). 
Tu pa se postavlja vprašanje: v ko
likšni meri je ta odnos židovskih in 
drugih skupnosti do Sovjetske zveze 
le dokaz nekega ideološkega stališča 
|n v kolikšni pa je morda posledi
ca drugih gospodarskih računov.

Prav gotovo je, da je ameriška ve- 
Rka industrija in skupaj z njo tudi 
trgovina zainteresirana za čim večji 
■zvoj trgovinskih odnosov s SZ. Med 
■govorniki razširitev trgovinskih stikov 
■ deželami sovjetskega bloka (da ne 
govorimo o Kitajski) so vplivni ame
riški poslovni ljudje, kot je na pri
mer Nixonov osebni prijatelj Donald 
Kendall, ki je med drugim tudi pred
sednik znane Pepsi Corporation. Ta 
Je sklenila, kot smo že poročali, do
bičkonosno pogodbo s sovjetskimi part
nerji za razprodajo svojega proizvoda 
ter za uvoz sovjetske vodke. Zago
vornik te usmeritve je tudi novi a- 
meriški zunanji minister Kissinger, ki 
je zasnoval vso svojo dejavnost na 
spremenitev odnosov s SZ 'ter sploh 
x vsem socialističnim svetom. Pri tem 
mu ne gre za politiko na visoki 
ideološki ravni, temveč le za reševa
nje konkretnih gospodarskih vprašanj. 
Prav v zadnjih dneh je Kissinger pi
sal: «ZD Amerike se zavzeto boju
jejo za osnovne človeške pravice, 
za svobodo gibanja in osebno svobo
do. Na drugi strani pa je vprašanje 
obrambe človečanskih pravic zelo ob
čutljiv problem v pravosodju držav s 
katerimi imajo ZDA svoje diplomat
ske stike. ZDA — je dejal Kissinger 
— ne smejo odobravati politike zati
ranja svobode, ne smejo pa tudi spre
meniti notranjo politiko drugih dežel 
v direktni objektiv ameriške zunanje 
politike.*

Kissingerjeva izjava je dovolj jas
na: vlada ZDA se bo sicer zavze
mala za uveljavljanje človečanskih 
pravic v meščanskem smislu, toda 
predvsem bo vodila svojo določeno 
gospodarsko politiko. Pri tem morajo 
Amerikanci upoštevati tudi dejstvo, da 
bodo v kratkem priznali novo čilsko 
vlado, ki je z nasiljem strmoglavila 
ustavno vlado umorjenega predsednika 
Allendeja.

V ZDA so seveda ljudje, ki zlahka 
pozabijo na to, kar se je zgodilo v 
Čilu, toda so tako pripravljeni, da 
podprejo vsakršno akcijo proti «komu- 
nistom*. »socialistom* itd. Ti krogi, ki 
go povezani s sionističnimi organiza
cijami ter tudi z velikimi ameriški
mi sindikati (ki v glavnem zagovar
jajo ameriško protekcionistično poli
tiko), skušajo zavreti razne pobude 
na parlamentarni ravni za razvoj tr
govine med zahodom in vzhodom ter 
g tem tudi za popuščanje napetosti 
med obema blokoma. Med takimi po
budami je na primer spreminjevalni 
predlog poslancev Jacksona. Millsa in 
Vanica, ki so menili, da bi bilo mo
goče priznati SZ določene carinske 
preferenčne ugodnosti, samo če bi do
volila Judom in drugim državljanom, 
da se svobodno izselijo iz države. 
Prav v okvir teh dejavnosti spada 
kampanja v korist Saharova, Solzem- 
cina in drugih sovjetskih oporečnikov 
Nixonu in Kissingerju vse to seveda 
ne prija, toda v ZDA obstajajo v 
konservativnih in reakcionarnih kro
gih še tako pomembne sile, da jim 
celo administracija ni vsakikrat kos.

Kriza britanske 
avtomobilske industrije

LONDON, 21. — Britanska avto
mobilska industrija je v krizi. U- 
pravi tovarn Ford in Crysler sta 
napovedali vrsto odpustitev. Za
grozili sta tudi, da bosta ukinili 
proizvodnjo, če bodo delavci še 
vztrajali v stavkovnem gibanju.

Britanska avtomobilska industn- 
ia ie že dalj časa v krizi. V pr- 
vih šestih mesecih letošnjega leta 
ie proizvodnja znatno padla (o- 
krog 300 tisoč vozil manj) m to 
v trenutku, ko je na evropskem 
tržišču veliko povpraševanje po 
angleških vozilih. Med vzroki kri
ze izvedenci navajajo stalno iz- 
siljevanje ameriških avtomobilskih 
družb. Ker je proizvodnja podruž 
nic na kontinentu večja in proiz
vodni stroški manjši, Ford in Cry- 
sler že nekaj let grozita, da bosta 
zaprli svoje tovarne v Veliki Bri
taniji. K temu je treba še dodati

protiinflacijske ukrepe britanske 
vlade, ki je zamrznila cene in 
mezde.

V Portorožu zaključen 
simpozij o založništvu

KOPER, 21. — V Portorožu sta 
se danes končala dva pomembna 
simpozija. Na trodnevnem posveto
vanju jugoslovanskih, zahodnonem- 
ških, italijanskih in švicarskih za
ložnikov so izmenjali izkušnje s 
področja založniške dejavnosti ter 
skušali najti predvsem odgovor na 
vprašanje, kako bi knjiga hitreje 
prišla v roke bralcev. Ena izmed 
takih poti bi vsekakor morala biti 
marketing in o tem je bilo tudi 
največ govora tako v referatih 
kot v razpravi.

Drugega simpozija z naslovom 
»Sodobne metode pri prevozu in 
distribuciji blaga* pa so se ude
ležili predstavniki Jugoslavije, 
Švedske, Švice, Italije, obeh Netrt- 
čij in Madžarske. Glede prevozov 
blaga Sq menili, da je prevoz po 
železnicah bolj utemeljena naložba 
kot pa po cestah. Nadalje so go
vorili o sodobnih metodah uskla- 
diščenja blaga ter poudarili velik 
napredek, ki ga je prinesel pojav 
kontejnerjev pri prevozu blaga od 
proizvajalca do kupca.

L. O.

PARIZ, 21. — Bilten »Atene, 
svobodni tisk* je danes objavil 
vest, da je grški predsednik Pa- 
padopulos prisilil vsemogočnega 
poveljnika vojaške policije, polkov
nika Ioannidisa k odstopu.

DRZEN ROP NA AVTOCESTI SONCA

Banditi ugrabili šoferja 
in mu odpeljali tovornjak

Nesrečneža so pustili zvezanega ob 
cesti nedaleč od kraja ugrabitve

PIACENZA, 21. — Nenavaden rop , lici Piacenze, a doslej zaman. To-__l l i   _• o .1-  : _ i_ „ :i i:_ 1,^4na avtocesti sonca pri Somagli: 
štirje oboroženi in zakrinkani ban
diti so ugrabili šoferja Nataleja Li 
Volsija in mu odpeljali tovornjak, 
na katerem je bilo za dvajset mi
lijonov lir blaga.

Li Volsi se je za nekaj minut u- 
stavil na postajališču pri Somagli, 
da bi se razhodil. Nepričakovano 
so se mu približali štirje banditi, 
ki so ga z orožjem v roki prisilili, 
da je stopil v njihov avto, medtem 
ko je eden od zlikovcev sedel za 
volan tovornjaka s prikolico in ga 
odpeljal.

Ostali trije so odpeljali šoferja 
na osamljen kraj, kakih deset kilo
metrov daleč od postajališča in ga 
pustili zvezanega ob cesti. Li Volsi 
se je razvezal šele po nekaj urah 
napora in prijavil rop karabinjer
jem. Orožniki so začeli preiskavo 
in so postavili cestne bloke v oko-
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VČERAJ JE BIL« SLOVESNO ODPRTJE

V Ajdovščini galerija s stalno zbirko 
likovnih del slikarja Vena Pilona

Galerijo odprl predsednik slovenske akademije znanosti in umetnosti Josip Vidmar
Točno tri leta po slikarjevi smrti 

so v Ajdovščini odprli galerijo s 
stalno zbirko likovnih del Vena 
Pilona. Slikar, ki se je nekaj let 
pred smrtjo vrnil za stalno iz 
Pariza v rojstno mesto, je nam
reč daroval Ajdovščini bogato zbir
ko svojih del. Občinska skupščina 
se je dogovorila z lastniki sli
karjeve domačije za njeno preu
reditev v prostore, ki bodo odslej 
na razpolago za najrazličnejše kul
turne prireditve. Predsednik občin
ske skupščine Martin Greif — Rudi 
je v svojem nagovoru pfltidaPll; da 
galerija ne bi smela ostati mrtev 
prostor, temveč bi morala postati 
mesto za ustvarjalne pobude.

Veno Pilon živi med Ajdovci kot 
poseben človeški lik. Umetniško 
nagnenje je pokazal že v goriški 
slovenski gimnaziji. Nato je študiral 
na Dunaju, v Pragi in v Firen
cah. Vihar prve svetovne vojne 
ga je potegnil v vojne jarKe. Bil 
je nekaj časa ujetnik v Rusiji. Ob 
različnih umetniških tokovih, ki so 
pred vojno in po njej preplavljali 
Evropo, je našel svojo pot v sreč
nem združevanju in umetniški sin
tezi več slogov. Tako so nastajale 
najprej impresionistično ubarvane 
krajine z motivi iz goriške okolice 
ter iz Vipavske doline. Mnoge med 
njimi sodijo med klasična dela slo
venske likovne zakladnice. Potem 
se je posvetil portretu in tudi v 
tej zvrsti dosegel visoko umetniško 
raven.

Intenzivnost umetniškega izpove
dovanja se je stopnjevala do leta 
1925. Naslednje leto je namreč od
šel za nekaj časa v Pariz, od 
koder se je sicer vrnil domov. Po
tem je spet zapustil Ajdovščino ter 
se po letu 1930 za stalno naselil 
v mestu od Seni. Tam je začela 
njegova izpovednost pešati. Posvetil 
se je drugim umetniškim zvrstem, 
a prejšnje ravni ni več dosegel.

V ajdovski galeriji, ki jo je odprl 
predsednik slovenske akademije 
znanosti in umetnosti ter častni 
občan Ajdovščine Josip Vidmar, so 
razstavljena najznačilnejša Pilono
va dela: od njegovih uspelih pejsa- 
žev in portretov pa do risb z ru
ske fronte in iz Pariza. Predstav
ljen je kot zrel umetnik in kot 
bohem. Nakazano je tudi njegovo 
ustvarjanje na področju umetniške 
fotografije in v literaturi, kjer je 
njegovo najpomembnejše delo knjiga 
spominov »Na robu*.

Ajdovska galerija še ni dokon

čana. Zaenkrat so uredili le j Jarčič, sta nam povedala, da je 
pritličje, nameravajo pa urediti in j shranjenih v posebnih skrinjah še 
opremiti tudi prvo nadstropje. Ta- veliko Pilonovih del, ki bodo zahte- 
ko bo skupaj na razpolago pro
stora za kulturne prireditve dobrih
600 kvadratnih metrov. V pritličju 
bodo prirejali razstave in druge 
prireditve, Pilonova dela pa bodo 
razstavljena v prvem nadstropju. 
Slikarjev prijatelj, pisatelj dr. Da
nilo Lokar ter oskrbnik Pilonove 
umetniške zapuščine slikar Danilo
uiiiiiiiimmiiiuiiiiiiiiiiiiiifiimiitiiiitiiiiiiiiiMiiiiin

CURITIBA (Brazilija), 21. - Naj
manj 50 ljudli je umrlo v državi 
Parana na meji z Argentino, ko 
se je prevrnil trajekt, ki je peljal 
čez reko Iguazu, avtobus, dva av
tomobila in dva tovornjaka.

* * #

PARIZ, 21. — Japonski velepo
slanik v Parizu Nakajama in se- 
vemovietnamski odpravnik poslov 
v tem mestu Vo Van Sung sta pod
pisala dokument, s katerim drža
vi navezujeta diplomatske odnose. 

* * *
MOSKVA, 21. — Sovjetski opo

rečnik Andrej Saharov je pozval 
čilsko vlado, naj skrbi za varnost 
velikega čilskega pesnika Pabla 
Nerude. • » »

WASHIN GTON, 21. - Po poro
čanju radiotelevizijske postaja CBS 
kaže, da je ameriški predsednik 
Nixon že izbral namestnika za pod
predsednika Agnewa, v primeru
da bi ta odstopil.

• # *

WASHINGTON, 21. — Vse kaže, 
da bo o sporu med javnim tožil
cem Arehibaldom Coxom in ame
riškim predsednikom Nixonom mo
rate odločati vrhovno sodišče. Na 
poziv prizivnega sodišča, ki mora 
odločati o tožilčevi zahtevi, naj 
mu predsednik izroči magnetofon
ske posnetke svojih pogovorov s 
funkcionarji Bele hiše, sta Cox in 
Nixon skušala poravnati spor iz
ven sodne dvorane. Po štirih se
stankih pa sta ostala vsak pri 
svojem.

vala natančnejše preučevanje ter 
bodo kasneje tudi razstavljena. Sli
karjev sin Dominik, ki je prišel 
na odprtje galerije iz Pariza, pa 
je obljubil, da bo poslal v Ajdov
ščino nekatera zanimiva dela, ki 
so ostala v Parizu.

vornjak s prikolico je izginil kot 
kafra.

Več za topove 
kakor za šolo

ŽENEVA, 21. — Na svetu iz leta 
v leto trošijo več sredstev za o- 
boroževanje kot pa za šolo. To 
razberemo iz poročila organizacije 
Združenih narodov in sicer iz po-

Concorde
(Nadaljevanje s 4. strani)

radi njegovega strahotnega «ban- 
ga». In tudi to zasluži kako be
sedo več.

Nihče ne dvomi o tem, da le
tate onesnažuje zrak. Za letala, 
kakršno je «concorde», so izraču
nali, da »požre* med poletom od 
Pariza do New Yorka 70 ton 
(poudarjamo ton) zraka. To pa 
so velikanske količine, ki s ča
som in ob mnogih poletih prive
dejo tudi do nevarnih motenj v 
atmosferi. In tudi kar zadeva nje
gov strahotni «bang», je treba 
priznati, da ima zelo hude posle
dice, saj so že zdavnaj ugoto
vili, da ta «bang» pri nekoliko 
nižjem poletu razkrije streho, po
lomi vejevje in drobi okensko 
steklo, pa tudi biologi so ugoto
vili, da zaradi njega postanejo 
krave jalove, da kokoši ne nese
jo itd. Torej glede tega ni kaj 
reči. Raztegov je dovolj in pre
več, da bi tovrstna letala tudi 
prepovedali. Toda če tako ško
duje prenaglo civilno letalo, ne 
more koristiti podobno vojaško 
letate. In vendar se vojaškim le
talom tudi z večjo brzino ne pre
povedujejo poleti. Seveda bi mo
gel kdo reči, da je to pravica 
ameriških oblasti, ki lahko neko
mu dovolijo ali prepovejo polet 
nad lastno deželo. To je res, ne 
bo pa logična ta prepoved v tre
nutku, če vemo, da so v ZDA že 
pripravili načrte za še večje in 
bolj naglo ameriško potniško le
talo, ki bi moralo biti nared leta 
1985, torej čez 12 let. To letate 
bi morate imeti celo trikratno 
zvočno brzino. Ker Ameriki sred
stev za to ne bo zmanjkalo, bo 
morala družba, ki je izdelala le
tate »concordes, pohiteti, da čim- 
prej »plasira* zadostno število 
svojih letal, kajti časa ima raz
meroma malo, le 10 let.

PLAČILO
Na tem svetu so stvari že 

od nekdaj urejene lako, da 
redkokdaj dobi človek primer
no plačilo za svoj trud. Neka
terim — redkim — se priza
devnost obrestuje, drugi — ve 
čina — pa dobijo za svoje delo 
kaj borno plačilo. Zgodi pa 
se tudi, da mora marsikdaj 
človek drago plačati za poseg 
v korist sočloveku.

Tako je bilo tudi v Metzu. 
Neki moški se je iz neznanih 
razlogov obesil v svojem sta
novanju. Na srečo je 10-letni sin 
pravočasno opazil njegovo po
četje in je prerezal vrv pre
den se je oče zadušil. Prisebni 
deček je nato poklical na po
moč gasilce in zdravnika.

Zdravnikova spretnost je kaj 
kmalu priklicala samomorilca 
k življenju. Ko je moški odprl 
oči in je videl, da leži na po
stelji med živimi in se ne peče 
v enem izmed krogov Danteje
vega pekla, se ga je lotila sveta 
jeza. Zagrabil je puško in za
čel streljati proti reševalcem. 
Še sreča, da ni zadel nikogar. 
Posegli so orožniki, ki so ga 
aretirali in odvedli v zapor.

NEVEDNI GOLJUF
Nevednost je privedla v za

por znanega goljufa Pietra 
Ampelicchia iz Vica del Gar- 
gano pri Foggii. Moški, iz
redno spreten v ponarejevati^ 
podpisov in vnovčenju nekritih 
čekov, se je preoblekel v du
hovnika, da bi utekel orožni
kom, čeprav m bit kaj prida 
poučen o duhovniškem poklicu.

Kaj čudni maši so bili priča 
verniki, ki so se zbrali včeraj 
zgodaj zjutraj v neki cerkvi v 
Feltrah. Marsikdo si je razlagal 
obotavljanje duhovnika z dej
stvom, da je bil mašnik še 
golobradec. Nekdo pa je podvo
mil o fantovi dobri veri in opo
zoril orožnike. Ti so že na prvi 
pogled spoznali v mašniku go
ljufa in ga odvedli v zapor 
kljub posvečeni obleki.

ročila, ki ga je njena strokovm 
sekcija UNESCO zbrala in obja
vila za leto 1970. V tem letu so 
udarja v poročilu UNESCO, toč- 
potrošili za oboroževanje in v vo
jaške namene nasploh 197 mi
lijard dolarjev, za šolstvo pa 161 
milijard, to se pravi za 36 mi
lijard dolarjev manj. Tu je tre
ba dodati še, da v tem računu 
niso všteti stroški za vojsko in 
šolstvo LR Kitajske, Severnega 
Vietnama in Severne Koreje, ki 
teh podatkov Združenim narodom 
niso posredovale.

V poročilu, ki ga je UNESCO 
predložil letni konferenci medna
rodnega biroja za šolske proble
me, je rečeno, da znašajo voja
ški stroški 6,4 odst. svetovnega 
bruto nacionalnega dohodka, stro
ški za šolstvo pa 5,1, to se pra
vi za obilen odstotek manj. Ti 
poprečni odstotki, kakor se po
udarja v poročilu UNESCA, toč
no ustrezajo odstotnemu deležu vo
jaških stroškov oziroma stroškov 
za šolstvo v bruto nacionalnem 
dohodku ZDA, Sovjetske zveze in 
evropskih dežel, v manj razvitem 
svetu je odnos še slabši.

TRŽAŠKI DNEVNIK
VČERAJ ŠTIRI UVODNA POROČILA
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Kuvait bo izročil palestinskim odpornikom teroriste 
ki so napadli veleposlaništvo Saudove Arabije v Parizu

KUVAIT, 21. — Kuvaitska vlada 
bo jutri izročila organizaciji za 
osvoboditev Palestine pet arabskih 
gverilcev, ki so napadli veleposla
ništvo Saudove Arabije v Parizu. 
Kot smo poročali so gverilci ugra
bili nekaj talcev, ki so jih nekaj 
dni pozneje osvobodili v Kuvaitu. 
Zadevni sporazum so predstavniki 
palestinske organizacije in kuvait- 
ski notranii minister podpisali pred 
nedavnim, vsaj sodeč po izjavi 
predstavnika palestinske organiza 
cije v Kuvaitu Alija Yasijia.

»Predstavniki organizacije za o- 
svoboditev Palestine — je poudaril 
Yasin — bodo jutri prevzeli gve
rilce in jih odvedli v neko drugo 
arabsko državo. Doslej mi povelj
stvo še ni sporočilo kam.* Na vpra
šanje če bo palestinska organiza
cija sodila gverilcem, je Yasin od
govoril, da bo o tem odločalo vrhov
no poveljstvo.

Napad na veleposlaništvo Saudo

ve Arabije so obsodili vsi arabski 
voditelji. Zlasti oster je bil Yasir 
Arafet, predsednik organizacije za 
osvoboditev Palestine, ki je zahte- 
val strogo kazen za gverilce. 

Egiptovska tiskovna agencija MEN 
> medtem sporočila, da se bo 

predsednik Sadat jutri sestal s so
vjetskim veleposlanikom v Kairu 
Vinogradovom. Vest je presenetila 
politične komentatorje, saj so se še 
včeraj širile govorice, da je v te
ku tajni sestanek na vrhu med 
Sadatom in Brežnjevom. Tudi ni 
v običaju, da tisk napove že dan 
prej tovrsten sestanek. Agencija 
MEN tudi ni povedala, katerih 
vprašanj se bosta lotila Sadat in 
Vinogradov. Omenila je le, da so 
se za srečanje dogovorili že pred 
časom. " -

Vinogradov se je včeraj sestal 
s posebnim Sadatovim svetovalcem 
Uafezom Ismaitom in s tajnikom 
centralnega komiteja arabske i

cialisfične unije 
mom.

Hafezom Ghane-

Vsi arabski krogi komentirajo s 
precejšnjim zadovoljstvom uspeh, ki 
ga je libijski predsednik Gedafi 
dosegel s pritiskom na petrolejske 
družbe. Po posredovanju družb 
Mobil Oil in Standard Oil of Cali- 
fornia se je tudi Texaco zavzela 
za pravičnejšo politiko ZDA do 
arabskih držav.

Predsednik in generalni direk
tor družbe Texaco Maurice Gran- 
ville je zahteval, naj washington- 
ska vlada spremeni svoj odnos do 
krize na Bližnjem vzhodu spričo 
energetske krize v ZDA. Poudaril 
je, da je Saudova Arabija že več
krat zahtevala od Washingtona naj 
spremeni svojo politiko na Bližnjem 
vzhodu. »Ko nas tako stari in zve
sti prijatelji opozarjajo — je dejal 
Granville — da naša politika ni 
pravična, bi bilo umestno, da dobro

Na kongresu ženskega gibanja KD 
govorita danes Fanfani in Rumor

Predsednik IRI prof. Petrilli je obravnaval pove
zavo gospodarskega razvoja s svobodo v Italiji

Na vsedržavnem kongresu žen
skega gibanja Krščanske demokra
cije je imel včeraj uvodno poroči
lo predsednik IRI prof. Petrilli na 
temo o povezavi svobode in gospo
darskega razvoja v Italiji. Prof. 
Petrilli je dejal, da je v Italiji pri
šlo do časovne zamude pri proce- 

neodvisnosti in procesu indu- 
strijskega napredka, zaradi česar 
,e prišlo tudi do težav pri spajanju 
različnih slojev in do družbe, ki 

še vedno temeljila predvsem na 
dohodku iz kmetijstva.

Industrijski razvoj je zaradi tega 
zajel samo nekatere otočke, prišlo 
je do zaostrovanja ozemeljskih raz
lik, kar vse je podedovala nova 
demokracija po padcu fašizma, ki 
se je trudila, da vključi Italijo v 
proces evropskega gospodarskega 
razvoja. Tako je prišlo do burne
ga industrijskega napredka, isto
časno pa dobršen del države ni na 
predeval in v bistvu niso rešili 
vprašanja gospodarskega neravno
vesja. Celotni gospodarski razvoj je 
nato Petrilli povezal z zaostrova
njem socialnih napetosti in ustvar
janjem političnih težav, do kate
rih je prišlo v zadnjem razdobju. 
Rešitev vidi v razvoju sedanje te
ritorialne različnosti Italije in v 
zavesti, da ureditev okolja ter re
ševanje kolektivnih potreb ni luk
suz, temveč osnova za bodoči raz
voj demokracije v Italiji. Gospo
darski razvoj in splošni napredek 
.e pogojen s socialnim mirom, ki 
pa temelji na sodelovanju držav
ljanov pri upravljanju, pri ustvar- 
,anju pogojev za soupravo in torej 
-■ dinamični demokraciji.

Sandra Codazzi, članica general
nega sveta CISL, je nato obravna
vala temo zaposlitve in človeških 
odnosov na delu in to v družbi, 
kjer je treba preprečiti, da se z 
zahtevami po materialnem napred 
ku kršijo načela svobode in pra
vičnosti. Codazzi je podčrtala pra
vico žena do dela, kot je zapisa
no v ustavi, kar v praksi še vedno 
ni izvedeno.

Prof. Adrigo je govoril o social
nih uslugah in o tesni povezavi 
reševanja socialnih vprašanj s 
splošnim razvojem družbe, kar je 
obravnaval z vidika nove deželne 
ureditve. Zadnji je govoril pred
sednik združenja italijanskih kato
liških učiteljev posl. Buzzi, ki je 
obravnaval temo »Kulturni razvoj 
in svoboda*.

Danes bosta na kongresu govori 
la najvidnejša predstavnika vse
državnega vodstva KD in to dopol
dne generalni tajnik Fanfani, po
poldne pa predsednik vlade Ru
mor. Fanfani se bo v naši deželi 
zadržal tudi poDoldne in v nede
ljo. Sestal se bo tudi s predstav
niki pokrajinskih odborov in dežel
nega vodstva KD.

Kongres se bo zaključil v nede
ljo z volitvami novega vodstva vse
državnega ženskega gibanja KD.

MNENJE TRGOVINSKE ZBORNICE

Okrepitev letalskih 
zvez z Jugoslavijo

Izvršni odbor tržašike trgovinske 
zbornice je v četrtek obravnaval 
številna vprašanja, ki so povezana 
z razvojem tržaškega gospodarstva. 
Predsednik dr. Caidassi je naj
prej poročal o razgovorih, ki jih je 
imel z ministrom za trgovinsko 
mornarico Pieracrinijem nato pa 
je govoril o sestanku s predsedni
kom deželnega odbora Comellijem.

Predsednik Caidassi se je s čla
ni izvršnega odbora zbornice se
stal z novim prefektom Di Loren
zem, s katerim so razpravljali o

zamrznjenju cen.
Trgovinska zbornica se. sedaj po

gaja z letalsko družbo Pan Adria 
in s hrvaškimi ter deželnimi gos
podarskimi krogi o okrepitvi le
talske proge Trst — Zagreb in 
ustvarjanju povezav z drugimi ju
goslovanskimi središči. Govorili so 
o možnosti podaljšanja letalske 
zveze do Beograda oziroma usta
novitve letalske proge Trst — Beo
grad.

Predsednik zbornice je končno 
poročal o sestanku s predsednikom 
pokrajine in županom, s katerimi 
so govorili o hitrih cestnih pove
zavah in o programu, da se po
veže Trst z italijanskim teir slo
venskim omrežjem hitrih avtomo
bilskih cest.
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Z VČERAJŠNJE SEJE PREDSEDSTVA

SPZ obsoja novi izpad na Koroškem 
in poziva k antifašistični budnost
Na seji so razpravljali o reorganizaciji prosvetne dejavnosti v 
luči bližnjega občnega zbora - Obsodba vojaškega prevrata v Čilu

V prostorih v Ul. Geppa se je I pustno, da v isti publikaciji upo- 
včeraj dopoldne spet sestalo pred-1 rahljajo za slovensko ljudsko kul- 

■ — ■ ■ turo pri nas oznako «ljudska tradi-
narečjih slovenskega izvo-

sedstvo Slovenske prosvetne zveze 
v Trstu in Gorici. Na dnevnem re
du včerajšnje seje, ki ji je pred
sedoval Klavdij Palčič, je bilo naj
prej vprašanje bodočega načrto
vanja prosvetne dejavnosti v luči 
bližnjega občnega zbora zveze. 
Splošna ocena uspešnosti kulturno 
prosvetne dejavnosti na Tržaškem 
in Goriškem ni najbolj zadovoljiva. 
Veliko je raznovrstnih ovir in težav 
tako organizacijskega kot upravnega 
značaja, ki jih bo treba z novimi 
posegi prebroditi, da bo prosveta 
pri nas lahko res izpolnjevala v 
celoti vlogo, ki ji pritiče. Bodoče 
vodstvo se bo moralo s še 
večjo vnemo in prizadevnostjo lo
titi reševanja kadrovske politike, 
moralo se bo stvameje povezati 
z drugimi dejavniki našega druž
benega življenja, skratka — soočati 
se bo moralo s številnimi vprašanji.

Na včerajšnji seji je predsedstvo 
razpravljalo tudi o nekaterih dru
gih vprašanjih, ki so v zadnjih 
dneh vzbudili med našim prebival
stvom veliko ogorčenje. V privi vrsti 
je predsedstvo Slovenske prosvetne 
zveze ostro obsodilo hudo diskrimi
nacijo slovenske narodnostne skup
nosti v Italiji, do katere je prišlo 
pri sestavljanju deželne publikaciie 
»Ricreazione e cultura popolare* in 
v kateri je odpadlo tako veliko šte
vilo slovenskih pevskih zborov in 
godb, tako na Tržaškem kot na Go
riškem. Takšno ravnanje deželnih 
oblasti je nedopustno, kot je nedo-
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SESTANEK NAČELNIKOV SKUPIN NA TRŽAŠKEM ŽUPANSTVU

Več vprašanj na dnevnem redu 
zasedanja občinskega sveta

Med drugim bodo razpravlj*ali o petletnem načrtu in o ustanovitvi 
pokrajinskega konzorcija za prevoze -1,5 milijarde lir za javna dela

cija v
ra*, kar je za slovensko narodnost
no skupnost žaljivo.

Z velikim ogorčenjem je predsed
stvo sprejelo tudi vest o hudem iz
padu neonacističnih elementov na 
Koroškem ter sprejelo resolucijo, 
v kateri ogorčeno obsoja stopnje
vanje nestrpnosti na Koroškem, 
stopnjevanje, katerega zadnji člen 
v verigi je razstrelitev spomenika 
na Robežu pri Apačah, ki spo
minja'HA prvi spopad na Koroškem 
med slovenskimi partizani in naci
stičnimi krvniki. Avstrijske oblasti, 
ki stalno zatrjujejo, da so za mirno 
šožitjfe med narodi ter za pravič
no rešitev slovenskega narodnostne
ga vprašanja na Koroškem, so za 
ta ponovni zločin odgovorne pred 
svetom.

Na koncu je predsedstvo SPZ ob
sodilo še zločinski fašistični pre
vrat v Čilu, ki je nasilno prekinil 
demokratični razvoj države in pahnil 
čilsko ljudstvo v krvavo državljan
sko vojno. Obenem je izrazilo naj
globljo solidarnost z odločnim od
porom čilskih demokratov in anti; 
fašistov za svobodo, demokratični 
razvoj in družbeni napredek ter 
sožalje za umorjenega predsednika 
Allendeja in številne druge žrtve 
krvave represije reakcionarne vo
jaške junte. Na koncu poziva vsa 
slovenska društva na Tržaškem in 
Goriškem ter vso demokratično 
javnost, da okrepi protifašistično 
budnost tudi pri nas.

pretehtamo vso zadevo in po potrebi 
spremenimo smernice naše politike.*

Med najbolj vnetimi zagovorniki 
takega pritiska na ZDA in na ev
ropske države, je bivši generalni 
tajnik organizacije držav proizva
jalk petroleja (OPEP) ■ Nadim Pa- 
chaci., Po njegovem mnenju imajo 
Arabci v rokah zelo učinkovito o- 
rožje (petrolej in denar) in ga 
bodo s pridom uporabili.

Pachaci je prepričan, da bo stra
tegija arabskih držav sledeča: ob
držale bodo proizvodnjo na sedanji 
ravni, saj krije njihove finančne 
potrebe zlasti v sedanji fazi nara
ščanja cen. Bivši tajnik organiza
cije OPEP je nato namignil tudi 
na tajno orožje Arabcev, ki bi se 
ga poslužili, če bi zahodne države 
še tako vztrajno podpirale Izrael: 
z ogromnimi dohodki, ki jim jih 
zagotavlja petrolej, lahko sprožijo 
v katerem koli trenutku svetovno 
finančno krizo.

Kmalu se bo začelo jesensko za
sedanje tržaškega občinskega sve
ta. Tako so sklenili na včerajšnjem 
sestanku predsednikov svetovalskih 
skupin, ki mu je predsedoval župan 
Spaccini.

Prva seja bo v torek, 2. oktobra, 
naslednji seji pa 9. in 12. okto
bra. Na dnevnem redu so vpraša
nja svetovalcev, odobritev sklepov 
občinskega odbora in vrsta skle
pov glede nekaterih imenovanj, ce
lodnevnega šolskega pouka in na
jema posojil.

Župan Spaccini je tudi poročal o 
najvažnejših vprašanjih, o katerih 
bo razpravljal občinski svet v bliž
nji bodočnosti. Gre za petletni na
črt, za občinski proračun, za pro
račun podjetja ACEGAT,, ustanovi
tev pokrajinskega .konzorcija za pre
voze, sporazum z delavskimi za
drugami za zaposlitev bivših usluž
bencev trošarinskega urada in za 
delovanje konzorcija za socialno me
dicino.

Tržaški občinski odbor je na svoji 
včerajšnji seji sprejel približno 80 
sklepov. Uvodoma je župan Spac
cini poročal o srečanju z ministrom 
za trgovinsko mornarico Pieracci 
nijem in je obsodil zadnje dogodke 
v Čilu. Tej obsodbi so se pridružili 
vsi prisotni občinski odborniki.

Na predlog odbornika za knjigo
vodstvo Del Tutta je odbor odobril 
najem posojil pri Tržaški hranilnici 
za skupno poldrugo milijardo lir. 
Milijardo in 345 milijonov bodo po
rabili za primarno urbanizacijo na 
področju Magdalene; z zneskom 143 
milijonov pa bodo dokončali drugi 
odsek del na bezbolskem igrišču pri 
Proseku.

Na predlog odborhika Verze so 
nato odobrili dela za javno razsvet
ljavo na prvefcn odseku Ul. Car-

naro, kar bo stalo 16 milijonov lir. 
Občinski odbor je nato na predlog 
odbornika Dolharja določil znižanje 
pridržka na pokojninah za upoko
jence, ki so v bolnišnici za starostne 
bolezni, od 80 na 60 odstotkov.

Jutri nagrajevanje 
tržaških krvodajalcev

V nedeljo bo združenje krvodajal* 
cev nagradilo najzaslužnejše daro
valce krvi iz tržaške pokrajine- 
Po nagrajevanju, ki bo na igrišču 
»Ferroviario* v Trstu, Miramar- 
ski drevored 51, bo koncert god
be na pihala iz Ricmanj, družabno 
tekmovanje za krvodajalce, komični 
prizor, ki ga bo pripravil »Duo 
rido’s», manifestacijo pa bo za
ključil ponoven nastop godbe na 
pihala.

LORILLARD
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AREA MARKETING MANAGER
VUGOSLAVIA

Based in Brussels

The LORILLARD (Tobacco) DIVISION of the 
LOEVVS CORPORATION

is looking for a dynamic, ambitious, diplomatk marketing 
manager around 30 years of age. He must speak fluent 
English and Serbo-Croat.
A universitp graduate preferred.
Previous experience in the sales and marketing of con- 
sumer products is required.
Knovvledge of Yugoslavian market would be an asset.

The post will entail directing activities of distributors re- 
presentatives and customers in the promotion, šale, di- 
stribution and advertising of company products 
Extensive travel will be involved of about one-two 
weeks duration.

The salary will be commensurate wlth ab!lity and 
expertence

If you are interested in this post, please forward a rS- 
sumč under reference BE 34,03.73. to Whinney Murray 
Ernst & Ernst, Rue de la Loi 80, B. 1040 Brussels, Belgium. 

Applications will be treated in strietest confidence.


